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روزنامه صبح ایران

وزیر صنعت:

 صادرات اولویت نخست کشور در سال آینده است

رئیس بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس:

 اسناد محرمانه دفاع مقدس منتشر می شود 

مرتضی حاجی:

عبور از روحانی به مصلحت کشور نیست

انهدام باند قاچاق احشام درقم 

علی تاجرنیا:

واعظی عامل شکاف بین 
دولت واصلاح طلبان است

رییس کمیسیون اصل 90 مجلس شورای اسلامی  مطرح کرد

بدهی معوق 130 هزار 
میلیارد تومانی سیستم بانکی

* این بدهی ها مشکوک الوصول یا غیرقابل وصول هستند
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استاندار قم با اشاره به ضرورت ارتقاء خطوط حمل و نقل ریلی اظهار داشت: پروژه قطار سریع 
السیر تهران-قم- اصفهان از اولویت های اصلی توسعه ای استان است. بهرام سرمست روز شنبه 
در جلسه بررسی وضعیت قطار سریع السیر تهران- قم- اصفهان، با اشاره به اجرای این خط ریلی 
به عنوان یکی از طرح های مهم ملی، افزود: این قطار به دلیل موقعیت راهبردی نقش قابل توجهی 
در بهبود زیرساخت های حمل و نقل و رونق گردشگری در قم دارد.وی گردشگری زیارتی را 
اولویت توسعه اقتصادی قم دانست و گفت: زیرساخت های استان باید متناسب به جایگاه و 
موقعیتش ارتقا یابد که احداث این قطار سریع السیر نقش مهمی در ارتقای این زیرساخت ها 
دارد.سرمست، خاطرنشان کرد: مدیران استانی باید نگاه عملیاتی به طرح های عمرانی داشته 

باشند و اجرایی شدن این طرح ها در زمان تعیین شده را با جدیت پیگیری کنند...

رئیس هیات امنای صنف آهن فروشان شهرک صنوف قم گفت: عدم تامین برق از سوی 
شرکت توزیع برق استان مهمترین مشکل و مانع  انتقال آهن فروشان از سطح شهر قم به شهرک 
صنوف می باشد.مصطفی چالوک در یک نشست خبری در محل شهرک صنوف قم برگزار شد  
بابیان اینکه صنف آهن فروشان از صنوف پیشگام در انتقال به شهرک صنوف بوده انداظهار 
داشت:: موضوع انتقال صنوف مزاحم شهری به سال72 برمی گردد که در نهایت در سال 87  
محل فعلی  برای انتقال صنوف مورد تایید نهایی دستگاه ها و نهادهای  مسئول قرار گرفت.وی 
افزود: از سال 90 با مصوبه شورای اسلامی  شهر قم مراحل واگذاری زمین به صنف آهن فروشان 
در دستور کار قرار گرفت و مقرر شد مدیر شهرک به صورت مستقل از شهرداری اقدام به آماده 

سازی شهرک نماید. وی ادامه داد: با همفکری  هیات امنای صنف آهن فروشان نقشه ها ...

اگر  گفت:  ملت  اتحاد  حزب  مرکزی  شورای  عضو 
شرایط برای اصلاح طلبان در انتخابات 98 مناسب باشد، 
کاندیداهای جدی معرفی می کنند در غیر این صورت راه 

برای ائتلاف با گروه های دیگر بسته نیست.علی تاجرنیا 
عضو شورای مرکزی حزب اتحاد ملت ،درباره موضع گیری 

های اخیر محمود واعظی رئیس دفتر رئیس جمهور...

رییس کمیسیون اصل 90 مجلس شورای اسلامی گفت: سیستم بانکی کشور 130 هزار میلیارد تومان معوقه دارد که 
تقریبا مشکوک الوصول یا غیرقابل وصول هستند.داود محمدی روز شنبه در اولین نشست ستاد اقتصاد مقاومتی ، ستاد 
تسهیل و رفع موانع تولید و شورای هماهنگی بانک های استان در سالن دادسرای قزوین افزود: وضعیت منابع بانکی کشور 
در کمیسیون اصل 90 مجلس شورای اسلامی مورد بررسی قرار گرفته و این میزان معوقه وضعیت خوبی را برای اقتصاد 

کشور که بر رکن بانک ها استوار است، نشان نمی دهد...

استاندار قم :

قطار سریع السیر تهران-قم- اصفهان 
اولویت اصلی توسعه استان است 

رئیس هیات امنای صنف آهن فروشان شهرک صنوف قم مطرح کرد 

عدم تامین برق مهمترین مشکل انتقال 
صنف آهن فروشان به شهرک صنوف 

سید کمال خرازی که اکنون ریاست شورای راهبردی روابط 
خارجی را بر عهده دارد، معتقد است در اصول سیاست خارجی 
ایران از ابتدای انقلاب تا به امروز تغییر زیادی به وجود نیامده است، 
فراز و نشیب به دلایل مختلف وجود داشته اما در کلیت در اصول 
فعالیت های  به  همواره  خرازی  کردیم.کمال  ایستادگی  خودمان 
فرهنگی و علمی مبادرت ورزیده و در زمان جنگ تحمیلی عراق 

علیه ایران نیز مسئولیت ستاد تبلیغات جنگ را عهده دار...

رهبر معظم انقلاب در پیامی به نشست اتحادیه انجمن های 
اسلامی دانشجویان در اروپا، فرمودند: پیوستن دانشجویان ایرانی 
در جهان به حرکت پیشرفت و بی نیاز کردن کشور از بیگانگان جهاد 
فی سبیل الله است.حضرت آیت الله خامنه ای در پیامی به پنجاه 
و سومین نشست اتحادیه انجمن های اسلامی دانشجویان در اروپا، 
تأکید کردند: پیوستن دانشجویان ایرانی در هر نقطه از جهان به 

حرکت پیشرفت و بی نیاز کردن کشور از بیگانگان...

کمال خرازی:

امیدواریم اشتباهات 
گذشته را مجددا تکرار نکنیم

رهبر انقلاب در پیام به نشست اتحادیه انجمن های اسلامی دانشجویان:

در جهادِ بی نیاز کردن کامل کشور
 از بیگانگان پیشگام باشید
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مدعیان فتنه ۹۸ 
قرائن ارائه دهند

عباس سلیمی نمین تحلیلگر مسایل سیاسی:

قطعیت دادن به فتنه 98 می تواند التهاباتی ایجاد کند

ولادت امام موسی کاظم )ع( را تبریک می گوئیم

88

معاون اول رییس جمهوری با اشاره به شرایط تحریم 
و محدودیت های ناشی از آن، گفت: همان گونه که مقام 
معظم رهبری و رییس جمهوری بارها تاکید کرده اند در 
این شرایط فرصت برای تامین نیازهای کشور از طریق 

تولید داخل و ظرفیت های موجود فراهم شده است. 
جهانگیری عصر دیروز در جلسه شورای عالی علوم 
تحقیقات و فناوری )عتف(  گفت: دانشگاه ها و مراکز 
علمی کشور باید تمام تلاش خود را برای تامین قطعات 
مورد نیاز بخش صنعت و سایر نیازهای کشور بکار گیرند.

وی با بیان این که باید این باور ایجاد شود که هزینه 
در بخش پژوهش به نفع کشور است، گفت: آموزش 
بنگاه های  بهبود عملکرد  در  موثری  نقش  پژوهش  و 
اقتصادی دارد.اسحاق جهانگیری در این جلسه با تاکید بر 
اهمیت تحقیق و پژوهش در توسعه کشور، گفت: دولت 
برای برنامه های پژوهشی و تحقیقاتی کشور اهمیت 
فراوانی قائل است زیرا پژوهش و تحقیق نقش پراهمیتی 

در توسعه و پیشبرد برنامه های کشور دارد.
معاون اول رییس جمهوری با اشاره به اینکه به هر 
میزان که در زمینه پژوهش و تحقیق هزینه و سرمایه 
گذاری کنیم ضرر نکرده ایم، خاطرنشان کرد: یکی از 
دغدغه های جدی میزان بازدهی اعتبارات پژوهشی و 
تحقیقاتی بوده است. باید این باور در جامعه ایجاد شود 

که اعتبارات هزینه شده در بخش پژوهش می تواند برای 
کشور بازدهی داشته و گرهی از مشکلات پیش روی 
باز کند. جهانگیری گفت: تحقیقات و پژوهش باید در 
کشور مساله محور باشد و باید جهت گیری و برنامه های 
پژوهشی و تحقیقاتی به سمت رفع نیازهای جامعه باشد.

وی از سازمان برنامه و بودجه و دبیرخانه شورای عالی 
عتف خواست با قرار دادن این موضوع در دستور کار 
خود، راهکارهایی تدوین نمایند که پژوهش و تحقیقات 
در کشور با رویکرد حل مسائل و چالش های پیش روی 

توسعه دنبال شود.
معاون اول رییس جمهوری با تاکید بر اینکه بخش 
به موضوع  باید  نیز  اقتصادی  بنگاه های  و  خصوصی 
تحقیق و پژوهش و سرمایه گذاری برای آموزش نیروی 
انسانی خود توجه کنند، گفت: آموزش و پژوهش نقش 
موثری در بهبود عملکرد بنگاه های اقتصادی و افزایش 
درآمدزایی آنها دارد و باید با استفاده از راهکارهایی نظیر 
اعطای امتیازات و حمایت از بنگاه هایی که در امر پژوهش 
سرمایه گذاری می کنند، سایر بنگاه های اقتصادی را نیز 

به این موضوع مهم تشویق و ترغیب نماییم.
معاون اول رییس جمهوری همچنین با اشاره به این 
که دستگاه های اجرایی نیز آن طور که باید موضوع 
پژوهش و تحقیقات را مورد توجه قرار نمی دهند، از 

دبیرخانه شورای عالی عتف خواست این موضوع را آسیب 
شناسی کرده و گزارش آن را به شورا ارائه دهند.

فناوری،  و  وزیر علوم تحقیقات  این جلسه که  در 
پزشکی،  آموزش  و  درمان  بهداشت  وزارت  سرپرست 
تهران  دانشگاه  رییس  و  اسلامی  آزاد  دانشگاه  رییس 
نیز حضور داشتند، دبیر شورای عالی عتف گزارشی از 
برگزاری نمایشگاه تقاضا و عرضه پژوهش و فناوری ارائه 
کرد و گفت: این نمایشگاه در تاریخ سوم تا ششم دی 
برگزار شد و برای نخستین بار 900 تقاضا و درخواست 
فناورانه جمع آوری و مستندسازی شد.وی با اشاره به این 
که 70 شرکت فعال در زمینه های مختلف نظیر صنایع 
دفاعی، خودرور، صنایع فلزی، فناوری اطلاعات و سایر 
صنایع در این نمایشگاه حضور داشتند افزود: 89 توافقنامه 
به ارزش 120 میلیارد تومان در این نمایشگاه به امضا 

رسیده است.
در ادامه این جلسه دبیر شورای عالی عتف در گزارشی 
کشور،  در  نوآوری  و  فناوری  علم،  ارزیابی  و  پایش  از 
دستاوردهای علمی و رشد فناوری در کشور را تشریح و 
خاطرنشان کرد: خوشبختانه در دولت یازدهم و دوازدهم 
میزان رشد علم و فناوری و جایگاه ایران در شاخص های 
جهانی ارتقا یافته و شاهد دستاوردهای خوبی در زمینه 

فناوری و نوآوری بوده ایم.

معاون اول رییس جمهوری: 

فرصت برای تامین نیازهای کشور از طریق تولید داخل فراهم است 
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هدف کنفرانس ضد ایرانی 
در لهستان چیست؟

با اعلام برگزاری یک کنفرانس بین المللی در کشور 
لهستان از سوی دولت ایالات متحده آمریکا که قرار است 
بخش عمده این کنفرانس به بحث و بررسی درباره نحوه 

مقابله با نفوذ و سیاست های منطقه ای ایران پرداخته شود، نگاه های ناظران به فاز جدیدی 
از تقابل و رویارویی همه جانبه دولت ترامپ با جمهوری اسلامی ایران چرخیده است.به 
گفته "مایک پمپئو" وزیر خارجه دولت ایالات متحده آمریکا، این کنفرانس دو روزه قرار 
است با میزبانی لهستان و در هفته آخر بهمن ماه سال جاری- یک ماه دیگر- در این کشور 
برگزار شود.هنوز به طور مشخص معلوم نیست که چرا دولت لهستان میزبانی چنین 
کنفرانسی را قبول کرده و چه امتیازهایی با واشنگتن در این رابطه داده و ستانده است، اما 
آماده شدن یک کشور تقریبا مهم و پرجمعیت اتحادیه اروپا برای میزبانی از یک کنفرانس 
ضد ایرانی در حالی که هنوز ظاهرا اروپایی ها درباره کشور میزبان سازوکار مراودات 
اقتصادی با ایران )SPV( به تفاهم نرسیده اند، در نوع خود جالب توجه است.این کنفرانس 
از زاویه دیگری نیز بسیار مهم به نظر می رسد و آن تلاش دولت ترامپ برای گردهم 
آوردن رهبران کشورهای عربی به همراه نخست وزیر اسراییل زیر یک سقف به بهانه 
"تهدیدات مشترک از ناحیه ایران" برای پیشبرد به اصطلاح " معامله قرن" بین کشورهای 
عربی و اسراییل بر سر آینده "فلسطین" است؛ که البته این موضوع خود مجال بررسی 
مستقلی می طلبد که هدف این نوشته نیست.ایران و لهستان از آذر ماه سال 1299 رابطه 
رسمی دیپلماتیک دارند و اقدام به گشایش سفارت در پایتخت های یکدیگر کرده اند. البته 
پیشینه روابط دو کشور حتی به قبل تر از این تاریخ  و دوران صفویه بازمی گردد.  دولت 
ترامپ تلاش زیادی دارد تا اروپایی ها را ازمسیری که در همراهی با برجام وایران در پیش 
گرفته اند منحرف کرده و به سمت خود بکشد. در ماجرای نزاع دیپلماتیکی که بر سر 
ادعای تلاش ایران برای انجام ترورهایی در خاک اروپا طی ماه های گذشته صورت گرفت، 
دولت ترامپ شادمانه "ناخن به هم سایید" و حتی بر هیزم این آتش افزود تا روابط ایران 
و اتحادیه و اروپا را از هم دور کند و بالن برجام را که فعلا در هوا معلق مانده، بترکاند.

تلاش دیگر آمریکای ترامپ این است که اروپا را از هویت جمعی دور کرده و آنها را تبدیل 
به دولت های منفرد کند. این سیاست از طریق یک نظام امتیازدهی و تنبیه هوشمندانه 
سال هاست که انجام می شود اما در دولت دموکرات پیشین آمریکا چندان وجهه همت 
نبود اما در دولت ترامپ تبدیل به یک سیاست محوری شده است.در جریان خروج 
آمریکا از برجام نیز شاهد بودیم که صدای نامتوازنی از لهستان به گوش می رسید. لهستان 
در هفته های آغازین خروج آمریکا از برجام تاکید داشت که می بایست اتحادیه اروپا به 
دغدغه های واشنگتن در قبال ایران توجه بیشتری نشان داده و به واشنگتن نزدیک تر 
شود، اما این ساز مخالف در نطفه خفه شد و با سیاست مشترکی که از سوی بروکسل و 
به طور مشخص از دفتر کار "خانم موگرینی" تنظیم و اعلام می شد، رقیق تر و ضعیف تر 
شد.سیاست اتحادیه اروپا در قبال خروج یکجانبه آمریکا از برجام به طور مشخص بر این 
مبنا قرار دارد: سرزنش واشنگتن در قبال این رفتار یکجانبه در شرایطی که برجام جواب 
داده و هنوز کار می کند و از سوی دیگر در انتظار نگهداشتن تهران برای تصمیمات عملی 
اروپایی ها در قبال حفظ برجام.اروپایی ها چون می دانند ایرانی ها خواهان انزوای دولت 
ترامپ بوده و به احتمال زیاد از برجام به عنوان سپری برای مقابله با پروژه ایران هراسی 
دولت سوپر محافظه کار آمریکا و متحدان اسراییلی و سعودی آن استفاده خواهد کرد، 
تحرک عملی چندانی برای نجات برجام از خود نشان نداده اند؛ وانگهی در قبال تحریم ها 
اروپایی ها حداکثر کاری که می توانند بکنند ایجاد سازوکاری به منظور تامین آب باریکه ای 
برای تبادلات مالی و غذایی و دارویی ایران است و گمان نمی رود، بیش از این چیزی عاید 
ایران شود؛ هر چند که ظاهرا از این نظر دولتمردان ایران  در شرایط کنونی همین هم 
غنیمتی است.با عنایت به این شرایط، آمریکای ترامپ هم تلاش دارد از اروپایی ها یارگیری 
کند و برای این کار به کشورهایی می آویزد که سابقه چندانی در عضویت ندارند و به قول 
معروف "استخوان خرد کرده" اتحادیه اروپا نیستند و از تازه واردان هستند.حالا هم ظاهرا 
همان طور که جورج بوش پسر برای مقابله با عراق به دامن اروپای جدید متوسل شد، 
آمریکای ترامپ هم برای مقابله با ایران به کشورهای تازه ورود در شرق اروپا دل بسته و 
تلاش دارد شکاف و نقار داخل اتحادیه اروپا را از زاویه همین کشورها علیه بروکسل تشدید 
کند.دولتمردان جمهوری اسلامی ایران نیز در واکنش به خبر برگزاری کنفرانس لهستان 
در ماه آینده موضوع را تنها از زاویه روابط دوجانبه بین ایران و لهستان از سویی و روابط 
خصمانه واشنگتن - تهران دیدند و سعی نکردند موضوع را اروپایی- ایرانی کنند؛ آن هم 
در شرایطی که تحریم های جدیدی از سوی اتحادیه اروپا علیه دستگاه اطلاعاتی ایران 
تصویب شده و همزمان دو طرف در انتظار آغاز به کار سازوکار مالی مراودات اقتصادی 
با ایران )SPV( هستند.به نظر می رسد تهران و بروکسل هر دو به اهداف سیاست های 
دولت ترامپ در زمینه نابود کردن برجام وقوف دارند و بر همین مبنا تلاش دارند موضوع 
برجام و همکاری های ایران و اتحادیه اروپا را از گزند  اقدامات و سیاست های آمریکای 

ترامپ به دور کنند.

صادرات به قطر فرصتی 
برای رشد اقتصاد ایران

تحریم کشور قطر توسط چند کشور عربی که سال 
گذشته آغاز شد، فرصتی استثنائی پیش روی ایران و 
صادرکنندگان و بازرگانان ایرانی قرار داد تا صادرات کالاهای 

ایرانی به این کشور را افزایش داده و فروشگاه های قطر را با محصولات ایرانی پر کنند.
پیش از این، نزدیک به چهار میلیارد و 900 میلیون دلار از کالاهای وارداتی به کشور 
قطر از طریق کشورهای عربستان، امارات، بحرین، یمن و مصر تامین می شد.با وجود 
جلسه های متعددی که بین دولت، انجمن ها و تشکل ها برگزار شد، مقرر شد فهرستی 
از محصولات مورد نیاز قطر تهیه و در اختیار این کشور قرار گیرد؛ اما متاسفانه این بار نیز 
ایران نتوانست به نحوی قابل قبول از این فرصت فراهم شده بهره برداری کند و ترکیه 
گوی سبقت را در صادرات به قطر ربود.یکی از دلایل اصلی این نوع فرصت سوزی ها 
قوانین دست و پاگیر و موانعی است که همواره بر سر راه صادرکنندگان ایرانی وجود دارد؛ 
در حالی که ترکیه از این لحاظ شرایطی به مراتب بهتر از ایران دارد. زمانی که ما درگیر 
بروکراسی های اداری و برگزاری جلسه ها و نشست های متعدد درخصوص صادرات به 
قطر بودیم، کشور رقیب به سرعت بازارهای قطر را از محصولات مختلف مورد نیاز این 
کشور پر کرد و این گونه فرصت سوزی ها در کشور ما جای بسی تامل و بازنگری عمیق 
از سوی مسئولان و متولیان امر دارد.برخی مسائل مربوط به تحریم ها که بر جابجایی 
پول بین 2 کشور تاثیر گذاشت نیز از دیگر عواملی بود که موجب توفیق بیشتر ترکیه در 
این امر شد؛ مشکل دیگری که وجود دارد محدودیت های تردد کشتی های ایران بین 
بنادر ایران و قطر است که ارسال محموله های ایرانی را با مشکل مواجه می کند و نیز 
صدور روادید برای بازرگانان ایرانی از سوی کشور قطر از دیگر موانع موجود برای صادرات 
کالاهای ایرانی است.اکنون نزدیک به 60 شرکت فعال در ترکیه در زمینه صادرات به قطر 
فعالیت می کنند و این کشور مناسبات سیاسی و تجاری خوبی با قطر دارد؛ اما یکی از 
مزیت های کشور ما نسبت به ترکیه این است که صادرات از ترکیه به قطر فقط از طریق 
هوایی امکانپذیر استف در حالی که صادرات ما به قطر از طریق بنادر هم انجام می گیرد. 
در صورتی که مسیر جدید تردد کشتی ها راه اندازی شود بخش عمده ای از مشکلات 

تردد و ارسال محموله برای ایران رفع خواهد شد. 
محصولات ایرانی در بازار قطر بسیار پرطرفدار است و کیفتی قابل رقابت با محصولات 
دیگر کشورها دارد. آمار گمرک ایران حاکی از صادرات بیش از 118 هزارتن کالا به این 
کشور در سال 95 از سوی ایران است. بر اساس این آمار، در سال 95 به میزان 118 هزار 
و 651 تن کالا به ارزش 28 میلیون و 416 هزار دلار از ایران به قطر صادر شده است 
که عمده ترین کالاهای صادراتی به قطر در این مدت پسته تازه یا خشک، مغز پسته، 
زعفران، محصولاتی از آهن یا فولاد، سایر حیوانات زنده از نوع گوسفند، سیمان های پودر 
نشده موسوم به کلینکر، سایر کف پوش ها به جز گبه از پشم یا موی نرم )کرک( حیوان 

بوده است.
پارسال حدود یک  میلیون و 100 هزار دلار کالا و در 2 ماهه نخست امسال نیز 304 
هزار دلار کالا به کشور قطر ارسال شده است. استان  های پیشتاز در این زمینه فارس و 

بوشهر هستند که تاکنون چند محموله به این کشور ارسال کرده اند. 
یکی از مزیت های بالقوه ما در صادرات به قطر، میوه و صیفی جات و سبزیجات است 
که اگر کانتینرهای یخچال دار مناسب فرهم شود در این بخش می توانیم سهم عمده ای 

از صادرات را به خود اختصاص دهیم.
حضور ما در بازار قطر باید پایدار و مستمر باشد و بعلاوه باید نیازهای دقیق این کشور 
و محصولاتی که برای قطری ها جذاب است شناسایی شود و نیز ببینیم خلاء ایجاد شده 
درخصوص ارسال نشدن محصولات از کشورهای عربستان و امارات به کشور قطر بیشتر 

در مورد چه محصولاتی است تا بتوانیم این خلاء را به سرعت پر کنیم. 
مواد غذایی، سبزیجات، دام و مواد معدنی عمده کالاهایی هستند که قبلا از عربستان 
و امارات وارد کشور قطر می شدند و اکنون از مزیت های مهم صادراتی ما محسوب 
می شوند.یکی از نکات مهم در گسترش صادرات محصولات ایرانی بهبود و افزایش 
استانداردهای بسته بندی است، به گونه ای که قابل رقابت با محصولات خوب دیگر 

کشورهای جهان باشد.
لزوم ورود سریع به بازار قطر و تامین نیازهای این کشور، رفع موانع صادراتی و کاهش 
عوارض مربوطه و تسهیل مراودات تجاری بین بازرگانان ایرانی و تجار قطری باید در 

دستور کار قرار گیرد و هرچه سریعتر برای رفع مشکلات موجود چاره اندیشی شود. 

*  عضوهیات مدیره کنفدراسیون صنعت ایران

رهبر انقلاب در پیام به نشست اتحادیه انجمن های اسلامی دانشجویان در اروپا:

در جهادِ بی نیاز کردن کامل کشور
 از بیگانگان پیشگام باشید

به  پیامی  در  انقلاب  معظم  رهبر 
اسلامی  انجمن های  اتحادیه  نشست 
دانشجویان در اروپا، فرمودند: پیوستن 
دانشجویان ایرانی در جهان به حرکت 
پیشرفت و بی نیاز کردن کشور از بیگانگان 

جهاد فی سبیل الله است.
حضرت آیت الله خامنه ای در پیامی 
اتحادیه  نشست  سومین  و  پنجاه  به 
انجمن های اسلامی دانشجویان در اروپا، 
تأکید کردند: پیوستن دانشجویان ایرانی 
در هر نقطه از جهان به حرکت پیشرفت 
و بی نیاز کردن کشور از بیگانگان، جهاد 
فی سبیل الله است.متن پیام رهبر انقلاب 
اسلامی که صبح دیروز حجت الاسلام جواد اژه ای آن را در مرکز اسلامی هامبورگ قرائت 

کرد، به این شرح است:بسم الله الرحمن الرحیم/ جوانان عزیز
همه میدانیم که شما دانشجویان در شمار برترین امیدهای آینده ی کشورید. آنچه 
همه باید بدانند این است که به توفیق الهی هم اکنون خیل عظیمی از دانشجویان دیروز، 
در کشور به کارهای بزرگ سرگرمند و لذت خدمت به پیشرفت دانش و فناوری در میهن 
خود را با همه ی وجود حس میکنند. دانشجویان امروز ما -در هر نقطه ی جهان- این 
فرصت را خواهند داشت که به این مجموعه های مؤمن و خدوم بپیوندند و کشور را از 
بیگانگان کاملًا بی نیاز کنند. این حرکت آنگاه که با نیت صادقانه و خدایی انجام گیرد، 
جهاد فی سبیل الله است. شما جوانان انجمن های اسلامی میتوانید پیش گامان و راهبران 

این جهاد باشید. توفیق روزافزون شما را از خداوند خواهانم.
سیّدعلی خامنه ای 20 دی 139۷

در شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران سه قوه تاکید شد؛ 

بانک مرکزی حقوق سپرده گذاران
 موسسات اعتباری را تضمین کند 

بانک مرکزی در شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران سه قوه موظف شد با 
بهره گیری از تمامی ابزارهای نظارتی، حقوق سپرده گذاران در موسسات اعتباری را 
تضمین کند.  شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران سه قوه روز شنبه به ریاست حجت 
الاسلام و المسلمین حسن روحانی رییس جمهوری و با حضور رییس مجلس شورای 
اسلامی و دیگر اعضای شورای عالی تشکیل جلسه داد.در این جلسه بررسی طرح اصلاح 
نظام بانکی ادامه یافت و چند بند دیگر از پیشنهاد بانک مرکزی در این زمینه بررسی 
شد.به موجب این طرح، بانک مرکزی موظف است با بهره گیری از تمامی ابزارهای نظارتی، 
حقوق سپرده گذاران در موسسات اعتباری را تضمین کند.همچنین مبارزه جدی، جامع 
و ریشه ای با موارد فساد اقتصادی مورد تاکید قرار گرفت و از دبیرخانه شورای عالی 
خواسته شد با استفاده از تجارب گذشته، سازوکار مناسب در این زمینه را برای طرح در 
جلسات آتی ارایه کند.همچنین موضوع حفظ و تقویت فضای تلاش و سازندگی و امید 
به آینده که تخریب آن در دستور کار بدخواهان کشور قرار گرفته است، مورد تاکید قرار 
گرفت و از همه رسانه های کشور دعوت شد تا این توطئه  بدخواهان را برای مردم تبیین 
کرده و نسبت به انعکاس واقعیات و دستاوردهای انقلاب اسلامی و مقابله با جنگ روانی 

دشمنان اهتمام کند.

در واکنش به اجلاس ضد ایرانی ورشو؛

ظریف: این لکه ننگ 
از دامان لهستان پاک شدنی نیست

»محمد جواد ظریف« وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران در واکنش به طرح 
آمریکا برای برگزاری اجلاسی علیه ایران در ورشو پایتخت لهستان،جمعه شب در صفحه 

توئیتر خود نوشت: این لکه ننگ از دامان دولت لهستان پاک شدنی نیست.
ظریف ادامه داد: در شرایطی که ایران جان لهستانی ها را در جنگ جهانی دوم نجات 
داد، این کشور هم اکنون میزبانی سیرک مذبوحانه ضد ایرانی را بر عهده گرفته است.

وی ادامه داد: به میزبان و شرکت کنندگان در این کنفرانس ضدایرانی یادآوری می کنم؛ 
آن هایی که در نمایش قبلی آمریکا علیه ایران شرکت کردند، یا الان مرده اند، یا روسیاه 
و منزوی اند. ایران اما قوی تر از همیشه است.»مایک پمپئو« وزیر امور خارجه آمریکا روز 
جمعه از تدارک نشستی با موضوع ایران در روزهای 13 و 14 فوریه )24 و 25 بهمن( 
خبر داده بود.وی مدعی شد که کشورهایی از آسیا، آفریقا، نیمکره غربی، اروپا و خاورمیانه 
در این نشست حضور خواهند یافت.این اقدام در ادامه تلاش های مذبوحانه آمریکا در 
ماه های گذشته برای القای سیاست ایران هراسی است.عباس عراقچی معاون سیاسی وزیر 
امور خارجه کشورمان نیز در صفحه توئیتر خود با کنایه به میزبانی لهستان برای نشست 
ضد ایرانی نوشت:1892 لهستانی از 1942 تاکنون در قبرستان لهستانی ها درقلب تهران 
آرمیده اند.وی افزود: بیش از یکصد هزار لهستانی پس از آزادی از اردوگاه های کار اجباری 
استالین از راه ایران بازگشتند.عراقچی اضافه کرد: قبرستانها در ایران بعداز 30 سال قابل 
جایگزینی هستند اما مردم تهران ۷۷ سال است که احترام میهمانان خودرا نگاه داشته اند.

عده ای به صورت جنون آمیز اخبار کذب منتشر می کنند

قاسمی: رابطه ظریف و روحانی 
صمیمانه و سازنده است

سخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان اظهار کرد: به نظر می رسد عناصری در داخل 
کشور در جهت تضعیف و تخریب جایگاه وزیر و وزارت امور خارجه با توجه به نقش 
اساسی و حیاتی آنها در وضعیت کنونی کشور، تلاش می کنند و در همین چارچوب به 

صورت جنون آمیز دست به انتشار اخباری نادرست و کذب می زنند.
بهرام قاسمی در گفت وگویی در پاسخ به سوالی در رابطه با شایعات اخیر در ارتباط 
با دستگاه دیپلماسی کشور از جمله استعفای محمد جواد ظریف از سمت خود، خروج 
ایران از برجام و همچنین وجود اختلافاتی بین رییس جمهور و وزیر امور خارجه در رابطه 
با موضوع سیاست خارجی کشور، تصریح کرد: استعفای آقای ظریف از ریاست دستگاه 
دیپلماسی کشور را قویا تکذیب می کنم. متاسفانه در حالی که هفته  گذشته ایشان در 
یک سفر کاری بسیار مهم و حساس در هندوستان به سر می بردند و مشغول رایزنی با 
مقامات آن کشور بودند، این خبر جعلی ساخته و پرداخته شد.وی با بیان این که در همین 
چارچوب شاهد انجام برخی دیگر از فضاسازی ها  از سوی برخی از رسانه های مشخص 
علیه وزارت امور خارجه بودیم، گفت : به نظر می رسد که عناصری در داخل کشور در 
جهت تضعیف و تخریب جایگاه وزیر امور خارجه و دستگاه دیپلماسی کشور با توجه به 
نقش حیاتی و اساسی آنها در وضعیت کنونی کشور تلاش می کنند و در همین چارچوب 
به صورت جنون آمیز به انتشار اخبار نادرست در جهت تضعیف دستگاه دیپلماسی کشور 
و پرسنل متعهد و کوشای آن دست می زنند. این دیپلمات ارشد کشورمان همچنین با 
رد شایعات منتشر شده در مورد وجود اختلاف بین رییس جمهور و وزیر امور خارجه 
نیز، خاطر نشان کرد: رابطه بسیار صمیمانه و سازنده ای میان وزیر امور خارجه با هیات 
دولت به خصوص شخص رییس جمهور و همچنین سایر سران قوا و مقامات عالی رتبه 
کشور وجود دارد و وزیر امور خارجه و دستگاه زیر مجموعه شان همواره در حال تلاش 
برای ارتقای جایگاه ایران و همچنین خنثی کردن مکر و حیله دشمنان علیه ملت ایران و 
تامین منافع مردم هستند.قاسمی در مورد شایعه سوم مطرح شده در برخی از رسانه ها و 
فضای مجازی مبنی بر خروج ایران از برجام نیز با رد این موضوع ادامه  داد: به نظر می رسد 
عده ای به صورت سیستماتیک در صدد ایجاد آشوب ذهنی و آشفتگی در بازار به منظور 
اثرگذاری بر وضعیت کنونی آن در راستای منافع سوداگران هستند. آنها تلاش می کنند 
که با انتشار برخی از اخبار جهت دار و کذب، فضاسازی روانی منفی در بازار ایجاد کنند ولی 

خوشبختانه با توجه به هوش و ذکاوت مردم این اقدامات راه به جایی نمی برد.

رئیس بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس:

 اسناد محرمانه دفاع مقدس منتشر می شود 
رئیس بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس گفت که اسناد محرمانه جنگ 
تحمیلی رژیم بعث عراق علیه جمهوری اسلامی ایران ابتدای سال آینده منتشر خواهد شد. 
سردار بهمن کارگربا بیان اینکه انتشار اسناد محرمانه دوران دفاع مقدس در دستور 
کار است، اظهارداشت: از اوایل سال 98 سایتی را معرفی خواهیم کرد که در آن تمام 
اسناد و مدارک دوران دفاع مقدس منتشر خواهند شد.وی افزود: اسناد مربوط به عملیات 
های کربلا چهار و کربلای پنج و دیگر عملیات ها دوران دفاع مقدس نیز در این سایت 
منتشر می شود.به گفته رئیس بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دوران دفاع مقدس 90 
درصد کل اسناد دوران دفاع مقدس قابل انتشار هستند که سال آینده منتشر خواهد شد.

سردار کارگر چندی پیش ضمن در بازدید از خبرگزاری ایرنا، از 56 طرح مطالعاتی 
و پژوهشی در حوزه دفاع مقدس سخن گفت و آن را به جعبه سیاه جنگ تشبیه کرد و 
گفت: تمام مسائل جنگ در همه ابعاد در این طرح ها آمده است و ممکن است این آثار 

را در قالب 200 کتاب منتشر کنیم.

سید کمال خرازی که اکنون ریاست 
بر  را  خارجی  روابط  راهبردی  شورای 
عهده دارد، معتقد است در اصول سیاست 
خارجی ایران از ابتدای انقلاب تا به امروز 
تغییر زیادی به وجود نیامده است، فراز و 
نشیب به دلایل مختلف وجود داشته اما 
در کلیت در اصول خودمان ایستادگی 

کردیم.
کمال خرازی همواره به فعالیت های 
فرهنگی و علمی مبادرت ورزیده و در 
زمان جنگ تحمیلی عراق علیه ایران نیز 
مسئولیت ستاد تبلیغات جنگ را عهده دار 
بوده است. او پس از آن طی سال های 68 
تا ۷6 مسئولیت نمایندگی دائم ایران در 

سازمان ملل  را به عهده داشت.
کشورمان،  سابقه  با  دیپلمات  این 
در دوره ریاست جمهوری سید محمد 
خاتمی  نیز طی دو دوره به  عنوان وزیر 
امور خارجه دولت اصلاحات مشغول به 
کار بود. البته در این سال ها به عنوان دبیر 
ستاد توسعه علوم شناختی معاونت علمی 
و فناوری ریاست جمهوری فعالیت داشت.
* در اصول سیاست ایران تغییری 

به وجود نیامده است
مناسبت  به  خرازی  کمال  سید 
چهلمین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی 
خود  ارزیابی  در  ایسنا  با  گفت وگو  در 

ایران،  اسلامی  جمهوری  سیاست  از 
در  زیادی  تغییر  اصول  در  کرد:  اظهار 
سیاست های جمهوری اسلامی ایران پدید 
نیامده، ما بر اساس اصل استقلال خودمان 
و بر اساس اصل حمایت از ملت ها، اصل 
ثبات کشور و همچنین براساس احیای 
ارزش های اسلامی همچنان پابرجا بودیم، 
فراز و نشیب به دلایل مختلف داشته اما 
ایستادگی  اصول خودمان  بر  در کلیت 

کردیم.
* بسیاری از مشکلات ما ناشی از 

استقلال طلبی ما است
ریشه  البته  کرد:   تصریح  وی 
مثل  کشورهایی  با  هم  مشکلات مان 

آمریکا همین است که آن ها نمی خواهند 
را  ایران  اسلامی  جمهوری  موجودیت 
صراحت  به  آن ها  از  بعضی  و  برتابند 
می گویند می خواهیم تغییر رژیم انجام 
دهیم. بعضی ها نیز با پرده این را صحبت 
می کنند بنابراین بسیاری از مشکلات ما 
ناشی از استقلال طلبی ما است، این که 
بر ارزش های خود پا بر جا هستیم، از 
می کنیم،  حمایت  جهان  مستضعفین 
این ها بر اساس قانون اساسی وظیفه ما 
است و آن ها نمی خواهند این ارزش ها 

را برتابند.
رئیس شورای راهبردی روابط خارجی 
کشورمان در پاسخ به این سوال که اکنون 

با وجود گذشت 40 سال از انقلاب، در 
این سال ها چه اشتباهاتی رخ داده و شما 
به عنوان کسی که سال ها مسئول بودید 
این اشتباهات را در چه مواردی می دانید 
اشتباهات  بتوان  آن ها  شناخت   با  که 
گفت:  کرد؟  اصلاح  و  حل  سریع تر  را 
و  است  انسانی  هر  اشتباهات، طبیعت 
نظام ها هم مجموعه انسان ها هستند، اما 
شاخص هایی داریم که باید ببینیم  آیا 
به آن شاخص ها به درستی عمل شده 

یا خیر؟.
* امیدواریم اشتباهات  گذشته را 

مجددا تکرار نکنیم
این دیپلمات ارشد کشورمان اظهار 
کرد:  قانون اساسی کشور این شاخص ها 
ببینیم   باید  اختیار ما می گذارد،  را در 
وفادار  اساسی  قانون  به  نسبت  چقدر 
را  اساسی  قانون  ابعاد  همه  آیا  بودیم. 
باید مورد  اجرا کردیم یا خیر و این ها 
شما  فرمایش  اصل  گیرد.  قرار  ارزیابی 
ارزیابی  خود  ما  باید  که  است  درست 
کنیم و ببینیم چه اشکالاتی داشتیم، چه 
خطاهایی را مرتکب شدیم و در آینده 
بر حذر  این خطاها  از  چگونه می شود 
بود و این تقریبا وظیفه هر انسانی است. 
امیدوار هم هستیم ما اشتباهات گذشته 

را مجددا تکرار نکنیم.

نایب رئیس فراکسیون امید مجلس 
مثل  موضوعاتی  طرح  اسلامی  شورای 
فتنه 98 را موجب اضطراب آلود کردن 
و ایجاد التهاب در فضای سیاسی کشور 
دانست و گفت: با زنده کردن واژه هایی 

مثل فتنه، کشور هیچ نفعی نمی برد.
عبدالکریم حسین زاده با بیان این که 
»با زنده کردن واژه هایی مثل فتنه، کشور 
این  من  گفت:  نمی برد«،  نفعی  هیچ 
را فقط یک نگاه سیاست زده نسبت به 
انتخابات و سال 98 برای کنار زدن رقبای 
سیاسی به هر طریق می دانم و به کسانی 
که این موضوع را مطرح می کنند توصیه 
می کنم برای انتخابات آینده رقابت کنند، 
برنامه داشته باشند و سیاست خود را به 
صورت علمی نقد کنند چرا که این امر 
باعث اصلاح روندهای مدیریت سیاسی و 
کلان کشور می شود و غیر از این هر چه 

باشد کشور ضرر خواهد کرد.
وی با بیان اینکه »باید سرمایه گذاری 

روی اشتراکات را اصل قرار دهیم«، اضافه 
اجتماعی،  کرد: در شرایطی که خشم 
طراحی  و  بی اعتمادی  ناامیدی، 
شاهد  را  خود  علیه  دیگر  کشورهای 
هستیم، نزدیک تر شدن، هم دل شدن 
و کنار گذاشتن هر چه باعث تقابل و 
شکاف می شود، به نفع ماست. اگر واقعاً 
دستگاه های امنیتی و اطلاعاتی موضوع 
خاصی را رصد کرده اند، باید در جلسات 
علنی و غیرعلنی مجلس و در جلسات 
سایر قوا به آن پرداخته شود و برای آن 
هرگونه  بروز  از  تا  شود  اندیشی  چاره 
مسئله احتمالی برای کشور پیشگیری 
کنیم اما موضوع این است که ما تا به 
این لحظه چیزی در این باره نشنیده ایم و 

اطلاع خاصی در این زمینه نداریم.
حسین زاده با ابراز تأسف از اینکه 
»برخی در اظهاراتشان مکررا از رهبری 
هزینه می کنند«، یادآور شد: من تا امروز 
نشنیدم که رهبری چنین صحبتی کرده 

باشند. در اینکه خیلی از کشورها برای 
ما برنامه ریزی دارند و منافع خودشان را 
در اولویت قرار می دهند و نسبت به ما 
بی تفاوت نیستند شکی نیست، ما در 
همه سنوات چنین موضوعی را تجربه 
کردیم اما اینکه بر این مبنا بگوییم قرار 
است در سال 98 اتفاقی بیفتد موضوع 
منطقی به نظر نمی رسد. ما باید یک 
و  رهبری  های  صحبت  بین  جایی 
سوء استفاده از آن مرزی قائل شویم.

وی با بیان اینکه »نباید فضای کشور 
مسموم  مسائل  گونه  این  طرح  با  را 
کنیم«، تصریح کرد: طبیعتاً جناح های 
با هم رقابت می کنند و بهتر  سیاسی 
است محل معامله این رقابت ها، منافع 
ملی نباشد. به دست آوردن مجلس و 
ریاست جمهوری موضوع مهمی است 
اما باید ببینیم این کار به چه قیمتی 
آن مسموم  قیمت  آیا  انجام می شود؟ 
کردن  استرس زا  کشور،  فضای  کردن 

آن و سلب امنیت و برهم زدن وفاق و 
امنیت ملی است؟ قطعاً چندین مجلس 
را  این  ارزش  هم  جمهوری  ریاست  و 
ندارد که بخواهیم با چنین ترفندی به 

آن دست پیدا کنیم.
نایب رئیس فراکسیون امید مجلس، 
طرح موضوعاتی مثل فتنه 98 را موجب 
اضطراب آلود کردن و ایجاد التهاب در 
یادآور  و  دانست  فضای سیاسی کشور 
اما  داشته  وجود  مسائلی  شد: همیشه 
نهایتا فضا مدیریت شده و انتخابات ها 
برگزار شدند. این عقلانی است که همه 
ما باری از مسئولیت را به دوش بگیریم 
و مخاطرات را از کشور دور کنیم اما غیر 
از این هر چه باشد یک فضای سیاسی 
است که می خواهد امر سیاسی انتخابات 
را که باید در آن رقابت وجود داشته باشد 
بر هم بزند و آن را تبدیل به تقابل کند و 
نهایتا آنچه در این تقابل آسیب می بیند 

منافع و امنیت ملی است.

کمال خرازی:

امیدواریم اشتباهات گذشته را مجددا تکرار نکنیم

حسین زاده نایب رئیس فراکسیون امید:

طرح موضوع فتنه ۹۸ فضای سیاسی را مضطرب می کند

اخبــار سرمقاله

یادداشت

یک تحلیلگر مسایل سیاسی گفت: کسانی که بحث 
فتنه 98 را به صورت قطعی مطرح می کنند باید قرائنی 

ارایه بدهند تا قطعیت آن را ثابت کند. 
عباس سلیمی نمین در پاسخ به ادعاهای مطرح شده 
درباره وقوع فتنه 98 گفت: برخی حدس و گمان ها را 
نباید از یک حدی فراتر ببریم، اگرچه آمادگی داشتن برای 
مقابله با هر نوع تحرکات دشمن طبیعی است و باید وجود 
داشته باشد اما اینکه بگوییم به طور قطع فتنه ای در سال 

98 صورت خواهد گرفت، قابل قبول نیست.
این تحلیلگر مسائل سیاسی با بیان اینکه به هیچ 
وجه امکان پیش بینی وقوع فتنه  ای در سال 98 وجود 
ندارد، ادامه داد: برای وقوع فتنه باید مجموعه ای از عوامل 
داخلی، خارجی و ... در هم تنیده باشد تا در نهایت تبدیل 
به فتنه شود اما اینکه شرایط برای وقوع فتنه در سال 98 
فراهم است در حد یک احتمال است و قطعیت ندارد 

بنابراین کسی نباید سخن از قطعیت به میان آورد.

سلیمی نمین با یادآوری اذعان آمریکایی ها بر انجام 
اقدامی ویژه علیه جمهوری اسلامی ایران، تصریح کرد: 
آنها اعلام کرده بودند که تابستان سال جاری را برای ایران 
به تابستان داغ تبدیل می کنند اما در عمل نتوانستند فتنه 
خود را عملی کنند. بنابراین اینکه آیا آمریکا می تواند در 

سال آینده فتنه ای ایجاد کند امری نامشخص است.
وی با بیان فتنه با دشمن بیرونی ایجاد نمی شود، 
افزود: فتنه زمانی شکل می گیرد که عوامل مختلف در 
هم تنیده شوند یعنی حق و باطل، دوست و دشمن در 
هم آمیزند؛ در شرایط فتنه افرادی که تا دیروز با ما بودند، 
در مقابل ما قرار می گیرند و زمینه ساز موفقیت دشمن 
می شوند.سلیمی نمین با تاکید بر اینکه ایجاد آمادگی در 
جامعه برای مراقبت در مقابل تحرکات بیرونی ضرورتی 
غیرقابل انکار است، ادامه داد: اینکه بخواهیم احتمالات را 
تبدیل به یک مقوله قطعی کنیم، موجب نگرانی می شود. 
تاکید می کنم به اذعان آمریکایی ها مقامات این کشور 

برای صفرکردن نفت ایران و از این مسیر ایجاد شورش در 
کشور برنامه ریزی کرده اند اما اینکه آیا موفق می شوند، 

پاسخ منفی است.
وی با تاکید بر اینکه دلایل متعددی در توانمندی ایران 
برای ناکام گذاشتن آمریکایی ها در رسیدن به اهداف شان 
علیه ایران وجود دارد، گفت: کسانی که بحث فتنه 98 را 
به صورت قطعی مطرح می کنند باید قرائنی ارایه بدهند 
تا قطعیت آن را ثابت کند که به طور مثال کسانی در 
داخل اقداماتی در دستور کار دارند یا اینکه اعلام شود ما 
توانایی مقابله در برابر تحرکات دشمن را نداریم بنابراین 
آنها قادرند نظم جامعه را بر هم بزنند.این تحلیلگر مسائل 
سیاسی تاکید کرد: صحبت درباره احتمال وقوع فتنه 98 
نیازی به قرائن ندارد زیرا احتمال آن براساس اظهارات 
آمریکایی ها قابل طرح است اما  قطعیت آن را نمی شود 
پذیرفت؛ واقعیت آن است که طرح قطعی وقوع فتنه 98 

می تواند التهاباتی را به وجود آورد.

عباس سلیمی نمین تحلیلگر مسایل سیاسی:

مدعیان فتنه ۹۸ قرائن ارائه دهند

عضو شورای مرکزی حزب اتحاد ملت گفت: اگر شرایط برای اصلاح طلبان در 
انتخابات 98 مناسب باشد، کاندیداهای جدی معرفی می کنند در غیر این صورت راه 

برای ائتلاف با گروه های دیگر بسته نیست.
علی تاجرنیا عضو شورای مرکزی حزب اتحاد ملت ،درباره موضع گیری های اخیر 
محمود واعظی رئیس دفتر رئیس جمهور، گفت: امروز مردم، دولت و نزدیکان آقای 
روحانی می دانند که در شرایط حساس کشور، طبیعتا تشکیل دولت اعتدال و حضور 
روحانی در کسوت ریاست جمهوری، مدیون یک سری جریانات عقل گرا و گروه های 
سیاسی بود که معتقد بودند، کشور را باید از بحران هایی که در سال 88 در گیر آن 
شده بود، نجات داد. قطعا هم روحانی گزینه مناسبی در این شرایط بود و هم حمایت 
و حضور پررنگ اصلاح طلبان در سال 92 و 96 منجر به چنین اتفاقی شد به همین 
جهت، این موضوع غیر قابل انکار است.وی افزود: البته از جهتی نیروهای سیاسی 
اصلاح طلب گزینه های زیادی برای مطرح کردن نداشتند اما با وجود آقای عارف همه 
به دنبال این بودیم که در یک فضای وحدت، شرایط برای تشکیل دولتی که به نوعی 
بتواند فراگیر باشد را فراهم کنیم که این اتفاق به نظر بنده افتاده است اما متاسفانه 
پس از دوره دوم برخی از نزدیکان آقای روحانی، فضایی را ایجاد کردند که انگار نه انگار 
که این پیروزی های آقای رئیس جمهور ربطی به اصلاح طلبان دارد و طوری برخورد 

می کنند که انگار اصلاح طلبان هیچ تاثیری در پیروزی آنها نداشته اند.
این فعال سیاسی اظهارداشت: متاسفانه مسئول دفتر رئیس جمهور با بیان سخنانی 
باعث این شکاف شد در حالی که بین شخص رئیس جمهور و اصلاح طلبان مسئله ای 

با این شدت وجود ندارد.
عضو شورای مرکزی حزب اتحاد ملت ضمن اشاره به پیشنهاد واعظی مبنی بر 
ایجاد یک کمیته مشترک با اصلاح طلبان گفت: حالاکه رئیس دفتر رئیس جمهور 

این پیشنهاد را مطرح کرده اند، به نظر بنده کار بسیار معقولی است، زمانی که ما با 
دشمنان خود گفتگو می کنیم چرا با همپیمانان خود که دارای یک آبشخور فکری 

هستیم، سخن نگوییم.
تاجرنیا با بیان اینکه نفس این کار خوب است و حتما این جلسه باعث ایجاد تفاهم 
بیشتری در بین ما خواهد شد، افزود: در کل از پشت تریبون صحبت کردن هاست 
که این اختلافات ایجاد می شود. امروز همه جریانات اصلاح طلب از این ساز و کار 
حمایت می کنند. البته برای این کار باید شورای هماهنگی و یا شورای عالی ساز و کار 

مشخصی تعریف کنند.
وی همچنین در خصوص ائتلاف دوباره جبهه اصلاحات با جریان اعتدال، تصریح 
کرد: دست اصلاح طلبان در انتخاب افرادی که از لحاظ مدیریتی و اجرایی قوی 
باشند، بسته نیست. جریان اصلاحات چهره شناخته شده کم ندارد. متاسفانه شرایط 
در کشور به گونه ای بود که به دلیل نوع نظارت و عدم پذیرش کاندیداها و به دلیل 
تبلیغاتی که در فضای جامعه بوده است، استفاده و بهره مندی از حداکثر ظرفیت 

صورت نگرفته است.
نماینده مجلس ششم اضافه کرد: به همین جهت اگر شرایط مناسب باشد، بر 
اساس مصالح کشور کاندیدای جدی را مطرح می کنند ولی اگر شرایط به هیچ وجه 

مناسب نباشد راه برای ائتلاف با گروه های دیگر بسته نیست.
تاجرنیا همچنین در خصوص ایجاد پارلمان اصلاحات گفت: بنده معتقدم هر 
تشکیلاتی که بخواهد پا به عرصه بگذارد باید بر محوریت احزاب بنا شود. جریان 
اصلاحات، معتقد به دموکراسی است و امروز دموکراسی بدون حضور و فعالیت احزاب 
امکانپذیر نیست بنابراین تمام حرکت ها باید به گونه ای باشد تا همه احزاب اصلاح طلب 

را بیشتر دور هم جمع کند.

علی تاجرنیا:

واعظی عامل شکاف بین دولت واصلاح طلبان است

یک عضو حزب مردم سالاری گفت: در حال حاضر 
دلالان آنقدر تاثیرگذار هستند و قدرت شان زیاد است 
که حتی تصمیمات دولت و مجلس را برای رسیدن به 
منافع خود دور می زنند. مبارزه با دلالان یک شبه اتفاق 

نمی افتد.
 داریوش قنبری در گفت وگو با ایسنا، در ارتباط با 
اظهارات اخیر رئیس جمهور مبنی بر حضور دلالان در 
جامعه اظهار کرد: حضور چنین قشری در جامعه ما 
یک واقعیت تلخ است، متاسفانه در سال های اخیر ایران 

بهشت دلالان شده است.
وی ادامه داد: حضور دلالان فقط در عرصه اقتصادی 
نیست و در حوزه هایی مثل سیاست، فرهنگی و امثال 
این ها هم ورود پیدا کرده و منافع شان را پیش می برند.

این فعال سیاسی سپس گفت: پاسخ این که چرا این 
ساختار ایجاد شده و دلالان فرصت کردند تا در این 
حد به تمامی حوزه ها نفوذ بکنند را باید در مشکلات 

ساختاری دنبال کرد.
وی خاطرنشان کرد: در حال حاضر دلالان آن قدر 
حتی  که  است  زیاد  قدرت شان  و  هستند  تاثیرگذار 

تصمیمات دولت و مجلس را برای رسیدن به منافع خود 
دور می زنند، بنابراین باید بدانیم اگر قرار است به مبارزه 

با دلالی پرداخته شود، یک شبه اتفاق نمی افتد.
قنبری در ادامه این گفت وگو تصریح کرد: مبارزه با 
دلالی و دلالان تنها مربوط به دولت نیست و همکاری 
همه قوا را می طلبد. همکاری در سطح سه قوه باعث 

می شود تا از شر دلالان و واسطه ها نجات پیدا کنیم.
با اشاره به بسترهای موجود جهت گسترش  وی 
دلالی در جامعه گفت: برخی رویه هایی که در پیش 
گرفتیم بستر دلالی را فراهم کرده است. بسیاری از 
اجناسی که وارد کشور می شوند از  دلالان خارجی عبور 
می کنند. الان برخی کشورهای منطقه هم به دلال  
تبدیل شده اند و از طریق دلالی ایران سودهای نجومی 

می گیرند .
این فعال سیاسی همچنین گفت: خیلی از اجناس 
خارجی از طریق امارات و دیگر کشورهای همسایه وارد 
کشور می شوند؛ بنابراین خواه ناخواه یک سود دیگر بر 
قیمت اصلی اضافه می شود و مصرف کننده بهایی که 
بتوان گفت  پرداخت می کند، بیش تر می شود. شاید 

دراین ارتباط سیاست های ما دخیل بوده است.
وی ادامه داد: سیاست بین الملل و فشارهایی که 
از ناحیه بیگانگان با اعمال برخی محدودیت ها مثل 
تحریم ها اعمال می شود، این موضوع را بیش تر کرده 

است.
قنبری تاکید کرد: در پیدایش چنین وضعیتی، وضع 
تحریم ها خیلی اثر گذار بودند. حتی اگر ما در داخل هم 
بخواهیم به اصلاح بپردازیم؛ برخی از فشارهای دشمنان 
در گسترش دلالی از دست ما خارج است؛  اما حداقل 
در ارتباط با آنچه که در داخل صورت می گیرد می شود 

با همکاری هایی شرایط را تغییر داد.
این عضو حزب مردم سالاری اظهار کرد: دلال ها 
قتصاد کشور را به نابودی می برند. خیلی از تولیدات ما 
با کالاهای مشابه خارجی فرقی ندارند؛ اما وجود دلالان  
باعث شده تا تولیدکنندگان داخلی به نابودی کشیده 

شوند.
وی در پایان گفت: باید دست دلالان را با برنامه 
ریزی دقیق میان همه قوا و بسیج همه نیروها کوتاه 

کرد.

داریوش  قنبری:

مبارزه با دلالان یک شبه اتفاق نمی افتد

مازیار آقازاده

مهدی کریمی تفرشی *
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اقتصادی

یک کارشناس حوزه پرداخت الکترونیک :

مدلکارمزدخدماتپرداختدرایران
نیازمندجراحیاست

کارشناس حوزه پرداخت الکترونیک می گوید: صنعت پرداخت اکنون با آمدن شاپرک 
به نحوی مستقل از صنعت بانکی شده اما از لحاظ درآمدی کاملًا به نظام بانکی وابسته 
بوده و منبع درآمد شرکت های پرداخت به جای کسب و کارها، بانک ها هستند؛ این نقطه 

وارونه ای که ایجاد شده فقط با اصلاح نظام کارمزدی قابل حل است.
محمد مظاهری در بیان وضعیت حاکم بر نظام کارمزد خدمات بانکی فعلی می گوید: 
بدنه بیماری وجود دارد که نیاز به جراحی دارد. در شرایط کنونی مصلحت اندیشی 

زیادی به لحاظ شرایط سیاسی و ... در سطح قانونگذار وجود دارد.
»این مشکل ریشه های عمیق تری در کشور دارد که به نظام بانکی باز می گردد و این 
چرخه اشتباه معضل بزرگی است که باعث می شود بانک ها به جای کسب درآمد به 
دنبال تجهز منابع باشند. در حقیقت معضل تورم این شرایط را فراهم می کند تا بانک ها 
بر پرداخت هزینه  به بهای جذب منابع پذیرندگان بی تفاوت باشد. مهم است بدانیم ما به 
عنوان بخش خصوصی چه اقداماتی می توانیم انجام دهیم تا فرهنگ پرداخت کارمزد را 

به افراد بیاموزیم و کمک کنیم به قانون گذار تا این جراحی را انجام دهد.«
وی به ایجاد استقلال شرکت های پرداخت از بانک ها اشاره کرده و می گوید: »باید 
بتوانیم استقلالی به صنعت پرداخت کشور داده و آن را از سیستم بانکی از لحاظ 
درآمدی جدا کنیم؛ در حال حاضر صنعت پرداخت با آمدن شاپرک به نحوی مستقل 
از صنعت بانکی شده اما از لحاظ درآمدی کاملًا به نظام بانکی وابسته بوده و منبع درآمد 
شرکت های پرداخت به جای کسب و کارها، بانک ها هستند. این نقطه وارونه ای ایجاد 

شده فقط با اصلاح نظام کارمزدی قابل حل است.« 
* پرداخت یارها نقطه امید تغییر نظام کارمزدی

مهرماه پارسال بانک مرکزی سند ایجاد »پرداخت یار« را تهیه و منتشر کرد؛ پرداخت یار 
»شخص حقوقی است که در چارچوب سند تدوینی و براساس قرارداد منعقده با شرکت 
های ارائه دهنده خدمات پرداخت و تفاهم نامه منعقده با شرکت شاپرک فعالیت می 
کند. پرداخت یار پرداخت های بدون حضور کارت از جمله پرداخت های درون برنامه 

ای مبتنی بر زیرساخت های همراه را دریافت کرده و به شبکه شاپرک ارسال می کند.«
پس از نهایی شدن فرآیند آزمایشی برخی شرکت های پرداخت  یار، شهریورماه امسال 
6 شرکت پرداخت یار با شاپرک تفاهم نامه امضا کردند تا فعالیت خود را به طور رسمی آغاز 

کنند.
مظاهری در این باره بیان می کند: نقطه امید کنونی صنعت پرداخت برای اصلاح نظام 
کارمزدی فینتک ها و پرداخت یارها هستند تا با آوردن سرویس های جدید و ارائه به کسب 
وکارها و دریافت هزینه  سرویس فرهنگ پرداخت هزینه خدمات الکترونیک را ایجاد کنند. 
البته با توجه به اینکه فین تک ها )فناوری های مالی( بر بستر کارمزدی فعالیت و رشد 
می کنند و در نظام کنونی فرهنگ پرداخت کارمزد جا نیفتاده است؛ فینتک ها راه 
سختی را در پیش خواهند داشت و سرویس ارائه شده از سوی آن ها به کسب و کارها 
باید آنقدر برای یک کسب و کار نوآورانه و کارآمد باشد که پرداخت هزینه کارمزد در ازای 

سرویس را بپذیرد.
* رقابت کنونی در صنعت پرداخت کشور باخت - باخت است 

این تحلیلگر حوزه پرداخت الکترونیک عقیده دارد رقابت کنونی شرکت های پرداخت 
یک بازی برد - باخت هم نبوده و می افزاید: در شکل رقابت کنونی بین شرکت پرداخت 
)پی اس پی( اینکه ارزش کجاست و چه محصولی را می توانند به فروشگاه عرضه کنند 

اهمیتی نداشته و بازی باخت باخت ایجاد شده است. 
»اینکه یک پی اس پی در ازای پرداخت کارمزد به پذیرنده به جای ارائه سرویس برنده و 
دیگری بازنده باشد مشکلی است که به علت نظام کامزدی اشتباه و مدل کسب و کاری 
غلط شکل گرفته است. معماری کسب و کاری فعلی این است که کارمزد را شخصی 
غیر از ذی نفع پرداخت کرده و بخشی از کارمزد را نیز به پذیرنده بازگشت دهند. طراحی 

مدل کسب و کار جز اصول است و باید در اولویت اول شکل گیری سیستم قرار بگیرد.«
* بانک ها به لطف تورم زنده مانده اند 

مظاهری تاکید می کند: علت گسترش فرهنگ سرویس رایگان ریشه در تورم دارد؛ 
تورم و به تبع آن بالابودن نرخ بهره و هزینه پول، بانک ها را نسبت به جذب منابع حریص تر 
کرده عطش نقدینگی را در سیستم بالا می برد و سبب می شود دستگاه کارتخوان به 

عنوان ابزار بانکداری خرد وسیله ای برای جذب منابع در قالب سپرده پذیرندگان شود.
وی عقیده دارد: در حال حاضر همه  کسب و کارهای حوزه  پرداخت شامل شرکت های 
پرداخت و فین تک ها همه از بانک ها کسب درآمد می کنند و ورود هر بازیگر دیگری به 
این صنعت فقط هزینه را برای بانک ها افزایش خواهد داد. بانک ها نیز هزینه را در قالب 

تورم و نرخ بهره به مردم باز می گردانند و این چرخه  معیوب بزرگ تر می شود.
* مدیریت تراکنش های خُرد هزینه پرداختی از سوی بانک ها را کاهش می دهد

این کارشناس بانکداری الکترونیک بیان می کند: مدیریت تراکنش های خُرد در شرایط 
کنونی یکی از راه های کمک کننده خواهد بود تا بخشی از هزینه ها را کاهش دهیم. 
انتقال این تراکنش ها از مدل آنلاین )برخط( به آفلاین هزینه کارمزد پرداختی را از یک 
سو کم کرده و از سوی دیگر هزینه سخت افزاری بانک ها و نگه داری این سیستم ها را 

کاهش می دهد.
»در حال حاضر با همه تراکنش ها به یک نحو برخورد شده و دسته بندی برای آن ها 
وجود ندارد. در حالی که برای تراکنش های دسته بندی شده می توان الگوهای درآمدی 

متفاوتی مطرح کرد.«
مظاهری عقیده دارد: شرکت های پرداخت نقطه  شروع تغییر نخواهند بود زیرا اتحاد 
کافی برای تغییر ندارند و تغییر را ایجاد نخواهند کرد. شرکت های پرداخت روی بستر 
طراحی شده کنونی فعالیت و رشد می کنند و بانک مرکزی باید تغییر را ایجاد کند. به 

هر ترتیب بخشی که قدرت بیشتری در تصمیم گیری دارد مسئولیت بیشتری نیز دارد.
»البته بانک مرکزی به عنوان قانونگذار حوزه  پرداخت در گذشته فرصت های بهتری 
نسبت به شرایط اقتصادی و اجتماعی کنونی برای اعمال تغییر داشت تا با تقبل هزینه 
اما با راحتی بیشتری، نظام را اصلاح کند. باید ببینیم عزم بانک مرکزی برای این تغییر تا 
چه میزان است و قانونگذار تا چه میزان جرات درگیر کردن خود با اصناف را دارد. تجربه 
نشان داده قدرت تصمیم گیری در کشور وجود دارد و این قدرت در فیلترینگ شبکه های 

اجتماعی با وجود اعتراضات مردم نمود یافته است.«
او ادامه می  دهد: با توجه به اینکه همه هزینه این سیستم به اشکال مختلف هزینه 
اجاره پایانه های فروشگاهی )پوز( و کارمزد بر دوش بانک ها خواهند بود و نقطه ریزش 
اکوسیستم کنونی نیز بانک هاست. بانک ها در شرایط کنونی در بحران شدیدی به سر 
می برند؛ از سال 1390 تا 96 این سیستم بانکی کشور بوده که زیانده عمل کرده است 
و پیامدهای اقتصادی آن نیز بر مردم وارد شده است. در نتیجه بانک مرکزی مجبور به 
کاهش هزینه های بانک هاست. بانک ها به سبب تورم و به قیمت فقر مردم تا کنون زنده 

مانده اند.

وزیر صنعت:

صادراتاولویتنخستکشور
درسالآیندهاست

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: صادرات پیشران برنامه های اقتصادی کشور در 
سال آینده به شمار می رود و از این رو دولت تقویت صادرات را جزو اولویت های خود 

قرار داده است.
»رضا رحمانی« از تدوین برنامه های متنوع برای تحقق این هدف توسط دولت خبر 

داد و تامین نقدینگی مورد نیاز تولید را به عنوان یکی از مهمترین این برنامه ها برشمرد.
وزیر صنعت، معدن و تجارت افزود: قرار است دولت منابع مختلفی که در اختیار دارد را 
به این امر اختصاص دهد تا سرمایه در گردش واحدهای تولیدی مشکل دار تامین شود.
رحمانی، افزایش تولید، اشتغال، فروش و صادرات را به عنوان شعار و هدف اصلی 
وزارت صنعت، معدن و تجارت در دوره جدید برشمرد و گفت: اگر تولید حفظ شود، 

اشتغال حفظ خواهد شد و این مهم با تقویت فروش و صادرات محقق می شود.
به گفته وی، تحریک طرف تقاضا یکی از مهمترین نیازهاست که آن هم با افزایش 

صادرات ممکن خواهد شد.
این عضو هیات دولت یادآور شد: اکنون هدف حفظ وضع موجود تولید مهمترین 
گامی است که باید برای آن تلاش کرد و هر دستگاه، فرد و نهادی باید به تحقق این امر 

کمک کند.
رحمانی تاکید کرد: همه باید یکدل و یکصدا برای حفظ وضع موجود تولید تلاش کنند 

و راهکار آن است که مردم پای کار باشند و بخش خصوصی فعال تر شود.
وی تاکید کرد: فعال شدن بخش خصوصی و مردم در این زمینه همه مشکلات را حل 
خواهد کرد، زیرا به تجربه ثابت شده هرجا مردم وارد شده اند مشکلات برطرف شده 
است.حمایت از خودکفایی و توانمندسازی همه بخش های راهبردی، جذب سرمایه 
خارجی برای حمایت از تولید ملی و ساماندهی واردات و صادرات از بندهای اقتصاد 

مقاومتی است که در سال 1392 ابلاغ شد.

قیمت مسکن در کشور به دلایل متعددی از جمله تاثیر شرایط 
اقتصادی از ابتدای سال جاری گرفته تا رشد قیمت زمین و 
نهاده های ساختمانی، با افزایش همراه بوده اما پرسش مطرح 
شده آن است که کدامیک از عوامل بیشترین نقش را در این 

افزایش بازی کرده اند؟
افزایش قیمت مسکن در ایران که با کمی تاخیر نسبت به رشد 
قیمت ها در بازار ارز و طلا آغاز شد، سبب شده تا فرصت خانه دار 
رفاه اجتماعی  آنجا که کارشناسان  تا  افراد کمتر شود  شدن 

معتقدند خانه دار شدن مردم تا پنج سال به تاخیر افتاده است.
در این بین هر کدام از بخش های درگیر در بازار مسکن، گناه 
رشد قیمت ها را به گردن دیگری می اندازد. برخی عقیده دارند 
رشد قیمت ها در نهاده های ساختمانی مهمترین دلیل افزایش 

قیمت هاست. 
* افزایش 49 درصدی قیمت نهاده های ساختمان

نهاده های  قیمت  کل  شاخص  می دهد  نشان  آمارها 
ساختمان های مسکونی شهر تهران در تابستان امسال نسبت 
به بهار امسال 25.7 درصد و به تابستان پارسال 49.1 درصد 

افزایش داشته است.
براساس آخرین گزارش مرکز آمار از شاخص قیمت نهاده های 
قیر  و  ایزوگام  گروه  در  تهران،  شهر  مسکونی  ساختمان های 
تابستان امسال نسبت به تابستان سال گذشته 169 درصد 
رشد، گروه چوب 108 درصد، گروه آهن آلات، میلگرد و پروفیل 
در و پنجره نیز تابستان امسال در مقایسه با فصل مشابه پارسال 

با تورم 94 درصد رشد داشته است. 
این سه گروه از مصالح ساختمانی که بیشترین تورم را در میان 
سایر گروه های نهاده های ساختمان های مسکونی شهر تهران 
در تابستان امسال تجربه کردند از شروع ساخت و ساز تا زمان 
تکمیل واحدهای مسکونی، مورد نیاز سازندگان هستند؛ در 
واقع این سه گروه از مصالح ساختمانی طیف متنوعی از مراحل 
و فرآیندهای مربوط به اجرای پروژه های ساختمانی را به لحاظ 
رشد قیمت تمام شده ساخت و سازهای مسکونی تحت تأثیر 
قرار می دهند و در همه مراحل ساخت، اثر افزایشی خود را بر 

هزینه های ساختمانی اعمال می کنند.
با این حال بسیاری ازفعالان این بخش عقیده دارند که رشد 
قیمت زمین سبب شده تا قیمت مسکن با افزایش بالایی روبه رو 
شود. دلیل این افراد نیز اختلاف قیمت مسکن در نقاط مختلف 
شهر است به گونه ای که حتی در مواردی قیمت ها در نقاط 

پایین و بالای شهر تا 7 برابر اختلاف دارد.
از سوی دیگر افرادی نیز هستند که افزایش قیمت مسکن را 
بازتابی از شرایط اقتصادی حاکم می دانند و عقیده دارند که تورم 
باعث شده تا مردم از ترس کاهش ارزش دارایی های خود به 

سمت بازارهایی مانند سکه، ارز و یا مسکن بیایند. 
* سه عامل موثر بر افزایش قیمت مسکن

در  سازان  انبوه  سراسری  دبیرکانون  پورحاجت«  »فرشید 
گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایرنا، مهمترین عامل افزایش 

قیمت مسکن را »بی ثباتی اقتصادی« اعلام کرد و افزود: رشد 
قیمت زمین، افزایش دستمزدها و نهاده های تولید به بی ثباتی 
اقتصادی باز می گردد و ارتباط مستقیم با سیاست گذاری حوزه 

مسکن و غبارآلود بودن فضای کسب و کار دارد.
زدن  دامن  باعث  اساسی  عامل  سه  این  افزود:  پورحاجت 
مصالح  حتی  و  هزینه ها  افزایش  زمین،  قیمت  افزایش  به 

ساختمانی شده است. 
* تغییر ماهیت مسکن با تصویب قوانین خلق الساعه

دبیرکانون سراسری انبوه سازان با بیان اینکه در فضای کسب و 
کار نیز قوانین خلق الساعه با نگاه سرمایه گذاری در حوزه مسکن 
وضع می شود، گفت: با توجه به این نگاه، نباید انتظار داشته 
باشیم کالای مصرفی تغییر ماهیت نداده و به کالای سرمایه ای 
تبدیل نشود. وی گفت: زمانی که قوانین متعددی برای دریافت 
عوارض، مالیات و سایر وجوه مصوب می شود زمینه را برای 
حرکت از پیکره مسکن به حوزه سرمایه گذاری ایجاد کرده و نگاه 

سرمایه گذاری به تولید مسکن را دامن می زند.
پورحاجت ادامه داد: تصویب قوانین مزاحم در بخش های 
مالی  ابزار  فقط  مختلف همچون »پیش فروش ساختمان«، 
بخش تولید را بدون توجه به شرایط کنونی می گیرد و نتیجه 
آن، از دست دادن کارایی تنها منبع تامین نقدینگی در بخش 
خصوصی است و بنگاه های تولیدی قادر به تامین نقدینگی 

خود خارج از سیستم بانکی نخواهند بود. 
به گفته وی، این مساله در سالیان گذشته به انحراف رفته 
تولید چالش های  و بخش  اقتصاد کشور  برای  و سبب شده 

اساسی ایجاد شود.
* تورم، تب مسکن را بالا برد

دبیرکانون سراسری انبوه سازان، اصلی ترین دلیل نوسانات 

در قیمت مسکن را عامل تورم دانست و افزود: این موضوع 
به همه دولت ها باز می گردد.  وی تاکید کرد: زمانی که تورم 
بالایی دراقتصاد به وجود می آید مردم تلاش می کنند تا ارزش 
سرمایه های خود را بالا ببرند و از همین رو دارایی خود را به 

کالایی تبدیل می کنند که می تواند ارزش خود را حفظ کند.  
این مشکل اکنون در حوزه مسکن، دلار، طلا،  وی گفت: 
بورس و ... رخ داده و همه نشات گرفته از موضوع تورم است. 
در واقع اگر تورم کنترل می شد هیچگاه این اتفاقت در اقتصاد 
رخ نمی داد. پورحاجت ادامه داد: مصالح ساختمانی نیز بخش 
تولید کننده  که  زمانی  اما  تولید می شود  در کشور  آن  عمده 
می خواهد در بازار های جهانی به صورت رقابتی کار کند، نیم 
نگاهی به این بازارها دارد و از آنجا که قیمت گذاری ها به دلار 
انجام می شود، نوسان قیمت دلار بر کالاهای تولیدی نیز اثرگذار 

خواهد بود. 
* افزایش 100 درصدی نرخ محصولات فولادی

وی در این زمینه، به مواردی در بخش محصولات فولادی و 
پتروشیمی اشاره کرد و گفت: در فولاد با افزایش 100 درصدی 
سراسری  هستیم.دبیرکانون  مواجه  پارسال  به  نسبت  قیمت 
انبوه سازان با بیان اینکه در شرایط ثبات اقتصادی، تولید کننده 
و مصرف کننده می توانند برای حضور در بازار برنامه ریزی کنند، 
افزود: اما در آشفتگی اقتصادی، نه بخش تولید می تواند تصمیم 
برنامه ریزی  خرید  برای  مصرف کنندگان  نه  و  بگیرد  درستی 

خواهند داشت.
به گفته پورحاجت، آمارها نشان می دهد در 6 سال اخیر با 
کاهش 50 درصدی صدور پروانه های ساختمانی روبه رو بوده ایم 
و در مقابل، در همین سال ها، افزایش تقاضای مصرفی نیز وجود 

داشته است.

وی تاکید کرد: حتی در شرایط کنونی که آمارها از کاهش 
خرید و فروش حکایت دارد بازهم مصرف کننده واقعی برای 
بازار مسکن مهیا  به  برای ورود  اما شرایط  مسکن وجود دارد 
نیست و تقاضای مصرفی نمی تواند خود را با بازار مسکن وفق 

دهد. 
پورحاجت، نوسانات را مانع حضور متقاضیان در بازار مسکن 
دانست و گفت: در 5 سال گذشته تولید مسکن کاهش 50 
به هم  تقاضا  و  نظم عرضه  که  زمانی  داشته است؛  درصدی 
می خورد، تاثیر خود را بر بازار مسکن می گذارد اما در شرایط 

کنونی این فقط یکی از فاکتورهای افزایش قیمت است.
* قیمت مسکن بیشتر تحت تأثیر قیمت زمین است

مصالح  اتحادیه  رئیس  کاظمی«  »اسماعیل  حال  این  با 
افزایش  ایرنا،  اقتصادی  خبرنگار  با  وگو  گفت  در  ساختمانی 
قیمت زمین را مهمترین دلیل رشد نرخ مسکن دانست و گفت: 
افزایش قیمت مصالح بیش از آنکه تاثیر واقعی داشته باشد، تأثیر 
روانی بر بازار مسکن داشته است.  وی با بیان اینکه تورم قیمتی 
مصالح ساختمانی غیرفلزی در پنج سال گذشته از میانگین تورم 
سالانه کمتر بوده است، ادامه داد: قیمت مسکن بیشتر تحت 
تأثیر بهای زمین است و اختلاف نرخ مسکن در مناطق شمالی 
و جنوبی نیز این ادعا را تایید می کند. کاظمی افزود: افزایش 
قیمت مصالح ساختمانی به چند دسته تقسیم می شود؛ به طور 
مثال سیمان در بسته بندی و بارگیری افزایش داشته است اما از 
سوی دیگر از سال 1392 به دلیل رکود کاری، تولیدکننندگان 
نتوانسته اند افزایش سالانه قیمت ها را با توجه به تورم سالیانه 
اعمال کنند و تخفیف هایی ارائه می شد که حباب در بازار ایجاد 

می کرد.
* افزایش 30 درصدی قیمت مصالح ساختمانی غیر فلزی
وی با بیان اینکه از ابتدای امسال تاکنون با 30 درصد افزایش 
قیمت زمین مواجه بوده ایم، تاکید کرد: طبیعی است که این 
افزایش قیمت بر بهای تمام شده مسکن اثر گذار باشد و سازنده 
این را در اعداد و ارقام لحاظ کند اما عمده قیمت تمام شده یک 

واحد آپارتمان مربوط به نرخ زمین است.
به گفته رئیس اتحادیه مصالح ساختمانی، به طور میانگین 

حدود 60 درصد قیمت مسکن، قیمت زمین است.
وی با بیان اینکه سایر مصالح ساختمانی مانند آهن آلات با 
افزایش قیمت همراه بوده، گفت: هر چند که به تازگی آهن با 
کاهش قیمت همراه بوده است اما در بهای تمام شده مسکن، 

موضوع زمین حرف اول و آخر را می زند.
کاظمی ادامه داد: به دلیل رکود در سال های اخیر در بخش 
ساخت و ساز، مصالح ساختمانی به ویژه سیمان، گچ، آجر، 
ماسه ، خاک سنگ و در کل مواد کانی غیرفلزی نتوانسته به 
قیمت حقیقی خود برسد و بنا به ضرورت فروش محصولات، با 
زیان کالاهای خود را به بازار وارد کردند؛ در برخی موارد حتی این 
قیمت ها از نرخ واقعی نیز کمتر بوده است و این رقابت ناسالم 

بین توزیع کنندگان ادامه دارد.

در گفت و گو با کارشناسان بررسی شد

کدام عوامل به گرانی مسکن دامن زدند؟

طبق نظر کارشناسان، بازگشت ارز حاصل از صادرات به اقتصاد کشور چه از نظر قانونی و چه 
به لحاظ اخلاقی ضرورتی انکار ناپذیر است. با این حال در این مورد پیچیدگی ها و ابهاماتی 

وجود دارد که نیازمند رفع شدن است.
طبق نظر کارشناسان اقتصادی، واردات انواع کالای مورد نیاز کشور وابسته به ارز بوده و 
چنانچه صادر کنندگان، کالاهای تولید داخل را به خارج از کشور صادر کرده و در مقابل ارز 
حاصله را به طرقی به کشور باز نگردانند، تبعات جدی برای اقتصاد ملی در بر خواهد داشت. در 
واقع عدم بازگشت ارز نوعی خروج سرمایه از کشور تلقی می شود که در تقابل با اهداف رشد و 

توسعه اقتصادی کشور است.
در این مورد »عبدالناصر همتی« رئیس کل بانک مرکزی در نشست هم اندیشی با هیات 
رییسه و اعضای اتاق های بازرگانی ایران، تاکید کرده است ارز حاصل از فروش نفت به کالاهای 
اساسی و استراتژیک اختصاص می یابد و برای تامین دیگر نیازهای مردم، باید از ارز حاصل 
از صادرات استفاده کرد. وی اضافه کرد: اگر صادرکنندگان ارز حاصل از صادرات بیشتری را 
به سامانه نیما عرضه کنند، شاهد تعادل بیشتر نرخ ارز در بازار خواهیم بود و اینگونه بخش 

خصوصی به رونق تولید نیز کمک کرده است.
علیرغم اهمیت و ضرورت بازگشت ارز صادراتی، به نظر می رسد صادرکنندگان رغبت چندانی 
برای بازگشت ارز به کشور ندارند. طبق اعلام بانک مرکزی، مجموع فروش ارز حاصل از صادرات 
در سامانه نیما از 16 مرداد امسال تا دهم دیماه به 6.8 میلیارد یورو رسیده است که حدود 5 
میلیارد یورو آن را شرکت های پتروشیمی به نیما عرضه کرده اند؛ این در حالیست که طبق آمار 
گمرک ایران در 9 ماهه امسال ارزش صادرات غیرنفتی کشور به 33 میلیارد و 358 میلیون دلار 
رسید در حالی که در همین مدت 32 میلیارد و 620 میلیون دلار کالا نیز وارد کشور شده است. 
اقلام عمده کالاهای وارداتی شامل ذرت دامی، قطعه منفصله تولید خودرو، برنج و لوبیای 
سویا بوده که ارز آنها را دولت با نرخ رسمی تامین می کند و بنابراین تاکنون صادرکنندگان آنگونه 

که انتظار می رود در تامین ارز مورد نیاز کشور فعال نیستند.
نظر به اهمیت این امر و ضرورت ساماندهی صادرات و بازگرداندن ارز به اقتصاد کشور، بانک 
مرکزی در چند ماه گذشته طی دستورالعمل هایی ضوابط اجرایی رفع تعهد ارزی صادرکنندگان 
و برگشت ارز حاصل از صادرات کالا به چرخه اقتصادی کشور را به دستگاه های ذیربط ابلاغ 
کرده است. بر اساس این دستورالعمل ها نحوه بازگردانی ارز به چرخه  اقتصادی کشور و رفع 
تعهد ارزی می تواند به یک یا ترکیبی از شکل های واردات خود در مقابل صادرات خود،  واردات 
اشخاص ثالث در مقابل صادرات، پرداخت اقساط بدهی ارزی تسهیلات فاینانس، ریفاینانس و 
یوزانس خود، فروش ارز به بانک ها و صرافی های مجاز و سپرده گذاری ارزی نزد بانک ها صورت 

گیرد.
* باز گرداندن ارز حاصل از صادرات یک وظیفه قانونی و خلاقی است 

کارشناسان اقتصادی بر این باورند که هرچند ممکن است در ساز و کار بانک مرکزی برای 
بازگشت ارز اشکالاتی وجود داشته باشد با این حال در اصل قضیه و اینکه صادر کنندگان چه 
از نظر قانونی و چه به لحاظ اخلاقی موظف هستند ارز حاصل از صادرات خود را به نحوی از 
انحاء به چرخه اقتصاد کشور باز گردانند هیچ شکی وجود ندارد. زیرا آنها برای صادرات خود به 

شیوه های گوناگونی از امکانات کشور استفاده می کنند. به علاوه ادامه فعالیت اقتصادی آنها 
مشروط به چرخیدن چرخ های اقتصاد کشور است. در واقع عدم عرضه ارز حاصل از صادرات 

در بازارهای داخلی به انحاء مختلف به اقتصاد داخلی ضربه می زند. 
در این خصوص »هادی حق شناس« گارشناس اقتصادی در گفت وگویی ضمن تاکید بر 
ضرورت بازگشت ارز حاصل از صادرات به اقتصاد کشور گفت: طبیعی است وقتی کالایی 
در ایران با استفاده از یارانه دولتی و حمایت های بانکی و غیربانکی تولید می شود، ارز حاصل 
از صادرات آن باید به چرخه اقتصادی برگردد تا در شرایط کنونی، نیاز ارزی سایر بخش های 

اقتصادی نیز تامین شود.
وی در ادامه صحبت هایش عنوان داشت: نباید اینگونه باشد که انرژی و منابع کشور، برای 
تولید کالاها صرف شود و در مقابل، پول و ارز حاصل از آن در اقتصاد کشور وارد نشود. این 
کارشناس اقتصادی، ضمن تاکید بر این نکته که صادرکنندگانی که از نرخ نیمایی ارز برای تولید 
کالاهای خود منتفع شده  و اقدام به صادرات می کنند، باید با همان نرخ ارز را به کشور برگردانند، 
گفت: بانک مرکزی باید مکانیزم های نظارتی قوی در این زمینه به کارگیرد و از ارز کشور که 

متعلق به همه ایرانیان است، برای رونق اقتصادی بهره ببرد.
از  تقدیر  مراسم  در  نیز  صادرات  کنفدراسیون  رییس  لاهوتی  محمد  زمینه  همین  در 
صادرکنندگان نمونه سال ٩٧ استان تهران با اشاره به ارزآوری صادرکنندگان در شرایط تحریمی 
اظهار داشت: صادرکننده شناسنامه دار چاره ای به جز بازگرداندن ارز به کشور ندارد ولی به دلیل 
نبود روابط بانکی در شرایط تحریمی باید با تعامل با دولت و بانک مرکزی بتوانیم ارز را به چرخه 

اقتصادی برگردانیم. 
وی تاکید کرد که ارز حاصل از صادرات باید به کشور بازگردد هرچند که ممکن است از نظر 

شیوه اجرا بین بخش خصوصی و دولت اختلاف نظر وجود داشته باشد. 
* لزوم رفع ابهامات وپیچیدگی های موجود

بدون شک هر دستورالعملی، به ویژه اگر فوریتی در آن نهفته باشد در مرحله عملیاتی با 
مشکلات و ابهاماتی مواجه خواهد شد. 

برای مثال، به اعتقاد کارشناسان و فعالان اقتصادی با توجه به اینکه در دستور العمل بانک 
مرکزی برای بازگشت ارز به کشور بازه زمانی برای بازگشت ارز حاصل از صادرات برای فعالان 
اقتصادی سه ماه تعیین شده است و از طرف دیگر مبنای طبقه بندی ارز صادراتی یک ساله 
لحاظ شده، ابهامات و تناقضاتی را برای صادرکنندگان و چگونگی اجرایی شدن پیمان ارزی و 

معافیت های آن ایجاد کرده است.
یکی دیگر از ایرادات و ابهاماتی که کارشناسان در این مورد تشخیص داده اند به عرضه ارز 
به صورت حواله یا اسکناس مربوط می شود. در واقع بر اساس دستور العمل بانک مرکزی 
صادرکنندگان می توانند با استفاده از این روش آن بخش از ارز خود که مشمول معافیت عرضه به 
سامانه نیما نمی شود را به کشور بازگردانند. به عقیده تحلیلگران این اتفاق به معنای به رسمیت 
شناخته شدن بازار سوم ارز است که نرخ آن در میانه بازار نیما و بازار آزاد قرار می گیرد که می تواند 

به ابهامات بازار ارز دامن بزند و صادرکنندگان را برای رفع تعهد ارزی دچار مشکل کند. 
آنها  محاسبات  اساس  بر  که  کنند  می  ادعا  صادرات  حوزه  کارشناسان  دیگر  موردی  در 

صادرکننده ای که به صورت یکجا کالای خود را صادر می کند نسبت به صادر کننده  ای که به 
شکل فصل به فصل کالای خود را صادر می کند ارز بیشتری به سامانه نیما بازمی گرداند و رقم 
کمتری برایش باقی می ماند که عملا نشان دهنده نوعی تبعیض میان این دو گروه صادرکننده 
است. همچنین بانک مرکزی 5 روش را برای صادر کنندگان جهت بازگرداندن ارز حاصل از 

صادرات خود مشخص کرده است. 
بر اساس دستورالعمل بانک مرکزی »واردات خود در مقابل صادرات خود«، »واردات اشخاص 
ثالث در مقابل صادرات«، »پرداخت اقساط بدهی ارزی تسهیلات فاینانس، ریفاینانس و یوزانس 
خود«، »فروش ارز به بانک ها و صرافی های مجاز« و »سپرده گذاری ارزی نزد بانک ها« روش 
هایی هستند که پیش روی صادر کنندگان برای رفع تعهد ارزی و بازگشت ارز به اقتصاد مشخص 
شده است. از آنجایی که هر صادرکننده بسته به مقدار صادرات خود و ارز حاصل از آن، باید از 
روش های متفاوتی استفاده کند، ناظران آن را گامی در جهت پیچیده  و مبهم تر شدن فرایند 
تجارت در کشور می دانند.از این رو، لازم است بانک مرکزی در راستای هم افزایی و جهت 
رسیدن به یک راهکار مناسب تر مناسب به همفکری و تعامل هرچه بیشتر با صادر کنندگان 
بپردازد. البته طبق اخباری رسانه ها منعکس کرده اند رئیس کل بانک مرکزی جلساتی با 
اهالی اتاق بازرگانی برگزار کرده و به همین خاطر دستورالعمل اولیه این بانک در مورد پیمان 
سپاری ارزی با انجام اصلاحاتی از نو به دستگاه های ذی ربط ابلاغ شده است. با این حال 
کارشناسان اقتصادی بر این باورند که هنوز تسهیل فرایند بازگشت ارز به چرخه اقتصاد کشور 
نیازمند همفکری، همکاری و اقدامات بیشتری از سوی هر دو طرف قضیه یعنی صادرکنندگان 

و بانک مرکزی است.

کارشناسان اقتصادی مطرح کردند

پیمانسپاریارزی؛الزامیقانونیووظیفهایاخلاقی

رییس کمیسیون اصل 90 مجلس شورای اسلامی گفت: سیستم بانکی 
کشور 130 هزار میلیارد تومان معوقه دارد که تقریبا مشکوک الوصول یا 

غیرقابل وصول هستند.
داود محمدی روز شنبه در اولین نشست ستاد اقتصاد مقاومتی ، ستاد 
تسهیل و رفع موانع تولید و شورای هماهنگی بانک های استان در سالن 
دادسرای قزوین افزود: وضعیت منابع بانکی کشور در کمیسیون اصل 90 
مجلس شورای اسلامی مورد بررسی قرار گرفته و این میزان معوقه وضعیت 
خوبی را برای اقتصاد کشور که بر رکن بانک ها استوار است، نشان نمی 

دهد. 
البرز در مجلس شورای اسلامی اظهار  و  آبیک   ، نماینده مردم قزوین 
داشت: در جلسات کمیسیون اصل 90 پیشنهادهایی برای رفع این مشکل 

شد که از جمله آنها تقویت منابع بانکی بود. 
وی گفت: در همین راستا کارگروه های ستاد اقتصاد مقاومتی استان ها 
می توانند موضوع تبدیل املاک و دارایی های مازاد بانک ها را برای استفاده 

بهتر بررسی کنند. 
محمدی افزود: در قانون بودجه و برنامه ششم توسعه اقدامات خوبی برای 
بهبهود فضای کسب و کار و رفع موانع تولید اندیشیده شده و بانک ها از 

بنگاه داری منع شده اند تا واحدهای مقروض قابل راه اندازی، احیا شوند. 
نماینده مردم قزوین، البرز و آبیک در مجلس شورای اسلامی گفت: کمیسیون اصل 90 مجلس شورای اسلامی موضوع اجرا نشدن بند »و« تبصره 16 

قانون را در سطح ملی بررسی می کند چون قانون بوده و باید اجرا می شد اما اجرایی نشده است. 
وی با بیان اینکه وام سررسید شده کشاورزان خسارت دیده که توان پرداخت ندارند امهال نشده است، افزود: در قانون بودجه سال 98 اقدامات خوبی برای 
تقویت منابع بانکی صورت گرفته است و امیدواریم با توجه به آن با پذیرش ملک کشاورزان به عنوان سند و وثیقه برای امهال وام های کشاورزان خسارت دیده 

اقدام شود. 
محمدی با اشاره به تخصیص 13 هزار میلیارد ریال برای حمایت از تولید و اشتغال استان، گفت:باید بررسی کرد که چرا از این رقم تنها یک هزار و 260 

میلیارد ریال جذب شده و کدام یک از عوامل دخیل از قبیل بانک ها، دستگاه های اجرایی یا متقاضیان در این زمینه کوتاهی کرده اند. 
وی با اشاره به پرداخت هدفمند تسهیلات به واحدهای تولیدی افزود: باید از پول پاشی و اقدام بدون برنامه در این زمینه خودداری کرد تا به تولید اثربخش 

و اشتغال پایدار در جامعه دست یابیم. 
این نماینده با بیان اینکه نقش قوه قضاییه در ایجاد امنیت سرمایه گذاری بسیار برجسته است، ادامه داد: دستگاه قضا در راستای ایجاد تحرک اقتصادی و 

تثبیت اشتغال بسیار موثر است و خوشبختانه در استان همراهی خوبی برای جلوگیری از تعطیلی کارخانه ها و واحدهای تولیدی داشته است. 
محمدی با یادآوری ضرورت برگزاری نشست ستاد اقتصادی مقاومتی با حضور نمایندگان سه قوه، افزود: باید با توجه به رتبه غیر مطلوب ایران در سند 
چشم انداز توسعه، اقتصاد و محیط کسب و کار ، برای تقویت حوزه اقتصاد و اشتغال اقدام کرد و همه دستگاه های مرتبط باید نقش خود را در این زمینه به 

خوبی ایفا نمایند. 

رییس کمیسیون تخصصی طلا و جواهر 
آزادی  بهار  تمام  بازار دیروز سکه  گفت: در 
طرح قدیم به قیمت 3 میلیون و 720هزار 
تومان، نیم سکه به نرخ یک میلیون و 975 
هزار تومان، ربه سکه یک میلیون و 220 هزار 
تومان و سکه های گرمی نیز 665 هزار تومان 

معامله می شود.  
محمد کشتی آرای افزود: این قیمت ها به 
نسبت روز پنجشنبه تغییر چندانی نداشته و 
سبب شده تا اکنون حباب سکه برابر با 410 

هزار تومان باشد.  
که  است  حالی  در  این  کرد:  تصریح  وی 
نرخ  از  و  یافته  کاهش  طلا  جهانی  قیمت 
 1287 قیمت  تا  پنجشنبه  روز  1294دلار 
این  البته  آمده  پایین  جاری  روز  در  دلار 
مساله و همچنین کاهش نرخ ارز به نسبت 
تاثیر  بازار داخلی  روز پنجشنبه گذشته در 

چندانی نداشته است.  
این فعال بازار طلا و جواهر ادامه داد: اکنون قیمت هر مثقال طلای 17 عیار برابر با یک میلیون و 525 هزار تومان 

است و با 10 هزار تومان افزایش،  سبب بالا رفتن هزار تا 2هزار تومانی نرخ طلا در بازار داخلی شده است.  
وی تاکید کرد:  اکنون هر گرم طلای 18 عیار در بازار به قیمت 352 هزار تومان داد و ستد می شود.  

وی درباره وضعیت نرخ ارز توضیح داد:  در ابتدای روز کاری پنجشنبه گذشته قیمت ارز افزایشی شد اما آخر وقت 
قیمت ها به ثبات رسید و امروز نیز کاهش جزیی در نرخ ارز در بازار رخ داد و باید گفت این مساله سبب شده تا قیمت 

سکه و طلا دچار نوسان جزیی در بازار امروز شوند.  
کشتی آرای درباره پیش بینی کارشناسان بین المللی از احتمال افزایش نرخ طلا در بازارهای جهانی گفت: مدتی 
است که کارشناسان اقتصادی حوزه جهانی طلا افزایش قیمت ها را پیش بینی می کنند و اعتقاد دارند قیمت طلا 
در سال 2019 بالا خواهد رفت. این پیش بینی ها را باید تحلیل به شمار آورد و باید گفت نمی تواند پایه و اساس 

درستی داشته باشد.  
وی خاطر نشان کرد: قیمت ها را باید به صورت روز به روز مشاهده و تحلیل کرد برای نمونه برخلاف پیش بینی 
ها با وجودی که قیمت جهانی طلا روز پنجشنبه 1294دلار بود دیروز با 7دلار کاهش به 1287 دلار رسیده است.  

کشتی آرای گفت:  با توجه به روند فعلی قیمت ها می توان گفت نوسانات قیمت جهانی طلا در هفته جاری در 
حد نیم درصد خواهد بود.  

رییس کمیسیون اصل 90 مجلس شورای اسلامی مطرح کرد

بدهیمعوق130هزارمیلیاردتومانیسیستمبانکی
کشتی آرای:حباب سکه به 410 هزار تومان رسید

تداومافزایشقیمتسکهدربازار
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قمي ها در جمع مربيان برتر ايران 

 هيأت فوتبال قم بر ضد كانون مربيان

موضع گيري هيأت فوتبال استان قم برابر كانون مربيان فوتبال بر سر حضور مربيان قمي در 
مراسم انتخاب برترين هاي كشور چالش جديدي در فوتبال قم ايجاد كرد.

هنوز خاطره تلخ سقوط صبا از ليگ های برتر و دسته اول ايران و منحل شدن اين تيم، سقوط 
نماينده قم از ليگ برتر فوتسال و دسته اول ايران، بلاتکليفی قهرمان ليگ برتر فوتبال قم در راه 
ليگ آزادگان و بسياری ناكامی های ديگر از ذهن علاقمندان به فوتبال و فوتسال قم پاک نشده 
كه حالا موضع گيری هيأت فوتبال برابر كانون مربيان اين رشته به يک سوژه جديد و البته منفی 

ديگر در اين رشته پرمخاطب تبديل شده است.
* چالش جديد در سال پر فراز و نشيب هيأت فوتبال قم

در واقع حضور مربيان فوتبال قم در مجمع مربيان برتر فوتبال پايه كشور با موضع گيری هيأت 
فوتبال استان قم برابر كانون مربيان اين رشته، هم اعتبار اين كانون و مربيان منتخب را زير سئوال 
برد و هم اينکه به طور خودكار متولی فوتبال قم را وارد يک حاشيه و چالش جديد در سال پر فراز 

و نشيب 1397 هيأت فوتبال قم كرد.
* سرمربی جوانان صبا بهترين مربی فوتبال ايران

اين در حالی است كه مراسم انتخاب بهترين مربيان فوتبال ايران در سال 9۶ هفته گذشته با 
حضور وزير ورزش و جوانان و جمعی از بزرگان فوتبال ايران برگزار شد و از جمع مربيان قمی، داود 
عاصم آبادی مربی جوان فوتبال قم به عنوان مربی برتر فوتبال پايه كشور مورد تجليل قرار گرفت.
عاصم آبادی مربی با دانشی است كه چند فصل متوالی هدايت تيم فوتبال جوانان صبای قم 
را بر عهده داشت و با اين تيم قهرمان مسابقات ليگ دسته اول ايران در فصل 97 – 139۶ كشور 

شد تا به واسطه اين موفقيت يکی از مربيان برتر فوتبال پايه ايران لقب بگيرد.
* شريفی برترين مربی فوتسال قم در کشور

همچنين در اين مراسم مربيان برتر فوتسال پايه كشور معرفی و تجليل شدند كه در اين بخش 
علی شريفی مربی جوانی كه سابقه بازی در تيم های ارم كيش قم، صبای قم، ماهان تنديس قم 
و چند تيم ديگر را دارد به عنوان مربی برتر فوتسال پايه ايران مورد تجليل و قدردانی قرار گرفت. 

*اطلاعيه هيأت فوتبال قم بر ضد کانون مربيان
اما بعد از اين انتخاب كه بازتاب های گسترده ای در جمع اهالی فوتبال و فوتسال قم داشت، 
اطلاعيه هيأت فوتبال استان قم راجع به معرفی اين مربيان از سوی كانون مربيان فوتبال قم، در 
نوع خود جالب توجه و البته عجيب بود، اطلاعيه ای كه در آن اعلام شده انتخاب مربيان برتر 
استان توسط كانون مربيان با توجه به عدم ثبت و تصويب اساسنامه از وجاهت قانونی برخوردار 

نيست.
* فوتبال قم همچنان روی نوار اخبار منفی

هيأت فوتبال قم در اين موضع  خود راجع به عباس رحمانی مدير اين كانون گفته، رحمانی 
صرفا بر اساس حركت های قبلی و از روی علاقه شخصی به فوتبال اقدام به انتخاب و معرفی 
مربيان برتر كرده و اين انتخاب ها از سوی هيأت فوتبال به هيچ وجه جامع و كامل نيست و نظر 

هيأت فوتبال نيز بر اين انتخاب ها استوار نيست.
حال اين موضوع به ذهن می رسد كه كريم بهرامی و ساير دوستان در هيأت فوتبال قم چه 
مصلحتی را برای انتشار اين اطلاعيه در نظر گرفته اند، زيرا با اين شرايط سال پرحاشيه و پر تنش 
هيأت فوتبال قم وارد يک حشايه جديد شد و فوتبال قم همچنان روی نوار اخبار منفی گام بر 

می دارد.
* تجليل از مربيان نمونه قم در حضور وزير ورزش

همچنين اين سئوال مطرح می شود كه چگونه از داخل قم بدون اطلاع رئيس و مجموعه 
هيأت فوتبال اين معرفی ها صورت می گيرد و از همه جالب تر اين است كه در مراسمی با حضور 
وزير ورزش و جوانان از اين مربيان تجليل می شود اما هيأت فوتبال قم آن را قبول ندارد، واقعا اين 
اتفاقات كه كم در فوتبال قم ديده نشده در نوع خود جالب است در حالی كه بايد متولی فوتبال 
قم اين موضوع را بررسی كرده و پاسخ دهد كه ضعف از كجاست؟ آيا بهتر نيست كانون مربيان 

سر و شکل گرفت و اين اتفاقا رخ ندهد!؟

در ليگ برتر فوتبال استان قم رقم خورد؛

پيروزی تيم های عقاب و سرخ پوشان
 برابر حریفان 

تيم های عقاب و سرخ پوشان در ليگ برتر فوتبال استان قم برابر حريفان خود به پيروزی 
رسيدند و ۲ بازی به تساوی انجاميد. هفته پنجم ليگ برتر فوتبال استان قم شامگاه جمعه به 
پايان رسيد و در پايان ديدارهای هفته پنجم تيم عقاب خود را به صدر جدول رساند و تيم های 
مهام پليمر و سرخ پوشان در تعقيب اين تيم هستند. در بازی های برگزار شده در ورزشگاه شهيد 
حيدريان قم، تيم فوتبال عقاب توانست با برتری قاطع و يک طرفه ۶ بر صفر برابر پيروزان به روند 
مثبت خود در ليگ امسال ادامه دهد و با 11 امتياز به صدر جدول رده بندی ليگ برتر برسد. 
مهام پليمر كه پيش از اين در صدر جدول قرار داشت در ديدار برابر پيام با تساوی يک بر يک 
متوقف شد و اين نتيجه سبب شد مهام پليمر به رده دوم جدول رده بندی برسد. ديگر تساوی اين 
هفته در ديدار سوهان محمد و هما رقم خورد كه دو تيم در پايان 9۰ دقيقه تلاش به تساوی يک 
بر يک رضايت دادند. تيم فوتبال سرخ پوشان نيز با برتری ارزشمند ۲ بر صفر برابر وحدت به رده 
سوم جدول صعود كرد و در فاصله ۲ امتيازی صدر جدول قرار گرفت. تيم های سوهان محمد و 
هما نيز در حالی در رده های چهارم و پنجم قرار گرفته اند كه هر دو تيم ۸ امتيازی هستند و بدين 
ترتيب تيم های حاضر در ليگ امسال در رقابتی نزديک با هم قرار دارند. در جدول، پيام با ۶ 
امتياز ششم است و وحدت با ۴ امتياز و پيروزان بدون امتياز در رده های هفتم و هشتم قرار دارند. 

پيروزان در صورت ادامه اين روند گزينه اصلی سقوط به دسته اول است.

مهدی تاج: 

كی روش نمی خواهد تيمش مغرور شود
رئيس فدراسيون فوتبال با اشاره به شرايطی كه اين رشته با آن دست به گريبان است، گفت: 
اگر خدايی ناكرده تيم ملی نتايج خوبی در جام ملت های آسيا نگيرد روی كل فوتبال ما خاک 
مرده ريخته می شود.  مهدی تاج درباره شرايط تيم ملی فوتبال ايران در جام ملت های آسيا 
گفت: قدم اول را  مقابل يمن محکم برداشتيم. تيم خودمان را سرحال و قبراق ديدم. در مرحله 
گروهی، بازی با عراق برايمان تعيين كننده است. اگر آن بازی را ببريم، همانطور كه انتظار داريم 
به عنوان تيم اول صعود می كنيم و تمام بازی ها در ورزشگاهی است كه بازی اول برگزار شد. 
اين هم برايمان يک امتياز است. وی درباره اينکه كی روش رويای تيم ملی را حضور در جمع ۴ 
تيم نهايی دانسته كه اين صحبت انتقادات زيادی را در پی داشته است، گفت: من با سرمربی 
تيم ملی صحبت كردم. ايشان خيلی اميدوار است. اگر هم گاهی صحبت هايی می كند دلش 
نمی خواهد غرور به اردوی تيم ملی بيايد. كی روش اعتقاد دارد غرور در اين سن آسيب جدی 
به بازيکنان می زند. رئيس فدراسيون فوتبال همچنين درباره صحبت های حاشيه ای بعضی از 
مربيان و كارشناسان افزود: اگر نتيجه خوبی نگيريم خاک مرده روی كل فوتبال ريخته می شود. 
اينجا جای اظهارنظرات تفرقه انگيز نيست. اميدوارم همه كمک كنند. بازيکنان شرايط خوبی 

دارند و به قهرمانی فکر می كنند.
 

ناظم الشريعه :

بعضی باشگاه ها سخت به تيم ملی فوتسال 
بازیکن می دهند

سرمربی تيم ملی فوتسال گفت: تمام بازی های ليگ را زير نظر داشته و عملکرد بازيکنان را 
ارزيابی می كنيم. سيدمحمد ناظم الشريعه گفت: تمام بازی ها را زير نظر داريم. يکسری بازيکنان 
در ليست هستند و مرتبا در ليگ ها حضور دارند، آنها را ارزيابی می كنم و روند رشدشان در 
مسابقات را مد نظر داريم. وی ادامه داد: بعضی از باشگاه ها سخت بازيکن می دهند اما كادر فنی 
تيم ملی فوتسال مرتبا با كادر و سرمربی تيم های ليگ فوتسال در ارتباط بوده و كاملا هماهنگ 
هستيم. سرمربی تيم ملی فوتسال در واكنش به گلايه های سرمربی تيم ارژن مبنی بر ديده 
نشدن بازی های اين تيم از سوی ناظم الشريعه، افزود: آقای دوران اكثر بازی هايی كه در شيراز 
است را زير نظر داشته و بايد بگويم رابطه كادر فنی تيم ملی با تمام تيم ها مخصوص ارژن فارس 
صميمی است. بدون شک اگر بازيکنی لياقت و مستعد حضور در تيم ملی باشد، از ديد كادر 
فنی دو نمی ماند. سرمربی تيم ملی فوتسال در پايان گفت: تمرين تيم ملی از بعدازظهر امروز در 
مركز ملی فوتبال آغاز می شود و همانطور كه می دانيد در ليست ۲۵ نفره بازيکنان دعوت شده 
به اردوی تداركاتی از بازيکن تيم ارژن نيز دعوت شده است. ما نياز به حمايت از خانواده فوتسال 

داريم و نبايد اجازه دهيم حاشيه ها به تيم ملی فوتسال و حتی ليگ نزديک شود.

کميته بين المللی پارالمپيک  اعلام کرد

سيامند رحمان در زمره برترین های سال 2018 
كميته بين المللی پارالمپيک روز شنبه اسامی برترين وزنه بردارن معلول جهان را معرفی كرد كه 
»سيامند رحمان« قويترين مرد معلول جهان در بين چهار نامزد كسب عنوان بهترين وزنه بردار 
معلول سال ۲۰1۸ جهان، در رتبه سوم قرار گرفت.  »مارينا شوچوک« از اوكراين ، »جان كاستاندا 
« از كلمبيا و رحمان به ترتيب به عنوان برترين وزنه برداران معلول سال ۲۰1۸ ميلادی برگزيده 
شدند. رحمان پيشتر با كسب بيشترين آرا، عنوان برترين ورزشکار معلول سال ۲۰17 را به خود 
اختصاص داده بود. وزنه بردار سنگين وزن دسته به اضافه 1۰7 كيلوگرم كشورمان دارنده مدال 
طلای بازی های آسيايی ۲۰1۸ جاكارتا است كه علاوه بر مهار وزنه ۲9۵كيلوگرم بار ديگر ركورد 
آسيا و بازيهای پاراآسيايی را ارتقا داد. مبنای اين نظر سنجی و آرا از طريق شبکه های اجتماعی 

و اينستاگرام انجمن جهانی پارا پاورليفتينگ است.

ايران ۲ - ويتنام صفر

 صعود یوزهای ایرانی با دبل آزمون
تيم ملی فوتبال ايران با برتری ۲ بر صفر مقابل ويتنام، جواز 

حضور در مرحله حذفی جام ملت های آسيا را كسب كرد. 
تيم ملی فوتبال ايران در دومين ديدار خود در جام ملت های 
آسيا ۲۰19 به مصاف ويتنام رفت و با ارائه نمايش مناسب به 
برتری ۲ بر صفر رسيد تا با ۶ امتياز صعود خود به مرحله يک 

هشتم نهايی را قطعی كند.
»آل  ورزشگاه  ديروزدر  دقيقه   و 3۰  از ساعت 1۴  ديدار  اين 
نهيان« شهر ابوظبی و از گروه چهارم مسابقات برگزار شد. قضاوت 

اين ديدار را »محمد تقی الجعفری« سنگاپوری برعهده داشت. 
كارلوس كی روش تيم ايران را با سه تغيير نسبت به ديدار گذشته 
روانه ميدان كرد كه وريا غفوری، محمدحسين كنعانی زادگان و 
سامان قدوس را جانشين رامين رضائيان، سيدمجيد حسينی و 

مهدی ترابی شدند.
ويتنام كه در ديدار نخست برابر عراق با شکست سه بر ۲ روبرو 
شده بود، بازی امروز را شجاعانه آغاز كرد، اما توانی برای عبور از 

خط دفاع ايران نداشت.
تيم ايران نيز با توجه به كوتاه قامتی بازيکنان حريف، بيشتر به 

ارسال های توپ های بلند روی آورده بود.
در دقيقه 1۶ نخستين فرصت ايران با پاس »اشکان دژاگه« 
ايجاد شد كه ضربه »سامان قدوس« را دروازه بان ويتنام مهار كرد.
تيم ايران پس از گذشت دقايقی بر سرعت بازی افزود تا بتواند از 

خط دفاعی حريف سخت كوش خود عبور كند.
ارسال های متعدد ايران در دقيقه 37 نتيجه داد و توپ ارسالی 
»اشکان دژاگه« را »سردار آزمون« به راحتی با ضربه سر به گل 

تبديل كرد.
در نهايت نيمه نخست اين ديدار با برتری يک بر صفر ايران به 
اتمام رسيد تا تيم كشورمان در آستانه كسب دومين پيروزی و 

صعود قرار بگيرد.
ويتنام نيمه دوم را هجومی آغاز كرد و در دقيقه ۵1 در آستانه 
گل تساوی قرار گرفت كه »عليرضا بيرانوند« با واكنشی تماشايی، 

دروازه ايران را نجات داد.
طارمی كه در نيمه نخست كارت زرد گرفته بود در دقيقه ۵۶ 
مدافع ويتنام را با خطای واضح متوقف كرد كه با خوش شانسی از 

دريافت كارت زرد دوم گريخت.
تيم ايران در نيمه دوم برای لحظاتی تحت فشار حريف قرار 
گرفت و همين امر سبب شد تا كی روش در دقيقه ۶۲، »احمد 
نورالهی« و »مهدی ترابی« را جانشين »وحيد اميری« و »مهدی 

طارمی« كند.
در دقيقه ۶9 »سردار آزمون« با حركتی انفرادی و از پيش روی 
برداشتن مدافعان ويتنام، دومين گل خود و ايران را به ثمر رساند. 

اين سومين گل آزمون در جام ملت های آسيا ۲۰19 است.
در دقيقه 7۸ آزمون كه ستاره ايران در اين ديدار بود، جای خود 

را به »كريم انصاری فرد« داد.
تعلل مدافعان ايران در دقيقه ۸۸ موجب شد تا ويتنام فرصت 
با  تيم  اين  آورد كه ضربه مهاجم  به دست  برای گلزنی  خوبی 

اختلاف اندكی بيرون رفت.
در نهايت سوت داور سنگاپوری به نشان برتری ۲ بر صفر ايران 
به صدا درآمد تا تيم كشورمان بدون دردسر راهی دور بعدی شود.
در بازی بعدی اين گروه و از دقايقی ديگر، تيم های عراق و يمن 

به مصاف خواهند رفت.
همچنين آخرين بازی تيم ملی ايران در مرحله گروهی، عصر 

روز چهارشنبه هفته جاری برابر عراق برگزار می شود.
**تركيب ايران:

عليرضا بيرانوند، وريا غفوری، محمدحسين كنعانی زادگان، 
مرتضی پورعلی گنجی، احسان حاج صفی، اميد ابراهيمی، 
قدوس،  سامان  دژاگه،  اشکان  نورالهی(،  اميری)احمد  وحيد 

سردار آزمون)كريم انصاری فرد( و مهدی طارمی )مهدی ترابی(
**تركيب ويتنام:

دانگ وان لام، دو دای مان، كوئه نگو های، بوی تين دانگ، 
دوان وان هائو، نگوين ترونگ، نگوين چون، پام دوک هوی)وان 
پان وان دوک  و  نگوين چوانگ های  دای(، دو هوانگ دانگ، 

)نگوين فان(
کی روش: 

بايد گل های بيشتری به ويتنام می زديم 
سرمربی تيم ملی ايران گفت: در ديدار مقابل ويتنام فرصت 
های زيادی داشتيم و می توانستيم با گل های بيشتری حريف را 

شکست دهيم. 
كارلوس كی روش پس از پيروزی تيم ملی ايران مقابل ويتنام 
تاكيد كرد: ما از ابتدای بازی در اين ديدار سوار بر بازی بوديم. 
ما همين روال را تا دقايق پايانی ادامه داديم و بايد در اين بازی 

حداقل ۲ گل و يا بيشتر می زديم اما نشد.

* مهم اين بود که 6 امتياز را بگيريم
وی در ادامه تاكيد كرد: مهمترين چيز در اين بازی كسب 3 
امتياز و در نهايت ۶ امتياز كامل راه يابی ما به مرحله بعد بود كه به 

اين امتيازها رسيديم.
* در ادامه مسابقات هم با همين روش پيش می رويم

كی روش گفت: ما تا اينجای رقابت ها در هر بازی تمام تلاش 
خود را كرديم تا بهترين عملکرد را در هر بازی داشته باشيم. هر 
بازی ويژگی خاص خود را دارد و ما برای هر كدام از آنها به يک 

شيوه خاص بازی می كرديم.
ما در ادامه رقابت ها نيز به همين منوال پيش می رويم و اكنون 
ما در شرايط خوبی به سر می بريم و با اعتماد به نفس بالا به 

كارمان ادامه خواهيم داد.
* ايران و ويتنام برای صعود وارد ميدان شدند

با حضور در نشست  ايران سپس  فوتبال  تيم ملی  سرمربی 
خبری در مورد پيروزی ۲ بر صفر مقابل ويتنام، گفت: هر دو تيم 
برای صعود بازی كردند تا به دور بعد برسند. در نيمه اول توانستيم 
با بيش از هفتاد درصد مالکيت توپ كار را پيش ببريم و يک 
موقعيت هم به حريف نداديم. بازيکنانم تلاش زيادی كردند تا به 

اين موفقيت برسيم.
* با 3 گل می توانستيم راهی رختکن شويم

وی افزود: اگر می توانستيم از فرصت هايمان بهتر استفاده 
كنيم در نيمه اول گل های بيشتری را به ثمر می رسانديم تا با دو يا 

سه گل به رختکن برويم.
* تمام تمرکز و رويای ما روی بازی با عراق است

سرمربی تيم ملی فوتبال ايران درباره برد دو برصفر ملی پوشان، 
خاطرنشان كرد: وقتی نتوانستيم در نيمه اول گل های بيشتری 

به ثمر برسانيم، ويتنام اعتماد به نفس پيدا كرد. آنها در نيمه دوم 
يک شوت زدند و تنها همين شوت را به سمت دروازه ايران زدند. 
آمار گويای همه چيز است. امشب استراحت می كنيم و از فردا 

برای بازی آخر مقابل عراق آماده می شويم.
*كی روش در خصوص برنامه آماده سازی تيم ملی برای بازی با 
عراق، تصريح كرد: بازی با عراق هميشه خيلی مهم بوده است. 
تمام تمركز ما برای اين ديدار است. هميشه ديدار پيش رو مهم 
ترين بازی ماست. تمام تمركز و رويای ما روی بازی با عراق است. 
منتظر نتيجه بازی امروز عراق و يمن می مانيم. چون آن مسابقه 
برايمان مهم است كه استراتژی خودمان را در اين باره تعيين 

كنيم. اما حالا وقت صحبت درباره بازی با ويتنام است. 
آزمون :آقا گلی برايم مهم نيست

مهاجم تيم ملی فوتبال ايران بابيان اينکه آقای گلی برايش مهم 
نيست، گفت: مهمترين مساله، موفقيت تيم ايران در بازی های 
پيش رو است.  »سردار آزمون« كه هر دو گل تيم كشورمان را در 
برتری دو بر صفر مقابل ويتنام به ثمر رساند، اظهار داشت: بازی 
سختی بود و ويتنام عملکرد خوبی داشت و انصافا به فکر فوتبال 

بازی كردن بود.
وی افزود: اين تيم را آناليز كرده بوديم و به سه امتياز شيرين 

رسيديم تا خيالمان بابت صعود راحت شود.
آزمون در خصوص رسيدن به صدر جدول گلزنان جام ملت های 
آسيا، گفت: اين مساله دارای اهميت نيست و اگر گلی به ثمر می 

رسانم، حاصل تلاش تمامی بازيکنان است.
وی با بيان اينکه هر بازی حکم فينال را دارد، ادامه داد: بايد 

برابر عراق نيز به بهترين نتيجه دست يابيم.
 سرمربی ويتنام:

 توان مقابله با ايران را نداشتيم 
سرمربی تيم ملی فوتبال ويتنام با بيان اينکه شاگردانش توان 
مقابله با ايران را نداشتند، گفت: اين تيم از لحاظ تاكتيکی و 

بدنی، قوی تر از ما بود. 
» پارک هانگ سئو« پس از شکست ۲ بر صفر تيمش در جام 
ملت های آسيا برابر تيم ملی فوتبال ايران با بيان اين مطلب 
اظهار داشت: تجربه خوبی از بازی برابر تيم های قدرتمند آسيا 
از جمله ايران كسب كرديم. تيم جوانی داريم كه قطعا در آينده 

بهتر خواهد شد.
ايران تيم خوبی است و بازهم  سرمربی ويتنام تصريح كرد: 

قدرت بالای خود را نشان داد و كار را برای ما سخت كرد.
وی افزود: می توانستيم در نيمه نخست با تساوی از زمين خارج 
شويم. البته در نيمه دوم عملکرد بهتری داشتيم كه متاسفانه 

بازهم دروازه ما روی اشتباه باز شد.
سرمربی ويتنام در پاسخ به اين سوال كه تيمش شانسی برای 
صعود دارد، اظهار داشت: بايد در ديدار آخر مرحله گروهی مقابل 

يمن پيروز شويم و توان خودمان را نشان دهيم. 
اين مربی ادامه داد: گاهی اوقات گل ها روی اشتباهات به ثمر 
می رسد و نمی توان از بازيکنان ايراد گرفت. می دانيم خودمان 

اشتباهاتی داشتيم و نبايد آن را در بازی آخر تکرار كنيم.

نايب رئيس فدراسيون فوتبال گفت: اگر در سومين بازی نيز به برتری برسيم، تا نيمه 
نهايی نگرانی نخواهيم داشت.

علی كفاشيان بعد از پيروزی دو گله ايران مقابل ويتنام گفت: بازی خوبی بود و بازيکنان 
حساب شده كار كردند اما "تا سه نشه بازی نشه!" ما بايد بازی سوم را هم ببريم و با همين 
اقتدار به برتری برسيم. عراق نيز هميشه برای ايران دردسرساز بوده و ما خاطرات خوبی 

از اين تيم نداريم. اگر اين بازی را خوب ببريم، نبايد تا نيمه نهايی نگرانی داشته باشيم.
او افزود: عراق مقابل ويتنام مساوی كرده بود و در آخرين لحظات گل برتری را زد. به 
اعتقادم بازيکنان با غيرت و خوبی در تيم عراق هستند و بايد مواظب آن ها باشيم. قطعا 
سبک بازی ما در بازی با عراق بايد با بازی های ديگر فرق كند؛ البته اين تخصص آقای 

كی روش است. به نظرم او تا الان، مربی گری تيم ملی را به خوبی انجام داده است.
نايب رئيس فدراسيون فوتبال درباره اعتراض كی روش به كارت زردهايی كه داور بازی 
امروز به ملی پوشان ايران داد، اظهار كرد: كی روش به رختکن تيم ملی هم اعتراض داشت 
و از اين كه اتاق كوچکی به ما داده بودند، ناراحت بود. خود من هم چند بار به AFC گوشزد 

كردم. در حالی كه يک اتاق خالی موجود بود اما نمی دانم چه لجبازی ای است كه آن اتاق 
را ندادند. داور هم كارت های بی موردی نشان داد كه حق بازيکنانمان نبود.

كفاشيان همچنين در پاسخ به اين پرسش كه برنامه های تيم ملی در دوبی برای بازی با 
عراق چيست، گفت: اگر اين سوال را من پاسخ دهم، پس كی روش چه بگويد؟ اين سوال 
را بايد ايشان جواب دهد. او درباره اخبار منتشر شده در رسانه های خارجی درباره قرارداد 
كی روش با كلمبيا عنوان كرد: من هم در سايت ها ديدم و امروز هم يادم رفت كه از او بپرسم. 
البته الان هم وقتش نيست كه اين موضوع را مطرح كنيم. او مربی حرفه ای است و از قبل 
هم اين حرف ها بوده است. من مطمئنم كی روش از آنجايی كه مربی حرفه ای است، قبل 

از اتمام مسابقات، تصميم نمی گيرد و اگر هم بگيرد، آن را اعلام نمی كند.
كفاشيان در پاسخ به اين پرسش كه آيا فدراسيون به دنبال تمديد قرارداد با كی روش است 
يا نه، بيان كرد: بستگی دارد كه ما بعد از اتمام جام ملت ها چه تفاهمی با او كنيم. غير 
ممکن نيست. به هر حال اراده تمديد نيز وجود دارد. او هشت سال در ايران كار كرده و 

حداقلش اين است كه اگر بيايد، صعود به جام جهانی بعد هم تضمين می شود.

علی كفاشيان :

اراده برای تمدید قرارداد با كی روش وجود دارد 

پيشکسوت تيم فوتبال استقلال با انتقاد از مديران سابق اين باشگاه، گفت: 
وزارت ورزش در بحرانی كه در استقلال به وجود آمده مقصر است و بايد نگاهش به 

استقلال همانند پرسپوليس باشد. 
حسين ترابپور در خصوص شرايط اين روزهای استقلال گفت: نمی دانم چه 
اتفاقی در استقلال افتاده كه اين تيم وارد چنين بحرانی شده است. من مقصر 
همه اين اتفاقات را به مديريت قبل ربط می دهم كه استقلال را به نابودی كشاندند. 
آقای افتخاری، توفيقی و ديگر دوستانشان آنقدر عملکرد ضعيفی داشتند كه حالا 
استقلال به اين روز افتاده كه نه می تواند يارگيری كند، نه زمين تمرين دارد و نه 
بازيکنانش حاضرند در تمرينات حضور پيدا كنند. البته با درايت اميرحسين فتحی 
تمرينات استقلال آغاز شده ولی ما روزهای زيادی را از دست داديم درست برخلاف 

همه تيم ها كه نزديک به دو هفته است تمرينات خود را آغاز كرده اند.
وی تاكيد كرد: حالا چه كسی بايد جوابگوی هوادارانی باشند كه در سرما و گرما 
كنار اين تيم هستند؟ من به بازيکنان حق می دهم كه به نوعی تمرين نکنند چون 
آنها هم خانواده دارند و با توجه به شرايط و هزينه های سنگين زندگی نمی توانند از 
آنها انتظار زيادی داشت. ترابپور با انتقاد از عملکرد وزارت ورزش هم گفت: وزارت 
ورزش مقصر است، در غير اين صورت چطور می شود پرسپوليس به اردوی قطر 
برود و بازيکن جذب كند اما به استقلال به يک ديد ديگر نگاه شود. مگر هر دو تيم 
زير نظر وزارت ورزش نيستند. چرا يکی تمام امکانات را دارد و ديگری سخت ترين 
شرايط را سپری می كند. سهم وزارت ورزش بايد برای هر دو تيم يکسان باشد، 
نه اينکه يک تيم بيشتر از ديگری بهره ببرد. پيشکسوت استقلال در پاسخ به اين 
پرسش كه آيا با اعتصاب بازيکنان موافق بوديد يا خير؟ گفت: با اين كار موافق 
نيستم زيرا بازيکنان می دانند چشم اميد هواداران به آنهاست البته اين بازيکنان 
آنقدر وعده و وعيد شنيدند كه از اين موضوع به شدت عصبی شده و دست به اين 
كار زدند. وی در پاسخ به اين پرسش كه استقلال در يارگيری موفق نبوده و هنوز 
به دنبال جباروف است، گفت: من نمی دانم مگر آسمان باز شده و فقط جباروف 
به زمين افتاده؟ آيا ديگر هيچ بازيکنی وجود ندارد كه استقلال به دنبال جذب آن 

باشد؟ اگر جباروف می خواست به استقلال بيايد تا الان آمده بود. بنابراين مديريت 
باشگاه كه تلاش زيادی برای موفقيت تيم می كند بايد فکر جذب اين بازيکن را از 

سر بيرون كرده و به دنبال گزينه های ديگر باشد.
ترابپور در پايان و در پاسخ به اين پرسش كه آيا با اين شرايط اميدی به اين استقلال 
است كه در نيم فصل دوم موفق باشد، گفت: با اين روندی كه استقلال در پيش 
گرفته من هيچ اميدی به موفقيت اين تيم ندارم و نگران هستم هم در ليگ برتر و 
ليگ قهرمانان عملکرد موفقی نداشته باشيم و هيچ كس بيشتر از هواداران از اين 

مساله ضربه نمی خورد.

سرمربی اسبق تيم های ملی اسلحه اپه و فلوره با اشاره به اينکه فدراسيون شمشيربازی هدف 
خود را گم كرده است، گفت: روندی كه مسئولان و دست اندركاران اين فدراسيون در پيش گرفته اند 

موجب بهبودی اوضاع اين رشته نخواهد شد. 
»كيومرث طلوعی« با انتقاد از سياست های كنونی فدراسيون شمشيربازی، آن را موجب فراموشی 
اهداف اصلی اين رشته دانست. وی با اشاره به كمبود تجهيزات اين رشته ورزشی در استان ها، 
اظهار داشت: با توجه به گران بودن وسايل شمشيربازی، هيات ها امکان تهيه تجهيزات را ندارند و 

اين وظيفه فدراسيون است كه شرايط مطلوب را برای استان های مختلف فراهم كند.
طلوعی در پاسخ به اين پرسش كه آيا بودجه فدراسيون كفاف تهيه تجهيزات مورد نياز استانها را 
می دهد يا خير، عنوان كرد: در جريان ميزان بودجه فدراسيون نيستم، زيرا مسئولان فدراسيون 
شمشيربازی در اين زمينه با هيچ فردی صحبت نمی كنند و نمی خواهند نحوه تخصيص بودجه 
ها برای تيم های اسلحه های مختلف، فاش شود. اين مربی ادامه داد: هيات ها از نظر بودجه با 
مشکلات عديده ای روبرو هستند و فدراسيون بايد با ورود تجهيزات شمشيربازی به آنها كمک كند. 
طلوعی در ادامه به فعاليت تيم های استانی اشاره و يادآور شد: در حال حاضر ۲7 استان در عرصه 

شمشيربازی فعاليت می كنند اما عملا سه استان در اين ورزش فعال هستند و تيم كاملی دارند.
وی در خصوص پيشرفت اسلحه سابر، يادآور شد: دليل اين امر توجه ويژه به اين اسلحه است. 
بخش مهمی از بودجه فدراسيون به اسلحه سابر اختصاص دارد و متاسفانه اسلحه های اپه و فلوره 
فراموش شده اند. زمانی تيم های اپه ايران دوم آسيا و فلوره سوم آسيا بودند اما حالا اسمی از فلوره 
نيست و اپه در جايگاه هجدهم آسيا قرار گرفته است. سرمربی سابق تيم ملی اسلحه اپه و فلوره با 
بيان اينکه در سابر نيز ضعف هايی وجود دارد، افزود: علت اين ضعف ها، تک نفره كار كردن است. 
بايد برنامه ريزی های فعلی اصلاح شود تا با استعداديابی بتوانيم در آينده چند تيم خوب داشته 
باشيم. وی در ادامه به ماجرای بازگردانده شدن يکی از بانوان ورزشکار اسلحه اپه از مسابقات آسيايی 
به دليل نداشتن تيغه خبر داد و گفت: اين اتفاق واقعا مايه تاسف است. شمشيرباز وقتی به مسابقات 
رسمی و جهانی می رود بايد حداقل ۴ شمشير به همراه داشته باشد. مگر امکان دارد بازيکنی كه 
دانش آموز است، بتواند شخصا تيغه های يک و نيم ميليون تومانی تهيه كند. در پی صحبت های 
»كيومرث طلوعی«، خبرنگار ايرنا تلاش كرد تا نظر مسئولان فدراسيون شمشيربازی )رئيس و دبير( 

را نيز در خصوص كم كيف اين سخنان دريافت كند كه تلاش های صورت گرفته ثمری نداشت.

حسين ترابپور :
مدیران قبلی استقلال را نابود كردند

سرمربی اسبق تيم ملی: 
فدراسيون شمشيربازی هدف خود را گم كرده است 

مدير عامل گروه خودروسازی سايپا گفت: به عنوان يک شركت به دنبال توسعه در بخش تخصصی خود هستيم و به همين دليل قصد نداريم 
باشگاه های پرسپوليس و استقلال را خريداری كنيم.  »محمدرضا سروش« خصوص پيشنهاد برخی اهالی فوتبال مبنی بر خريد پرسپوليس 
و استقلال از سوی سايپا و ايران خودرو، گفت: به عنوان يک شركت سعی می كنيم در موضوع فعاليت خود تمركز كنيم و اگر قرار است روی 
مباحث ورزشی كار بيشتری انجام دهيم، شايد در بخش ورزش كارگری اين كار صورت بگيرد. اين مسوول تصريح كرد: در ورزش حرفه ای 
بيش از اين به دنبال توسعه نخواهيم بود و همانطور كه گفتم در بخش تخصصی خود فعاليت خود را گسترش خواهيم كرد.  سروش در 
خصوص لغو اردوی تركيه تيم فوتبال سايپا نيز اظهار داشت: مسئولان باشگاه و كادر فنی در جلسه ای كه داشتند به جمع بندی رسيدند تا اين 
اردو در ايران برگزار شود تا با اين شيوه نظارت بيشتری روی هزينه ها داشته باشيم.  وی با اشاره به عملکرد تيم فوتبال سايپا در نيم فصل نخست 
ليگ برتر باشگاه های ايران ادامه داد: تيم جوانی در اختيار داريم كه با تلاش علی دايی و مسئولان باشگاه جايگاه خوبی را بدست آورده است. 

جعفر خوشرو معتقد است داور در دقيقه ۴۴ می توانست برای ايران يک ضربه پنالتی اعلام كند.
جعفر خوشرو كارشناس داوری در گفت و گو با ايسنا درباره قضاوت محمد تقی الجعفری در ديدار ايران و ويتنام اظهار كرد: اين داور 

آمادگی جسمانی خوبی داشت اما جابجايی و همکاری او با كمک هايش خوب نبود.
وی ادامه داد: اين داور در آسيا به "سلطان پنالتی" معروف است اما برخورد توپ با دست مدافع ويتنام را در دقيقه ۴۴ پنالتی اعلام نکرد. 
همچنين روی كارت زرد طارمی كه در دقيقه 17 نشان داد می توانست مماشات كند اما اين  كار را انجام نداد. كارت زرد حاج صفی در 

دقيقه 7۵ هم اشتباه بود اما در دقيقه 79 بايد به او كارت زرد ديگری انجام می داد.
اين كارشناس داوری اضافه كرد: بازيکنان ويتنام در دقيقه ۵۲ صاحب موقعيتی مناسب شدند كه آفسايد بود اما داور سنگاپوری اعتقادی 

به اين موضوع نداشت. در كل عملکرد متوسطی داشت ولی در نتيجه بازی تاثيرگذار بود.

مديرعامل سايپا: 

به دنبال خرید پرسپوليس و استقلال نيستيم 
كارشناسی داوری ديدار ايران - ويتنام

پنالتی ایران دیده نشد

كارشناس فوتبال ايران معتقد است كه شاگردان كی روش نبايد رقبايی مثل ويتنام را دست 
كم بگيرند و موقعيت های خطرناک را به چنين تيم هايی بدهند.

رضا حسن زاده در گفت وگو با ايسنا، درباره پيروزی ۲ بر صفر تيم ملی ايران مقابل ويتنام و 
صعود به دور حذفی جام ملت های آسيا اظهار كرد: كلا كيفيت بازيکنان در اين بازی ها خيلی 
مهم است. كيفيت بازيکنان ويتنام را با ما يکی نکنيد. چيزی كه من در تيممان مشاهد كردم 

صبر و حوصله ای بود كه در بازيکنان وجود داشت.
او با اشاره به ارسال پاس های كوتاه و متعدد در محل تجمع بازيکنان ويتنام، افزود: ايرانی ها 
بين بازيکنان حريف قرار گرفتند و توانستند خوب بازی كنند. زمانی كه اين كار را می كنيد، به 

طور صد درصد تيم مقابل از نظر كيفيت پايين تر از ماست.
بازيکن سابق تيم ملی با انتقاد از رفتار بازيکنان تيم ملی گفت: معتقدم يک رفتار در جنبه 
بازيکنان ما نمی گنجد. بايد جنبه داشته باشيد و بعد از زدن گل به تيمی مانند ويتنام، مغرور 

نشويد و تيم حريف را دست كم نگيريد. ما قديمی ها می گوييم، مقابل جوانان هم محکم بازی 
كنيد. شايد مغرور شدن باعث شد در ادامه كيفيت بازی ما پايين بيايد.

حسن زاده ادامه داد: كيفيت بازی ما مقابل ويتنام به نسبت بازی با يمن در بخش هجومی 
كمتر شده بود. البته شايد به اين خاطر بود كه ويتنام بهتر از يمن بود اما نبايد به تيمی مانند 

ويتنام فرصت گلزنی بدهيم و آن ها دروازه تيم ما را تهديد كنند.
پيشکسوت فوتبال ايران با بيان اين كه ايران تيم بزرگی است، تاكيد كرد: ايران اصلا نبايد 
اجازه دهد ويتنام روی دروازه اش حمله كند. بايد آن قدر سر حال و آماده باشيم كه از نيمه 
خودمان دفاع كنيم و به حريف فرصت گلزنی ندهيم. يک موقعيت هم زياد است چه برسد كه 

امروز دو فرصت گلزنی داديم.
او در واكنش به اين كه تيم ملی ايران دارای كيفيت لازم برای برتری و موفقيت مقابل تيم های 
نظير ژاپن و عربستان است، خاطرنشان كرد: به طور صد درصد تركيب بازی ما با عربستان و 

تيم های ديگر فرق می كند. ما از قدرت و آمادگی خيلی خوبی برخوردار هستيم.
حسن زاده درباره تغيير تركيب تيم ملی به نسبت بازی نخست مقابل يمن، گفت: نفراتی 
كه در اين بازی به ميدان رفتند ضعيف نيستند. همه نفرات خوبی هستند. خودمان هم فکر 
نمی كرديم، تغييرات داشته باشيم. در بازی با يمن تركيب اصلی بود و انتظار می رفت در اين 
دو بازی هم تركيب اصلی باشد كه برای مرحله حذفی هماهنگی لازم را به دست بياورد اما 
كی روش شايد تصور كرده اگر در اين بازی ميدان ندهد، ديگر بازيکنان تيم ملی نمی توانند 

فرصت بازی به دست بياورند چون بازی با عراق دشوار است.
حسن زاده در پاسخ به اين سوال كه تغييرات در تركيب تيم ملی را چطور ديد و فرقی بين 
بازيکنان نيمکت نشين مانند رضاييان و غفوری وجود دارد، گفت: بايد ببينيم سرمربی چه 
چيزی می خواهد. توانايی وريا در قسمت هجومی بهتر است و رضاييان در بخش تدافعی. 

خواسته های مربی در هر بازی مهم است. فرق رامين و وريا نهايتا پنج درصد می شود.

رضا حسن زاده :دادن دوموقعيت به ويتنام هم زياد است
ملی پوشان نباید حریفان را دست كم بگيرند
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علمی و سلامت 

به این چند دلیل هر روز سیر بخورید

سیر؛ از پاکسازی عروق تا سلامت مغز
اگر نگران هستید دچار بیماری قلبی، حمله قلبی و یا سکته مغزی شوید سیر بخورید. 

سیر، فشار خون را پایین می آورد و به اندازه ی داروهای تجویزی در این کار مؤثر است.
مصریان، رومی ها و یونانیان باستان، به کارگران، ورزشکاران المپیک و سربازان و ماهیگیران 
سیر می دادند چون عقیده داشتند، سیر باعث تقویت عملکرد )مخصوصاً برای مردان( و 
توانشان می شود. علم جدید این موضوع را بررسی کرده و معلوم شده سیر، عملکرد ورزشی 
را افزایش می دهد. بزرگ ترین اثر مثبت سیر در بیماران قلبی مشاهده شد. در یک مطالعه 
مشخص شد که مصرف یک دوره ی شش هفته ای عصاره سیر، ریسک بیماری قلبی را 

کاهش داده و توان ورزشی را بالا برده بود.
سیر به نفع شما می جنگد: علم نشان داده که ویروس ها، باکتری ها و انگل ها، سیر 
را دوست ندارند! سیر می تواند کمکتان کند با سرماخوردگی بجنگید و به میزان 63 
درصد از احتمال ابتلای شما به این بیماری کم می کند. همچنین سیر، طول مدت یک 
سرماخوردگی را از 7 روز به یک روز و نیم کاهش می دهد. عملکرد دقیق سیر هنوز کاملًا 
مشخص نیست اما این را خوب می دانیم که سیر سرشار از مواد مغذی است که سیستم 

ایمنی را تقویت می کنند.
سیر فلزات سنگین را از بدنتان دفع می کند: فلزات سنگین مانند سرب و جیوه 
می توانند به اندام ها و مغز آسیب زده و حتی باعث مرگ شوند. اگر در محل کارتان فلزات 
سنگین وجود دارد یا در خانه ای قدیمی زندگی می کنید، حتماً سیر را به رژیم غذایی تان 

اضافه کنید.
شاید ومپایرها به دنبال کلسترول بودند، نه خون! سیر بر  سیر چربی سوز است: 
چربی های خون اثر می گذارد. اگر مشکل کلسترول دارید، سیر بخورید. مصرف منظم 
مکمل سیر می تواند کلسترول مجموع و LDL را 10 تا 15 درصد پایین بیاورد. متأسفانه 
سیر نمی تواند HDL یا کلسترول خوب را بالا ببرد یا تری گلیسیرید را کاهش بدهد. پزشکان 

باستان برای پاکسازی عروق، مصرف سیر را توصیه می کردند.
سیر فشارخون را پایین می آورد: اگر نگران هستید دچار بیماری قلبی، حمله قلبی و 
یا سکته مغزی شوید سیر بخورید. سیر، فشار خون را پایین می آورد و به اندازه ی داروهای 
تجویزی در این کار مؤثر است. کافی است روزی 4 حبه سیر بخورید. البته این مقدار سیر 
زیاد است و باید تدریجاً به این میزان برسید تا معده تان را ناراحت نکنید. سیر خام و پودر سیر 

به یک اندازه مؤثرند. سیر کهنه نیز این امتیاز را دارد که تنفس و عرقتان را بد بو نمی کند.
سیر از زوال عقل پیشگیری می کند: زوال عقل مانند آلزایمر، بیماری است که از 
رادیکال های آزاد و فعالیت اکسیداسیونشان ناشی می شود. سیر غنی از آنتی اکسیدان هایی 
است که رادیکال های آزاد را از بین می برد. وقتی خواص آنتی اکسیدانی را با خواص پاک 
کنندگی عروق ترکیب می کنید و فشارخون را پایین می آورید، ریسک بیماری های مغزی تان 
را کاهش می دهید. آنتی اکسیدان ها با محدود کردن آسیب سلولی، به نفع سلامتی عمل 

می کنند و احتمال سرطان را پایین می آورند.
احتیاط!: اگر دیابت دارید پیش از مصرف سیر با پزشکتان مشورت کنید زیرا سیر، قند 
خون را پایین می آورد.  اگر فشارخونتان پایین است، سیر ممکن است فشارخونتان را خیلی 

پایین بیاورد.  ضمناً احتمال خونریزی مخصوصاً طی بارداری وجود دارد. 
اگر سیر مصرف می کنید، دو هفته پیش از عمل جراحی، مصرف آن را قطع کنید.

سیر طعم دهنده ی بسیار خوبی برای غذاست و بوی منحصربه فردی دارد و اگر همراه با 
پیاز آن را تفت بدهید، رایحه ی شگفت انگیزی بلند خواهد شد. هزاران سال است که از 
سیر در بسیاری از موارد استفاده می شود، از پاکسازی عروق گرفته تا جنگ با تومورها. علم 
مدرن می تواند خیلی از این ادعاها را ثابت کند. اگر دوست ندارید دست و تنفس و عرقتان 

بوی سیر بدهد، از سیر کهنه استفاده کنید.

وقتی باید به هشدارهای بدن توجه کنید

زنگ خطرهای سلامتی
در این مطلب با برخی نشانه های هشدار دهنده که نباید هرگز نادیده گرفته شوند، بیشتر 
آشنا می شویم. در صورت مواجهه با آن ها برای بررسی دقیق شرایط به پزشک مراجعه کنید 
زیرا می تواند صرفه جویی در زمان و هزینه را به همراه داشته یا حتی جان شما را نجات دهد!
بدن انسان زمانی که با مشکل مواجه می شود، با ارائه برخی نشانه ها و سیگنال های 
هشدار دهنده تلاش می کند تا ما را از بروز آن آگاه سازد. به عنوان مثال، ممکن است 
هنگام انجام کارهای روزانه خود به ناگاه با احساس فشاری عجیب در سینه خود مواجه 
شوید که تا پیش از این، چنین شرایطی را تجربه نکرده اید. فشار پس از مدت کوتاهی از بین 
رفته، اما پس از چند دقیقه دوباره باز می گردد. همانند بسیاری از مردم، ممکن است با خود 
فکر کنید که اکنون نمی توانید کار را رها کرده و موجب ناراحتی دیگران شوید. همچنین، 
زمانی که مشخص شود با مساله خاصی روبرو نبوده اید، دوست ندارید همانند فردی نادان 
به نظر برسید. با مراجعه به پزشک ممکن است مشخص شود با مساله ای به جز یک سوء 
هاضمه مواجه نبوده اید، اما مشکلی دیگر مانند یک زخم در دستگاه گوارش شناسایی 
شود. در ادامه با برخی نشانه های هشدار دهنده که نباید هرگز نادیده گرفته شوند، بیشتر 
آشنا می شویم. در صورت مواجهه با آنها برای بررسی دقیق شرایط به پزشک مراجعه کنید 
زیرا می تواند صرفه جویی در زمان و هزینه را به همراه داشته یا حتی جان شما را نجات دهد.
فک درد: فک با قلب شما رابطه نزدیکی دارد و حتی اگر با سینه درد مواجه نباشید، 
احساس درد ناگهانی در فک می تواند نشانه ای از یک شریان مسدود شده باشد. اگر این 

شرایط با سینه درد و یا تنگی نفس همراه است، بلافاصله به پزشک مراجعه کنید.
تورم قوزک: عملکرد ضعیف کلیه ها یا نارسایی کلیه می تواند به احتباس مایع در بدن، به 
ویژه در اندام های پایینی، منجر شود. در صورت مواجهه با تورم قوزک پا برای بیش از یک 
یا دو روز، در شرایطی که دلیل مشخصی برای آن وجود ندارد، برای بررسی دقیق شرایط به 

پزشک مراجعه کنید.
آسم: گاهی اوقات آنچه شبیه به آسم یا دشواری در تنفس به نظر می رسد، در حقیقت، 
یک انسداد شریانی است. اگر با آسم، آلرژی های فصلی، یا اضطراب مواجه نیستید، 
احساس تنگی و فشار در قفسه سینه و ناتوانی در تنفس درست ممکن است نشانه ای از 
یک حمله قلبی باشد. افراد بسیاری ممکن است این شرایط را با قرار گرفتن در معرض گرده 
گیاهان یا گرد و غبار ارتباط دهند، اما بهترین گزینه مراجعه به پزشک و بررسی دقیق شرایط 

برای پیشگیری از مواجهه با شرایطی جدی است.
تکرر ادرار: اگر تلاش می کنید تا بدن خود را هیدراته نگه دارید، تکرر ادرار می تواند نشانه 
خوبی باشد. اما اگر بیشتر از حد عادی مایعات مصرف نمی کنید و با تکرر ادرار مواجه 
هستید، این شرایط می تواند نشانه ای از ابتلا به دیابت نوع 2 باشد زیرا بدن تلاش می کند 
قند اضافه را از طریق تولید ادرار بیشتر دفع کند. در مردان، تکرر ادرار می تواند نشانه ای از 

بروز مشکل در پروستات نیز باشد.
سکسکه : به طور معمول، سکسکه شرایطی آزاردهنده اما بی ضرر است. اگر خیلی 
سریع یک نوشیدنی را مصرف کنید ممکن است با سکسکه مواجه شوید. اما اگر سکسه 
بدون دلیلی مشخص شکل می گیرد، دردن ک است و متوقف نمی شود، می تواند نشانه ای 
از یک سکته مغزی باشد. این شرایط در زنان بیشتر از مردان رخ می دهد و به طور معمول 
با احساس سوزن سوزن شدن یا بی حسی در دست ها، تاری دید، و دیگر نشانه های 

کلاسیک سکته مغزی همراه است.
زبان درد: احساس درد در زبان اغلب یک نشانه اولیه از کمبود ویتامین B12 است، 
به ویژه اگر با خستگی و ضعف، و شکنندگی ناخن ها همراه باشد. زبان متورم و دردناک 
شرایطی است که به نام گلوسیت شناخته می شود. اگر کمبود ویتامین B12 جدی شود، 
بر سیستم عصبی، تعادل، تنفس، بینایی و خلق و خوی شما تاثیرگذار خواهد بود. پس به 

زبان خود توجه داشته باشید!
موی زائد صورت: رشد مداوم، غیرعادی و بیش از حد موی زائد در صورت زنان می تواند 
نشانه ای از سندرم تخمدان پلی کیستیک باشد که یک اختلال غدد درون ریز است و 
می تواند بر باروری زنان اثرگذار باشد. موی زائد صورت نشانگری از اختلال هورمونی ناشی 

از این شرایط است.
احساس تشنگی مداوم : دست در دست تکرر ادرار که پیش تر به آن اشاره شد، احساس 
تشنگی مداوم می تواند نشانه ای از ابتلا به دیابت باشد. همان گونه که اندام ها قند اضافه را 

از طریق ادرار دفع می کنند، بدن تلاش می کند تا ذخیره مایع را دوباره پر کند.
نازک شدن ابروها: شاید باورش دشوار باشد، اما نازک شدن ابروها می تواند نشانه ای 
آشکار از مشکلات تیروئید باشد. با مراجعه به پزشک می توانید آزمایش هایی را برای بررسی 

عدم تعادل هورمون تیروئید انجام دهید.

برخی  دما،  تغییرات  است.  به طور گهگاه طبیعی  پاها  سردی 
تغییرات و شرایط در شیوه زندگی و سلامت، جزو رایج ترین دلایل 
سردی پاها هستند. با شناخت این دلایل می توان از حس سرد 
به  می اندازیم  نگاهی  مطلب  این  در  کرد.  جلوگیری  پاها  بودن 
برخی شرایطی که منجر به سردی پاها می شوند و برخی روش ها 

و درمان های خانگی برای بهبود شرایط پاها اشاره خواهیم داشت.
دلایل سردی پاها

سردی پاها می تواند دلایل متفاوتی داشته باشد. دمای پایین 
در زمستان، گردش خون ضعیف و اختلالات عصبی می توانند 
از دلایل این پدیده باشند که در زیر به برخی از این دلایل اشاره 

می کنیم.
1- دمای پایین

سردی پاها یکی از واکنش های طبیعی بدن به دمای پایین و 
هوای سرد است. وقتی بدن در یک محیط سرد قرار می گیرد، 
رگ های خونی درون "دوراندام هایی" از قبیل دست ها و پاها تنگ تر 
آن  به  خون  جریان  کاهش  باعث  رگ ها  انقباض  این  می شوند. 
نواحی می شود که نتیجه ی آن کاهش میزان هدر رفت دمای بدن 
نیز است. بنابراین این اقدام یک اقدام ایمنی از سوی بدن است. در 
توصیف "دوراندام" باید گفت: به بخش هایی از بدن گفته می شود 
که فاصله ی دورتری نسبت به ارگان های حیاتی بدن دارند. بنابراین 
کاهش جریان خون در دوراندام ها مثل پا و یا دست، به حفظ جریان 
خون و دما در ارگان های حیاتی و مهم تر کمک می کند.  البته این 
کاهش جریان خون اگر طولانی مدت شود، می تواند موجب کاهش 
اکسیژن در اندام مربوطه شود که شاید باعث تغییر رنگ آن عضو 
از بدن به رنگی متمایل به آبی شود. معمولًا این علائم در شرایط 
سرمای موقت، خطرناک نیستند و به محض افزایش دمای بدن 
دوباره به شرایط طبیعی بازمی گردند. البته برخی افراد به سندروم 
رینود دچار هستند که در معرض سرما و یا استرس شدید قرار 
گرفتن، موجب کاهش گردش خون بدن آن ها می شود و نتیجه آن 
تغییر رنگ، سرد شدن و یا بی حس شدن انگشتان دست یا پا است.

2- استرس و اضطراب بالا
در معرض استرس و اضطراب شدید قرار داشتن نیز ممکن است 
منجر به احساس سردی پاها شود. یکی از واکنش های طبیعی بدن 
به استرس یا عصبی بودن، پمپاژ کردن آدرنالین به داخل جریان 
باعث  خون،  گردش  در  واردشده  آدرنالین  بنابراین  است.  خون 
می شود رگ های خونی در حاشیه های بدن دچار انقباض و تنگی 
شوند و متعاقباً جریان خون به نواحی بیرونی بدن کاهش می یابد. 
این واکنش باعث ذخیره انرژی شده و بدن را برای هرگونه صدمه ای 
که ممکن است رخ دهد آماده می سازد. گفتنی است تمام این 

اقدامات از سوی بدن در واکنش به  مواجهه با استرس زیاد است.
بسیاری  افراد  امروزی  دنیای  شرایط  به  توجه  با  است  گفتنی 

این  که  است  این  حقیقت  اما  هستند  مواجه  بالایی  استرس  با 
استرس ها بدن افراد را در شرایط ریسک و خطر فوری قرار نمی دهند 
بنابراین این واکنش دفاعی بدن در شرایط امروزی، بیشتر از آنکه 
سودمند باشد می تواند برای سلامتی انسان مضر باشد. بنابراین به 
یاد داشته باشید کاهش تنش و استرس می تواند به کاهش سردی 

پاها و دست ها و همچنین بهبودی سلامت انسان کمک کند.
3- مشکلات گردش خون

از رایج ترین دلایل  نیز یکی  به گردش خون  موضوعات مربوط 
سردی پاها است. بدن افراد مبتلا به گردش خون ضعیف، همیشه 
به دوراندام ها هستند و  برای رساندن خون گرم کافی  در تلاش 

ممکن است مکرراً با سردی پاها و یا دست ها مواجه باشند.
گردش خون ضعیف می تواند دلایل متفاوتی داشته باشد. داشتن 
سبک زندگی نشسته و نشستن های طولانی مدت می تواند منجر 
همچنین  شود.  سردی  حس  و  پاها  در  خون  گردش  کاهش  به 
استعمال مواد دخانی می تواند رسیدن خون به تمام نواحی بدن 
را با مشکلاتی مواجه کند. بنابراین احتمال سردی پاها در افرادی 
که مواد دخانی مصرف می کنند افزایش می یابد. کلسترول بالا 
می تواند باعث تشکیل پلاک ها در عروق خونی و متعاقباً منجر به 
کاهش گردش خون در بدن و پاها شود. این اتفاق نیز می تواند 
به احساس سردی پاها بیانجامد. برخی شرایط قلبی نیز ممکن 
است منجر به احساس سردی پاها شود بنابراین افرادی که دارای 
مشکلات قلبی هستند و یا در معرض بیماری ها و مشکلات قلبی 
قرار دارند و با سردی پا مواجه هستند بهتر است با پزشک خود در 

این زمینه صحبت کنند.
4- کم خونی

کم خونی شرایطی است که فرد دارای گلبول های قرمز کمتر از 
حد طبیعی در بدن خود است. کم خونی می تواند ناشی از دلایل 
مختلفی مثل کمبود آهن، کمبود ویتامین ب12، کمبود فولات یا 
اسیدفولیک و یا بیماری مزمن کلیوی باشد. سردی پاها در موارد 
کم خونی متوسط و یا شدید ممکن است رخ دهد. گفتنی است 
تغییرات رژیم غذایی و استفاده از مکمل ها، آثار بسیار خوبی بر 
کم خونی می توانند داشته باشند. البته بهترین راه تشخیص و درمان 

کم خونی مشورت با پزشک است.
5- دیابت

افراد مبتلا به دیابت نیز ممکن است در معرض مشکلات گردش 
به  می تواند  آن  کنترل  عدم  و  بالا  خون  قند  تداوم  باشند.  خون 
به  خون رسانی  کاهش  و  خونی  رگ های  شدن  تنگ  و  انقباض 

بافت های بدن و در پی آن سردی پاها منجر شود.
دیابتی  نوروپاتی  به  است  ممکن  افراد  از  بسیاری  در  دیابت 
بیانجامد. منظور از نوروپاتی دیابتی نوعی آسیب به اعصاب است 
که از دیابت ناشی می شود. نوروپاتی دیابتی معمولًا در افراد مبتلا 

به دیابتی رخ می دهد که قند خون کنترل نشده و بالایی برای 
مدت زمان طولانی دارند. از دیگر علائم نوروپاتی دیابتی می توان به 
حس مورمور شدن یا گزگز کردن، بی حسی و یا حس سوزش در پاها 

اشاره کرد. این علائم ممکن است شب ها شدیدتر شوند.
6- اختلالات عصبی

علاوه بر عوامل مطرح شده ممکن است سایر اختلالات عصبی 
نیز دلیل بروز سردی پاها باشند. آسیب های عصبی ممکن است 
ناشی از تروما و یا صدمه از قبیل سرمازدگی شدید و یا ناشی از 
سایر شرایط اساسی پزشکی باشد. نوروپاتی محیطی ممکن است 
ناشی از بیماری کبد یا کلیه، عفونت و یا ژنتیکی باشد. نوروپاتی 
محیطی معمولًا موجب علائم دیگری شامل بی حسی و مورمور 
شدن می شود. درمان علائمی مانند سردی پاها در حین تشخیص 

و درمان مشکل اصلی می تواند به بهتر شدن حال فرد کمک کند.
7- کم کاری تیروئید یا هیپوتیروئیدیسم

فعالیت  به  پیداست  نامش  از  که  همان طور  تیروئید  کم کاری 
کم غده تیروئید گفته می شود. کم کاری تیروئید باعث می شود 
غده تیروئید هورمون کمی تولید کند که این فرایند تاثیر منفی بر 
متابولیسم بدن دارد. متابولیسم بدن بر گردش خون، ضربان قلب 
و دمای بدن اثرگذار است. بنابراین هر چیزی که عملکرد تیروئید را 
تحت تاثیر قرار دهد و موجب کم کاری تیروئید شود، می تواند منجر 
به حس سردی پاها شود. افرادی که کم کاری تیروئید دارند ممکن 
است بیشتر از سایر افراد نسبت به سرما حساس باشند، همچنین 
ممکن است علائم دیگری شامل بی حالی، افزایش وزن و مشکلات 

حافظه ای داشته باشند.
درمان سردی پاها

بهترین گزینه برای درمان و پیشگیری از سردی پاها، مشورت با 

پزشک برای تشخیص عوامل و درمان مرتبط با مشکل است. البته 
برخی درمان های خانگی نیز برای سردی پاها وجود دارد که به بیان 

برخی از آن ها  می پردازیم.
تحرک: یکی از ساده ترین راه ها بلند شدن و حرکت کردن است 
تا با این کار جریان خون به پاها افزایش یابد. افرادی که سردی 
پاهایشان ناشی از نشستن طولانی مدت است می توانند به راحتی 

با این روش پاهای خود را گرم کنند.
استفاده از جوراب یا پاپوش: استفاده از جوراب یا پاپوش در 
فضای داخلی می تواند یکی از راه های گرم کردن پا و جلوگیری از 
هدر رفتن حرارت پا به ویژه برای کسانی که در خانه خود فرش و یا 

سیستم گرمایش از کف ندارند باشد.
حمام پا: یکی از سریع ترین راه ها برای گرم کردن پاهای سرد این 
است که آن ها را داخل آب گرم بگذاریم. فرو بردن پاها در آب گرم 
به مدت 10 الی 15 دقیقه برای حفظ جریان خون گرم تازه برای 
پاها کافی به نظر می رسد. استفاده از این روش قبل از خواب به 
نظر بسیار مفید و کارآمد می آید و همچنین به کاهش تنش و آرامش 
عضلات نیز کمک می کند. البته افرادی که دچار دیابت هستند و 
قند خون خود را به خوبی کنترل نمی کنند بهتر است از این روش 
استفاده نکنند چراکه ممکن است بی حسی در پاهای آن ها مانع 

حس دمای بالای آب و موجب سوختگی ناخواسته پاها شود.
دلیل  به  که  افرادی  گرم:  آب  کیسه  یا  و  گرم کننده  پدهای 
یا  از پدهای گرم کننده  پا نمی توانند بخوابند، می توانند  سردی 
کیسه آب گرم در پایین تخت خواب خود استفاده کنند تا محیط 
گرمی به وسیله ی آن ها برای پای خود ایجاد کنند. از این روش برای 
تسکین درد عضلاتی که در طول روز فعالیت زیادی داشته اند نیز 

می توان استفاده کرد.

زمستان و پاهای سرد

دلایل و درمان سردی پاها

 

شرکت "Owlet" کمربندی تولید کرده است که روی وضعیت سلامتی نوزاد نظارت 
می کند.

به گزارش ایسنا و به نقل از انگجت، شرکت "Owlet" تاکنون برای ساخت مانیتورهای 

متصل به نوزاد و تولید کوچک ترین جوراب های هوشمند معروف است.
ولی محصول جدید این شرکت برای پیش از به دنیا آمدن کودک است. این شرکت 
به منظور نظارت بر جنین یک کمربند تولید کرده است که یک نوار پارچه ای نرم و نازک 
است که در زمان بارداری پایین کمر و دور شکم مادر بسته می شود و روی وضعیت جنین 

نظارت می کند.  
این کمربند یک حسگر پلاستیکی در مقابل و مرکز خود دارد و با استفاده از فناوری 

نوار قلب قادر است ضربان قلب جنین را خوانده و ثبت کند.
از دیگر قابلیت های کمربند این است که می تواند تعداد لگدهای جنین را نیز بشمارد و 

همچنین وضعیت خواب مادر و انقباضات ماهیچه ای وی را نیز ردیابی کند.
هدف از طراحی کمربند مذکور تنظیم وضعیت مادر در هفته بیست و چهارم بارداری 

است.
یک اپلیکیشن نیز برای این کمربند طراحی شده است که اطلاعات ثبت شده را به 

نمایش می گذارد.
با این کمربند والدین می توانند از سلامت نوزاد خود آگاهی یابند و ضربان قلب وی 

را بشنوند.
عرضه این کمربند از اواخر سال 201۹ میلادی آغاز می شود. قیمت قطعی محصول 

هنوز مشخص نشده ولی احتمال دارد این کمربند با قیمت 300 دلار به فروش برسد.

کمربندی که ضربان قلب جنین را می شمارد

محققان دانشکده مهندسی نساجی دانشگاه صنعتی 
در  کاربردی  پلی استری  الیاف  تولید  به  موفق  امیرکبیر 

صنعت چرم مصنوعی و مصارف زیست پزشکی شدند.
"تولید  طرح  مجری  عزیزیها،  ندا  ایسنا،  گزارش  به 
الیاف پلی استر متخلخل به وسیله کلرید سدیم و بررسی 
خصوصیات آن" با بیان این که این پروژه با همکاری دکتر 
محمدرضا محدث مجتهدی، دکتر سید احمد موسوی 
نساجی  دانشکده  علمی  هیات  اعضای  از  شوشتری 
دانشگاه صنعتی امیرکبیر انجام شده است، گفت: علت 
اصلی انتخاب تولید الیاف پلی استری جذب رطوبت بالا 

و هزینه پایین بود.
وی افزود: به طور کلی در تولید الیاف متخلخل در ایران 

ضعف وجود دارد، از این رو اجرای این طرح پژوهشی، تا 
حد زیادی به اهداف مورد نظر کمک کرد تا افزایش رنگ 
داشته  را  جلا  کاهش  و  رطوبت  جذب  افزایش  پذیری، 

باشیم.
دانش آموخته دانشگاه صنعتی امیرکبیر با اشاره به روش 
کار خود در این طرح گفت: نتیجه این تحقیق در صنعت 
نساجی، فیلتراسیون، چرم مصنوعی و مصارف زیست 

پزشکی و کامپوزیت سازی قابل استفاده است.
وی با بیان اینکه ادامه کار این پروژه به نیمه صنعتی 
ایران خواهد رسید، گفت: در حال حاضر  در  آن  شدن 
الیاف متخلخل در برخی کشورهای دنیا تولید شده است.

گفت:  پروژه  این  ویژگی های  به  اشاره  با  محقق  این 

پارچه،  سریع  شدن  خشک  و  رطوبت  جذب  افزایش 
از  و...  پرزدهی، کاهش جلا  بهبود رنگ پذیری، کاهش 

ویژگی های این پروژه به شمار می رود.
به گفته عزیزیها،  مزیت رقابتی طرح کاهش هزینه است.

مطالعات جدید نشان می دهد که "هوش مصنوعی" بهتر از پزشکان می تواند شروع 
سرطان دهانه رحم را تشخیص دهد.

به گزارش ایسنا و به نقل از دیلی میل، محققان موسسه ملی سرطان درآمریکا به تازگی 
مطالعات جدیدی را انجام داده اند و یک الگوریتم رایانه ای توسعه داده اند که می تواند 
تغییرات پیش از بروز سرطان در دهانه رحم زنان را 1.3 برابر بهتر از آزمایش های استاندارد  

موجود تشخیص دهد.
آزمایشاتی که تاکنون انجام شده اند، قادر به تشخیص عفونت و التهاب نبوده اند و علاوه 

بر آن نتوانسته اند تغییرات پیش از بروز بیماری را تشخیص دهند.
تیم تحقیقاتی این پروژه اظهار کردند، مدل هوش مصنوعی ساخت ما سریع تر، ارزان تر 

و دقیق تر است و می تواند در کشورهایی که به روش های پیشرفته غربالگری دسترسی 
ندارند، مورد استفاده قرار گیرد.

سرطان دهانه رحم ابتدا از گردن رحم آغاز می گردد. انجمن سرطان آمریکا برآورد کرده 
که بیش از 13 هزار زن آمریکایی در سال 201۹ به این سرطان دچار خواهند شد که این 

تعداد به مرگ 4هزار و 200 نفر زن آمریکایی منجر خواهد شد.
این الگوریتم هوش مصنوعی جدید می تواند در غربالگری سرطان دهانه رحم مقرون به 
صرفه تر باشد. محققان امیدوارند در آینده بتوانند این الگوریتم را در گوشی های همراه اجرا 
کنند تا هر زنی در هر نقطه از جهان بتواند با استفاده از تصاویر دهانه رحم از نتیجه آزمایش 

خود به سرعت آگاهی یابد.

محققان دانشگاه "میشیگان" موفق به ساخت نوعی 
چاپگر سه بعدی شدند که می تواند با استفاده از نور، اشیاء 

را 100 برابر سریع تر چاپ کند.
به گزارش ایسنا و به نقل از دیلی میل، تحقیقات جدید 
محققان آمریکایی نشان می دهد که پژوهش آنها در صنعت 
چاپ سه بعدی و ساخت اشیاء کوچک انقلابی ایجاد کرده 

است.
این روش جدید سریع تر و ارزان تر است.

رشته های  سه بعدی  چاپگرهای  حاضر،  حال  در 
پلاستیکی را به صورت لایه لایه روی هم می چینند و اشیاء 

سه بعدی را می سازند.
این روش به این معنا است که تولید کنندگان می توانند 
کمتر از 10 هزار شیء یکسان را با قیمت 10 هزار دلار به 

صورت چاپ سه بعدی تولید کنند.
با این حال این روش هنوز کند است و مدت زمان تولید 

محصول با این مقیاس 1 یا دو هفته به طول می انجامد.
روش  "میشیگان"  دانشگاه  محققان  راستا،  این  در 

جدیدی را برای چاپ سه بعدی ارائه داده اند.
این روش جدید نسبت  به روش های کنونی و معمولی 

چاپ سه بعدی 100 برابر سریع تر است.
"تیموتی اسکات" دانشیار مهندسی شیمی دانشگاه 
خوب  خیلی  معمولی  روش های  کرد،  اظهار  میشیگان 

نیستند مگر اینکه صدها دستگاه در دسترس باشد.
 روش چاپ سه بعدی جدید توسط اساتید مهندسی 
و  است  شده  انجام  زیست پزشکی  مهندسی  و  شیمی 
به  از دو چراغ  با استفاده  را  مایع  آن رزین  مهندسان در 
صورت جامد تبدیل کردند تا نقطه ای را که رزین، جامد و 

یا مایع می شود را به کنترل خود درآورند.
این کار سبب شد که تیم تحقیقاتی رزین را با الگوهای 

پیشرفته تر و بهتری به صورت جامد درآورند.

اشیاء چاپ شده توسط این محققان یک شبکه توری، 
یک قایق اسباب بازی و حرف " M" بود.

رشته ای،  سه بعدی  چاپ  در  همچنین  روش  این 
یکپارچگی ساختاری ایجاد می کند.

گفتنی است این روش چاپی جدید محدود به محصولات 
کوچک است که از میان آن ها می توان به دستگاه های 

دندانپزشکی و کفی کفش اشاره کرد.

تولید الیاف پلی استر متخلخل مورد نیاز صنعت چرم مصنوعی

وقتی تشخیص "هوش مصنوعی" بهتر از پزشکان است

روش جدید چاپ ۳بعدی که ۱۰۰ برابر سریع تر است

توسط یک استارت آپ فرانسوی؛

این دستگاه عطر مخصوص هر کاربر را می سازد
این دستگاه عطر مخصوص هر 

کاربر را می سازد
از  فرانسوی  آپ  استارت  یک 
دستگاه هوشمندی برای تولید عطر 
مخصوص هر کاربر رونمایی کرده 
برخوشبو  علاوه  عطر  این  است. 
کردن خانه، روحیه فرد را بهتر می 

کند.
به  مهر  خبرگزاری  گزارش  به 
نقل از دیلی میل، یک استارت آپ 
فرانسوی از دستگاه هوشمند انتشار 
عطر رونمایی کرده که می تواند به 
طور دیجیتالی روغن های معطر را 
ترکیب کند و عطرهایی خاص بسازد.

شرکت Artiris از این دستگاه رونمایی کرده که Compoz نام دارد. هزینه تولید عطر 
با این دستگاه بسیار گرانتر از یک شمع معمولی یا خوشبو کننده هوا است، به طوریکه 

گرانقیمت ترین عطر ساخت آن  به ۹00 دلار می رسد.
اما این شرکت ادعا می کند عطری لوکس و مخصوص برای هر کار تولید می کند که 

علاوه برخوشبو کردن خانه روحیه فرد را نیز بهبود می دهد.
مدل اولیه این دستگاه 450 دلار هزینه دارد.

خاوری پورکینس مدیر ارشد بازاریابی شرکت فرانسوی می گوید: هنگامیکه وارد اتاقی 
خوشبو می شوید، احساس خوبی به شما دست می دهد. بنابراین هدف ما بهبود سلامت 

کاربر است و بهترین روش برای این منظور تولید یک عطر کاملا شخصی است.
»Compoz« یک جعبه کوچک مجهز به یک پروانه است که می تواند همزمان 5 روغن را 
در خود نگه دارد. این دستگاه مجهز به یک اپلیکیشن است و کاربر می تواند میزان هر عطر 
را تنظیم کند. همچنین کاربر می تواند به وسیله یک نمایشگر روی دستگاه یا اپلیکیشن 

همراه آن را کنترل کند.
 شرکت فرانسوی روغن های معطر خود را می سازد که شامل 25 عطر مختلف از جمله 

وانیل و ماندراین است.
به گفته تولید کننده تمام عطرها طبیعی هستند.

متخصص قلب و عروق و عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی کرمان گفت: قلب سالم 
قلبی است که بتواند به صورت منظم و مناسب جریان های خون را به ارگان های حیاتی بدن 

برساند.
دکتر"امین مهدوی" در تشریح جزئیات قلب سالم گفت: قلب سالم قلبی است که وجودش 
را احساس نکنیم و هر زمان که وجود قلب را احساس کنیم باید نتیجه گرفت که قلب سالم 

نیست.
وی گفت: داشتن قلب سالم مستلزم رعایت نکاتی است که شامل سبک زندگی سالم و 

کنترل عوامل خطر بیماری های قلبی و عروقی می شود.
مهدوی سبک زندگی سالم را داشتن فعالیت بدنی مناسب عنوان و اظهار کرد: این 

فعالیت باید در طول هفته حداقل پنج روز به مدت نیم ساعت باشد و این فعالیت بدنی شامل 
فعالیت هایی چون کار در منزل، پیاده روی و... نمی شود؛ بلکه آن فعالیتی که باعث بالا رفتن 

ضربان قلب میشود را به عنوان فعالیت بدنی نام می برند.
وی گفت: سبک زندگی سالم شامل رژیم غذایی مناسب است و توصیه می شود افراد روزانه 
پنج وعده میوه و سبزی مصرف کنند. این متخصص قلب و عروق ادامه داد: برای داشتن رژیم 
غذایی مناسب باید از رژیم غذایی کم نمک و غنی از غذاهای دریایی به ویژه ماهی استفاده 

کرد و مصرف گوشت قرمز و فست فود را کاهش داد.
این عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی کرمان زندگی بدون تحرک، دیابت، فشارخون 

و چربی خون را از عوامل خطر بیماری های قلبی و عروقی عنوان کرد.

متخصص قلب و عروق :
قلب سالم چگونه قلبی است؟
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معصومه نیکنام 

چگونه می شود که دستت آلوده به خون عزیزت می 
شود؟ اینکه طناب مرگ را بر گردن عزیزت گره کنی 
و آن قدر بفشاری تا به زندگی اش خاتمه دهی، این 
بی رحمی و سنگدلی به یک باره از کجا آمده و چگونه 

جان عزیزانت را می گیری و دم نمی زنی؟ 
بسیار شنیده ایم و خوانده ایم که پدری فرزندش را 
خفه کرد یا مردی همسرش را به قتل رساند، قصه های 
تلخ پدرکشی، همسرکشی، برادر یا خواهر کشی، همه 
تلخ و دردناک است. گاه جزئیات برخی از قتل های 
خانوادگی آنچنان دردآور و غیرقابل تصور است که آن 
حادثه ذهن را درگیر خود می کند. از خود می پرسیم، 
مگر می شود، آدمی پاره تنش را این گونه سلاخی 
کند؟ مگر می شود اجازه دهیم خون از بینی فرزندم 
بیاید چه برسد به اینکه...، سرت را برای دور کردن این 
گونه افکار و حوادث دردناک، تکان می دهی و سعی 

می کنی از فکر این گونه وقایع دور و دورتر شوی.
سخت است کشتن زن و فرزند و همسر، سخت است 
کشتن پدر یا مادر، خواهر یا برادر، سخت است که با 
دستان خودت عزیزترین فرد زندگیت را نابود کنی و با 
چشمانت نظاره گر پایان زندگی اش باشی. بسیاری از 
آنهایی که اکنون قاتل اعضای خانواده خوده شده اند، 
هرگز فکرش را نمی کردند که قاتل شوند، چه رسد به 
اینکه قاتل عزیزان خود شوند و دستتشان به خون آنها 

آلوده شود.
قتل های خانواگی از جمله دردناکترین پرونده های 
جنایی دنیا است چرا که در این گونه قتل ها، قاتلان 
اعضای خانواده خود را هدف قرار می دهند. بسیاری 
از آنها بعد از کشتن اعضای خانواده خود به شدت 
اعلام پشیمانی می کنند و در صورت رضایت اولیای 
دم، دچار بیماری های روحی و روانی شده و بارها و 

بارها آرزوی مرگ می کنند.
قتل های خانوادگی در تمام دنیا، فرهنگ ها و ملیت 
ها دیده شده است. روانشناسان دلایل مختلفی را 
برای وقوع آن برشمرده اند که در این گزارش نظرات 
برخی کارشناسان هم بررسی می شود. وقوع چنین 

قتل هایی در کشور ما نیز اتفاق می افتد.
در ماه های اخیر شاهد حوادث تلخی از این دست 
در سطح کشور بودیم، به عنوان مثال در یک مورد، 
پرونده قتل خانوادگی که اذهان عمومی از آن بسیار 
متاثر شدند مورد مردی بود که در یک اقدام جنون آمیز 

چهار عضو خانواده اش را به قتل رساند.
آور  خواب  مواد  به  مسموم  موز  شیر  تهیه  با  قاتل 
مادر  و  پدر  همراه  به  را  اش  دختر ۱۹و ۱۷ساله  دو 
همسرش مسموم کرد و سپس با استفاده از چاقوی 
۴۰سانتی متری هر چهار نفر را به طرز وحشتناکی به 

قتل رساند.
متهم به قتل که بعد از این جنایت 2۴ ساعت بالای 
همراه  به  بود  مانده  منتظر  دخترانش  اجساد  سر 
بنا  برادرش به کلانتری آمده و خود را معرفی کرد. 
شدید  اختلافات  خاطر  به  وی  متهم  اظهارات  بر 
کرده  اقدام  جنایت  این  به  همسرش  با  خانوادگی 
است. در زمان قتل همسرش در خانه نبوده است. 
اداره دهم  بازپرس کشیک قتل در  با دستور  متهم 
آگاهی تهران بزرگ بازداشت است و تحقیقات درباره 

وی همچنان ادامه دارد.
* قتل همسر و دختر

در یکی از اخبار مربوط به قتل های خانوادگی، سید 
یونس حسینی عالمی، دادستان عمومی و انقلاب 
مرکز مازندران اعلام کرد مردی در ساری همسر ۴۰ 

ساله و دختر ۱۴ ساله اش را به قتل رساند.
وی در رابطه با این پرونده گفت: هنوز انگیزه قتل 
مشخص نیست. قاتل پس از قتل همسر و دخترش، 
خودکشی کرد اما نجات یافت و به بیمارستان منتقل 
شد. به نظر می رسد این حادثه تلخ در درگیری های 

خانوادگی به وجود آمده است.
* داماد 2 عضو خانواده را به قتل رساند

فرماندهی  جانشین  ابراهیمی«،  »علی  سرهنگ 
گفت:  پیش  چندی  نیز  غربی  آذربایجان  انتظامی 
و  زن  مادر  خوی  شهرستان  در  خانواده  یک  داماد 
برادر ۱3 ساله همسرش را با ضربه های چوب به قتل 

رساند.
و  قتل  به  منجر  فیزیکی  درگیری  این  افزود:  وی 
سرقت طلا به پلیس اعلام شد و موضوع در دستور 
کار پلیس آگاهی قرار گرفت. قاتل پس از وقوع جرم 
از  با بهره گیری  البته ماموران آگاهی  متواری شد. 
زمان  را در سریعترین  قاتل  و عملی،  امکانات فنی 

ممکن و طی همان روز شناسایی و دستگیر کردند.
به گفته سرهنگ ابراهیمی، قاتل در بازجویی به این 
قتل ها اعتراف و علت درگیری را اختلاف خانوادگی 
را هم  آگاهی طلاهای سرقتی  اعلام کرد. ماموران 
کشف کردند و متهم پس از تشکیل پرونده مقدماتی 
برای سیر مراحل قانونی به مراجع قضایی معرفی شد.

* داماد خشمگین 
در حادثه ای دیگر حمله خونین به خانواده همسر 
از سوی داماد خشمگین. قتل همسر و مادرزن را با 
ضربات متعدد چاقو و زخمی شدن پدری سالخورده 
رقم زد. این حادثه صبح چهاردهم مرداد در بلوار تعاون 
تهران اتفاق افتاد. مردم خبر این حادثه را به کلانتری 
جنازه  سر  بالای  حالی که  در  قاتل  دادند.  اطلاع 

همسرش ایستاده بود، دستگیر شد. 
* قتل  عامل خیابان یخچال

یک جنایت خانوادگی مبهم دیگر نیز شهریور امسال 
مرموز.  جمعی  قتل  عام  یک  در  جسد  داد. 5  رخ 
پرونده ای که نخستین اجساد خون  آلود آن در شامگاه 
١٣شهریور سال ۹6 در خانه ای مسکونی در خیابان 
٣٦ساله  جوان  زن  یک  شد.  کشف  تهران  یخچال 
همراه با پسر ١٢ساله اش قربانی حمله  پدری شده 
بودند که ظاهرا پس از ارتکاب به این دو جنایت با 
همان چاقو به زندگی خودش پایان داده بود. اما این 
پایان این پرونده تکان  دهنده نبود. فردای آن روز تیم 

جنایی در مسیر تحقیقاتشان به جسد غرق در خون 
یک زن و مرد سالخورده نیز برخوردند. 

* حمله به زن و مادرزن با اسلحه شکاری
یک نزاع خانوادگی دیگر در شاهرود نیز خبرساز شد. 
داماد ٤٢ساله پس از جر و بحث و درگیری لفظی با 
خانواده همسرش، زن و مادرزنش را با اسلحه شکاری 
به قتل رساند. این حادثه در آخرین یکشنبه مرداد 
سال ۹6 در شهرک ذوالفقاری شاهرود رقم خورد. یک 
زن ٤٢ساله و یک پیرزن ٧٠ ساله قربانی یک خشونت 
لحظه ای شدند. با وجود اعزام سریع نیروهای اورژانس 
شدت  دلیل  به  دختر  و  مادر  این  حادثه،  محل  به 
جراحات وارده و خونریزی شدید قبل از رسیدن به 
بیمارستان جان باختند. عامل این حادثه خونین نیز 

ساعاتی بعد توسط پلیس شناسایی و دستگیر شد.
* پدر قاتل در تهرانپارس

در  دیگری  خانوادگی  جنایت  درماندگی  و  خشم 
پایتخت رقم زد. این  بار اهالی محله تهرانپارس بودند 
که با صحنه هولناکی مواجه شدند. دو جسد غرق 
در خون و پیکر بی  جان قاتلی که بعد از ارتکاب به دو 
جنایت اقدام به خودکشی کرده بود. پدری جنایتکار 
در شامگاه دوشنبه سومین هفته آخرین ماه تابستان 
قرص  با  نهایت  در  و  رساند  قتل  به  را  دخترش  دو 
سیانور به زندگی خودش پایان داد. در بررسی  های 
تیم جنایی مشخص شد که پدر این خانواده هم با 
همسرش اختلاف شدیدی داشته است. زن او بیش 
از ٤٠روز بوده که به همین دلیل خانه را ترک کرده بود.

* یک لحظه عصبانیت
روانشناسی  گروه  دانشیار  پورشریفی«،  »حمید 
بالینی دانشگاه علوم بهزیستی و توانبخشی در گفت 
و گو با خبرنگار اجتماعی ایرنا در مورد علل وقوع قتل 

های خانوادگی گفت: 
دلایل محتلفی سبب می شود که فردی یک یا همه 
اعضای خانواده خود را قتل عام کند، در برخی موارد 
است  ممکن  افراد  در  پنهان  های  بیماری  یکسری 

منجر به بروز این نوع قتل ها شود.
وی ادامه می دهد: در برخی موارد بر اثر استفاده 
از مواد روانگردان، افراد کنترل خود را از دست داده و 
مرتکب قتل می شوند. اما در برخی موارد دیگر وقوع 
قتل ها الزاما ارتباطی به بیماری یا مصرف روانگردان 
ندارد از سوی دیگر وقوع برخی قتل ها با مشکلات 
کنترل  در  مشکل  بلکه  نیستند،  مرتبط  نیز  جدی 
هیجانات منفی و خشم است که فرد قادر به کنترل 

این احساسات نیست.
علوم  دانشگاه  بالینی  روانشناسی  گروه  دانشیار 
بهزیستی و توانبخشی گفت: برخی قتل ها بر اثر 
مسائل ناموسی اتفاق می افتد. شنیده می شود که 
فلان مرد همسرش را به دلیل خیانت یا توهم رابطه به 
قتل رسانده است یا فلانی خواهرش را بر سر مسائل 
ناموسی کشته است، مساله این است که افراد در این 
شرایط ادراک غلطی دارند، یک فکری به ذهنشان می 
رسد. فرصت بررسی به آن فکر را به خود نمی دهند و 

یک آن تصمیم عجولانه اتخاذ می کنند و تمام.
* تسلیم حیوان درون می شوند

پورشریفی اضافه کرد: به گفته روانشناسان چنین 
افرادی در این شرایط به بخش حیوانی درون خود 
واکنش نشان می دهند. در این شرایط توانایی کنترل 
هیجانات منفی را نداشته، فاجعه ای خونبار را رقم می 

زنند.
وی ادامه داد: وقتی از خشم و ناتوانی در کنترل 
احساسات منفی صحبت می شود، عوامل دیگری 
نیز ممکن است وجود داشته باشد که به آن دامن 
بزند اما این عوامل تسهیل گر هستند. برای اینکه 
اتفاقی بد رقم بخورد. به عنوان مثال در بروز قتل های 
خانوادگی، عواملی از جمله اینکه فرد در چه محیطی 
قرار دارد، محیط پر سر و صدا، گرم، یا اینکه اخیرا 
تجربه ای منفی را پشت سر گذاشته است یا به لحاظ 
جسمی در چه وضعیتی است یا شرایط اقتصادی، 
همه و همه جزو عوامل تسهیل گر در بروز قتل به شمار 
می روند نه از جمله عوامل اصلی، چرا که بسیاری از 
افراد ممکن است درگیر این شرایط باشند اما پاسخ 

همه به این فشارها یکسان نیست.
های  قتل  ویژه  به  قتل  ارتکاب  افزود:  پورشریفی 
گردد  می  بر  افراد  فردی  های  ویژگی  به  خانوادگی 
اینکه فرد تا چه میزان تاب آوری داشته و چقدر قادر به 

کنترل هیجانات منفی خود است.
در  باید  که  است  آموزشی  ای  مساله  مساله،  این 
درون خانواده ها و مدارس آموزش داده شود تا افراد 
وقتی وارد زندگی مستقل و جامعه شدند در برابر هر 
گونه مساله منفی، واکنش منفی از خود نشان ندهند 
بلکه احساسات منفی خود را کنترل کرده، تصمیمی 

درست و منطقی اتخاذ کنند.
* همه انسان ها »آیشمن مخفی« دارند

»مجید صفاری نیا« استاد روانشناسی اجتماعی نیز 
در رابطه با علل قتل های خانوادگی ب ویژه در مورد 
افرادی که سابقه کیفری نداشته، مواد روانگردان یا 
مخدر استفاده نکرده اند و از شهروندان عادی جامعه 
به شمار می روند، به خبرنگار اجتماعی ایرنا، گفت: 
یک نظریه ای در روانشناسی اجتماعی وجود دارد 
که در سال های ۱۹6۴ تا 2۰۱۰ طی انجام آزمایش 
هایی به تایید رسید، این نظریه می گوید، در وجود 
فرد  هر  که  دارد  وجود  مخفی  آیشمن  انسان  همه 
سالمی را به مباشر قتل تبدیل می کند، نمونه آن در 

بسیاری از پرونده های جنایی دیده شده است.
صفاری نیا با اشاره به چگونگی آزمایش میلگرم، 
گفت: به کسانی که داوطلب آزمایش بودند، گفته 
می  شد که هدف از آزمایش، تحقیق در مورد حافظه 
و یادگیری در شرایط متفاوت است و اینکه آیا شوک 
به  نه.  یا  یادگیری می  شود  بهبود  باعث  الکتریکی 
آزمایش  واقعی  هدف  مورد  در  چیزی  داوطلبان 
گفته نمی  شد. آزمایش با یک قرعه  کشی ساختگی 
میان شخص داوطلب و شخص دیگری که در واقع 
همدست محقق بود ولی خود را داوطلب جا می  زد، 

شروع می شد. از داوطلب خواسته می شد که از میان 
دو ورقه کاغذ یکی را انتخاب کند تا نقش او )معلم/
یادگیرنده( در آزمایش مشخص شود. از آنجایی که 
روی هر دو ورقه نوشته بود »معلم«، همدست محقق 
»یادگیرنده«  ورقش  روی  که  می  کرد  ادعا  همیشه 
نوشته شده، و بدین ترتیب همیشه داوطلب »معلم« 

انتخاب می  شد.
وی اضافه کرد: سپس لباس سفید آزمایشگاه را به 
تن داوطلب می  پوشاندند. داوطلب به اتاقی برده می 
 شد که در آن فردی حضور داشت که خود را دانشمند 
محقق طرح جا می زد، در اتاق دیگری که با یک دیوار 
حائل از آنها جدا می  شد، یادگیرنده بود که تظاهر 
می  شد، شخصی است که آزمایش  های مربوط به 
یادگیری بر روی او در حال انجام است. در برخی از 
صورت  های آزمایش شخص یادگیرنده قبل از جدا 
شدن به داوطلب می  گفت که بیماری قلبی دارد. 
نحوه انجام آزمایش این  گونه بود که معلم یکسری 
کلمات جفتی را از روی کاغذ می خواند، مثلًا: کاغذ-
نردبان، دکمه-موز، هوا-تلفن. سپس معلم حافظه 
یادگیرنده را با گفتن کلمه نخست هر جفت کلمه 
آزمایش می کرد و از یادگیرنده می  خواست که از بین 

۴ گزینه، جفت صحیح را انتخاب کند. 
می  گفت:  باید  کاغذ،  کلمه  شنیدن  از  بعد  مثلا 
نردبان. معلم به یادگیرنده اعلام می  کند که در مقابل 
هر پاسخ غلط، یادگیرنده را با شوک الکتریکی جریمه 
خواهد کرد و شدت این شوک هر بار بیشتر از بار قبل 
فریاد  یادگیرنده  ولتی   ۱8۰ شوک  در  بود.  خواهد 
می کشد: »من دیگر نمی توانم درد را تحمل کنم« و 
در شوک الکتریکی 2۷۰ ولتی عکس العمل شاگرد 
تنها یک جیغ وحشتناک است. با بالا رفتن میزان 
شوک، یادگیرنده به دیوار حائل می  کوبد و التماس 
می  کند که بیماری قلبی دارم و به او شوک وارد نکند. 
البته در واقع این شوک  ها وارد نمی شد، اما معلم از 
آن خبر نداشت و صدای جیغ و فریاد در واقع ضبط 
شده بودند. اگر معلم از دادن شوک خودداری می کرد 
پژوهنده )پروفسور روانشناسی( او را به ادامه شکنجه 

ترغیب می  کرد. 
صفاری نیا افزود: پرسش این بود که چند درصد 
معلم  نقش  در  آزمایشی  چنین  در  حاضرند  افراد 
میلگرم  بدهند؟  ولت   ۴5۰ مرگبار  شوک  افراد  به 
)۱۹۷۴( دریافت که همه افراد امکان اینکه شخصا 
حاضر به انجام چنین کاری بشوند را رد می  کنند. 
پیش از انجام آزمایش، میلگرم از ۱۴۱۴ دانشجوی 
سال آخر روانشناسی دانشگاه ییل برای پیش بینی 
رفتار ۱۰۰معلم فرضی نظر خواهی کرد. همه پاسخ 
 دهندگان به نظر سنجی باور داشتند که فقط درصد 
خیلی کمی از معلمان آمادگی اعمال بیشترین شوک 

ممکن هستند.
از همکاران  به  طور غیررسمی  میلگرام  همچنین 
خود هم نظرسنجی کرد و به این نتیجه رسید که آنها، 
بسیار کمی حاضر  تعداد  که  دارند  باور  نیز، چنین 
بسیار قوی هستند.  مرز شوک های  از  به گذشتن 
میلگرم همچنین از ۴۰ روانپزشک یک مدرسه پزشکی 
نظرسنجی کرد و آنها باور داشتند که با اعمال شوک، 
رهایی  درخواست  گیرنده  شوک  شخص  که  وقتی 
متوقف می کنند.  را  آزمایش  افراد  بیشتر  کند،  می  
جالب است که روانپزشکان یک مرکز پزشکی مشهور 
نیز پیش بینی کردند که فقط یک نفر در هر هزار نفر 

حاضر به دادن شوک ۴5۰ ولتی خواهد بود.
وی اضافه کرد: در حقیقت در نخستین سری از 
آزمایش های میلگرم، 65 درصد از شرکت کنندگان 
حاضر شدند به دیگران شوک ۴5۰ ولتی وارد کنند. 
بودند،  شده  مضطرب  شدیدا  ها  داوطلب   اینکه  با 
ولی نمی  توانستند که اتوریته و مقام علمی پژوهنده 
در  آزمایش  این  کنند.  رد  را  روانشناسی(  )پروفسور 
سال 2۰۱2 دوباره در دانشگاه آمریکا تکرارا شد. این 
انجام  از  سال  گذشت 5۰  با  داد  نشان  ها  آزمایش 
آزمایش میلگرم، 5۰ سال آموزش، توسعه اخلاق، کار 
در کلیسا و فعالیت های مذهبی و رسانه ای، در وجود 
همه ما یک »آیشمن مخفی« وجود دارد که در هر 

لحظه ما را تبدیل به جانی و قاتل می کند.
این استاد روانشناسی اجتماعی تاکید کرد: برخی 
مسائل از جمله فقر، بیکاری، ناکامی اجتماعی منجر 
به بروز این آیشمن مخفی می شود. بر این اساس 
باید محیط را قانونمند طراحی کرد به سمت ترویج 
زمینه  این  در  و  رویم  پیش  پسند  جامعه  رفتارهای 
باید مهارت های خویشتنداری و  آموزش و پرورش 

کنترل خشم را به کودکان آموزش دهد.
*رفتارهای خطرناک اعضای خانواده را شناسایی 

کنیم
روانشناسی در گفت  پور، متخصص  رفیعی  امین 
و گو با خبرنگار اجتماعی ایرنا گفت: در وقوع قتل 
نیست  تاثیرگذار  عامل  یک  فقط  خانوادگی  های 
بلکه چندین عامل اعم از اختلال شخصیتی، افکار 
خودکشی یا دیگر کشی، مشکلات مالی و اقتصادی، 
عواملی که ریشه در خشونت یا خیانت دارد، وجود 

شخصیت بدبینانه و شکاک نقش دارد.
وی به گستردگی دنیای مجازی و تاثیر آن در بروز 
جرایم، اشاره کرد و افزود: دنیای مجازی سبب شده 
که روابط بین اعضای خانواده دچار اختلال شده، 
روابط فرا زناشویی افزایش یافته و به خیانت و در نهایت 

قتل های خانوادگی منجر شود.
رفیعی پور با بیان اینکه باید همزمان و هماهنگ با 
تکنولوژی رشد کنیم، گفت: باید راهکارهای مقابله با 
هجمه های فرهنگی، اجتماعی و روانی را بیاموزیم. در 
این راستا آموزش نقش بسزایی دارد، به همین دلیل 
آموزش های لازم از طریق رسانه ها باید انجام شود و 
مهارت های زندگی نیز از طریق رسانه ها و آموزش و 
از  تا شاهد جرایمی  آموزش داده شود  باید  پرورش 

جمله قتل های خانوادگی نباشیم.
این روانشناس به آموزش مهارت های زندگی قبل از 
ازدواج اشاره کرد و گفت: در صورتی که خانواده ای 
احساس می کند که همسر یا یکی از اعضای خانواده 
دچار مشکل روحی یا روانی است باید به مددکاران 
اجتماعی یا روانشناسان مراجعه کنند تا از اتفاقات بد 

جلوگیری شود.
خطرناک  رفتارهای  باید  کرد:  اضافه  پور  رفیعی 
شناسایی شوند. این رفتارها دارای نشانه هایی هستند 
که البتهبا جنون آنی متفاوت است و باید این دو از 

یکدیگر تفکیک شوند.
وی افزود: قطعا افرادی که دست به قتل یا خشونت 
می زنند یا دارای اختلال شخصیتی هستند یا تنش 

های حل نشده، دارند.
باید  مسئولان  گفت:  مسئولان  به  خطاب  وی 
راستای  در  و  بگیرند  جدی  را  خانوادگی  های  قتل 
پیشگیری از آن آموزش و مهارت های زندگی را به 
مردم ارائه کنند. در این راستا آموزش و پرورش باید 
استرس فرزندان و خانواده ها را کاهش دهد، به جای 
آموزش صرف دانش در مدارس، مهارت های زندگی 
را به فرزندان بیاموزند، به جای آموزش تست زنی و 
محفوظات که البته لازم است، باید به مهارت آموزی 

دانش آموزان هم توجه کنند.

رئیس شورای سیاست گذاری ائمه جمعه استان قم:

کنگره شهدای جبهه مقاومت در قم 
برگزار می شود

رئیس شورای سیاست گذاری ائمه جمعه استان قم گفت: نخستین کنگره شهدای جبهه 
مقاومت به همت اصحاب رسانه در قم برگزار خواهد شد. حجت الاسلام والمسلمین محمد 
باقر ولدان ظهردیروز در نشست خبری با اصحاب رسانه استان قم با اشاره به کنگره شهدای 
جبهه مقاومت اظهار کرد: نخستین دوره این کنگره با محوریت شهدای لشکر فاطمیون در 
قم برگزار می شود. وی ادامه داد: زنده نگه داشتن یاد شهدا برای زنده نگه داشتن هویت 
و حیثیت ما است و این کار رمز استمرار آرمان های انقلاب اسلامی به شمار می رود، زنده 
نگه داشتن یاد شهدا، راهبرد جامعه ایرانی اسلامی برای واکسینه کردن نسل جوان در برابر 
هجمه های فرهنگی است و رهبر معظم انقلاب این کار را کمتر از شهادت نمی دانند. رئیس 
شورای سیاست گذاری ائمه جمعه استان قم افزود: تاریخچه جبهه مقاومت را باید در دهه 
۷۰ میلادی جستجو کرد که امام موسی صدر با همکاری شهید چمران، حرکت امل را در 
لبنان تاسیس نمود، شهدای جبهه مقاومت در راه دفاع از حرم های اهل بیت)ع( امتیازاتی 
نسبت به دیگر شهدا دارند. ولدان با اشاره به ویژگی های شهدای مدافع حرم اظهار کرد: این 
شهدا براساس بیان مقام معظم رهبری چندین امتیاز خاص دارند، نخستین امتیاز این شهدا 
دفاع از حرم اهل بیت)ع( فراسوی مرزها است، همچنین شهدای مدافع حرم ویژگی دفاع 
از انقلاب اسلامی را دارند و شهادت در غربت نصیب این شهدا شده است. وی ادامه داد: 
برگزاری نخستین کنگره شهدای جبهه مقاومت به همت اصحاب رسانه استان قم است، 
البته یک دبیرخانه دائمی برای پاسداشت این شهدا تشکیل شده و برنامه ها در این زمینه 
به صورت مقطعی نیست. رئیس شورای سیاست گذاری ائمه جمعه استان قم خاطرنشان 
کرد: شورای سیاست گذاری کنگره شهدای جبهه مقاومت شامل نهادهایی همچون سپاه 
استان قم، نمایندگان مردم قم در مجلس شورای اسلامی، بسیج شهدای فاطمیون قم، 

شورای اسلامی شهر قم، شهرداری قم و بنیاد فرهنگی خاتم الاوصیاء)ص( هستند.

دبیر شورای سیاستگذاری کنگره شهدای مقاومت خبر داد

خاکسپاری 392 شهید مدافع حرم در قم
دبیر شورای سیاستگذاری کنگره شهدای مقاومت گفت: استان قم بیش از ۴۰۰ شهید 
مدافع حرم دارد که پیکر 3۹2 شهید در قطعه شهدای مدافع حرم بهشت معصومه)س( به 
خاک سپرده شد. حسن مالکی نژاد ظهر دیروز در نشست خبری با اصحاب رسانه استان 
قم با اشاره به عوامل تاثیرگذار در امنیت پایدار اظهار کرد: چنین امنیتی در هر جامعه با 
فرهنگ ایثار و شهادت ارتباط دارد و یکی از وظایف ما ترویج این فرهنگ در جامعه کنونی 
است که همه در این خصوص وظیفه دارند. وی ادامه داد: رمز پیروزی رزمندگان در دوران 
دفاع مقدس، فرهنگ عاشورایی بود و این فرهنگ در حال فراگیر شدن در جهان است، هر 
کشوری که به دنبال استقلال است، باید فرهنگ شهادت را در جامعه خود نهادینه کند. 
عضو شورای اسلامی شهر قم افزود: باید کنگره های شهدا به صورت پرمحتوا برگزار و در این 
کنگره ها از کارهای کلیشه ای پرهیز شود. مالکی نژاد تعداد شهدای مدافع حرم استان قم 
را بیش از ۴۰۰ شهید دانست و تصریح کرد: پیکر 3۹2 شهید مدافع حرم در قطعه شهدای 
مدافع حرم بهشت معصومه)س( به خاک سپرده شد که حدود 23۰ شهدا از این شهدا 
از لشکر فاطمیون هستند، البته پیکر برخی از شهدای مدافع حرم استان قم به کشور 
برنگشته است. وی ادامه داد: استان قم رتبه سوم را در اعزام رزمندگان مدافع حرم داشت و 
تعدادی از این رزمندگان از بخش ها و روستاهای شهر قم اعزام شدند. عضو شورای اسلامی 
شهر قم افزود: 23 عنوان برنامه ذیل کنگره شهدای جبهه مقاومت پیش بینی شده است 
و این برنامه ها با همکاری دستگاه های مختلف برگزار می شود تا روحیه جهادی را به همه 
دستگاه ها انتقال بدهیم، آستان مقدس حضرت معصومه)س(، مسجد مقدس جمکران، 
استانداری قم، شهرداری قم و شورای اسلامی شهر قم از جمله نهادهای همکار در این 
کنگره هستند. مالکی نژاد از اهداف برگزاری کنگره شهدای جبهه مقاومت را تربیت مدیران 
آشنا به فرهنگ شهادت و مقاومت دانست و تصریح کرد: کمیته های مختلفی از جمله اطلاع 
رسانی، پشتیبانی، اقشار، دانشجویی و مهاجران مجاهد برای برگزاری این کنگره تشکیل 
شده است. وی ادامه داد: سایت عزم زیارت به دو زبان فارسی و انگلیسی برای تکریم 
شهدای مدافع حرم مدفون در بهشت معصومه)س( شهر قم طراحی شده است و پخش 
زنده از مزار این شهدا صورت می گیرد، اسامی تمام شهدا در سایت ثبت شده است و سایت 
عزم زیارت به دو زبان فارسی و انگلیسی است. عضو شورای اسلامی شهر قم خاطرنشان 

کرد: اصحاب رسانه نقش اساسی در ترویج فرهنگ ایثار و شهادت در جامعه دارند.

 مدیر دفتر پرستاری دانشگاه علوم پزشکی قم:

سه هزار پرستار در مراکز درمانی قم خدمات 
ارائه می دهند

مدیر دفتر پرستاری  مامایی دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: سه هزار پرستار در مراکز 
درمانی دولتی، خصوصی و خیریه قم خدمات ارائه می دهند و بیش از ۷۰ درصد آن ها 
خانم هستند. عزت الله براتی ، افزود: یک هزار و 8۴۰ پرستار در بخش های مختلف 6 
مرکز آموزشی درمانی تابع دانشگاه علوم پزشکی مشغول فعالیت هستند.وی اضافه کرد: 
با توجه به این که یک هزار و ۷۴۰ تخت بستری و ستاره دار در بیمارستان های دولتی قم 
وجود دارد، نسبت نیرو به تخت در قم ۱.۱ است.وی ادامه داد: میانگین کشوری نسبت 
نیرو به تخت بیمارستانی بین ۰.۹ تا یک است و استاندارد کشوری نیز ۱.8 می باشد.
براتی تصریح کرد: برای رسیدن به استاندارد نسبت نیرو به تخت در بیمارستان های قم، 
به حدود 65۰ پرستار و کمک پرستار دیگر در بیمارستان های دولتی نیاز است. وی با بیان 
این که8۰۰ نیروی پرستار در چهار بیمارستان غیردولتی قم خدمات ارائه می دهند، گفت: 
در مجموع سه هزار پرستار در بیمارستان های دولتی، خصوصی، خیریه و غیربیمارستانی 
شاغل هستند. وی افزود: درحال حاضر پرستاران شاغل در مراکز درمانی کمبود نیرو را 
با انجام اضافه کاری ها جبران می کنند و امیدواریم در سال آینده، سهمیه مناسبی برای 
جذب پرستار به قم اختصاص یابد. مدیر دفتر پرستاری دانشگاه علوم پزشکی در ادامه به 
مشکلات پرستاران قم اشاره و بیان کرد: کارانه پرستاران در حدود یک سال گذشته پرداخت 
نشده است و امیدواریم هر چه سریع تر مطالبات دانشگاه علوم پزشکی از سازمان های 
بیمه گر محقق و کارانه پرستاران پرداخت شود. وی افزود: صدمات جسمی به ویژه صدمه 
هایی که به پرستاران خانم وارد می شود از دیگر مشکلاتی است و به دلیل کمبود نیرو، طرح 
بازنشستگی پیش از موعد پرستاران خانم اجرا نمی شود. وی اضافه کرد: کمبود نیروی 
پرستار آقا، پرداخت نشدن یا با تاخیر زیاد پرداخت شدن پاداش پایان کار بازنشستگان 
حرفه پرستاری، اجرایی نشدن طرح همسان سازی حقوق پرستاران بازنشسته و شاغل و 

همچنین جذب نکردن پرستاران در هیات علمی از دیگر مشکلات این قشر می باشد.
 

رئیس دانشگاه صنعتی قم :

دانشگاه صنعتی قم به سمت کارآفرینی
 پیش می رود

رئیس دانشگاه صنعتی قم گفت: این مجموعه علمی با مهارت افزایی و فراهم آوردن 
اشتغال  و  کارآفرینی  برای  جدی  های  قدم  دانشگاه،  محیط  در  کار  و  کسب  فضای 
دانشجویان خود برداشته است. جلال رضایی نور افزود: با همکاری اعضای هیات علمی، 
دانشجویان و سایر کارکنان دانشگاه صنعتی ، تلاش خود را به کار خواهیم گرفت تا این 
مجموعه علمی با ارائه طرح های نو و ایده های خلاقانه به عنوان دانشگاه کارآفرین نمونه 
در سطح استان و کشور صاحب نام باشد. وی بیان کرد: می خواهیم طی اجرای یک برنامه 
راهبردی،شرایطی در دانشگاه صنعتی قم فراهم شود تا دانشجویان قبل از فارغ التحصیل 
شدن به دلیل فراگیری مهارت های لازم و داشتن ذهن خلاق در بازار کار جذب شوند و یا 
خود شرکت های دانش بنیان تاسیس نمایند. وی ادامه داد: تمامی استادان و دانشجویان 
این دانشگاه تلاش می کنند با مسائل و مشکلات حوزه صنعت استان و کشور آشنا 
باشند و بتوانند برای رفع آن در قالب پروژه های علمی و کار تیمی، راهکار قابل اجرا ارائه 
دهند. رضایی نور گفت: در همین رابطه طرح همیار صنعت، نخستین بار در کشور توسط 
استادان و دانشجویان دانشگاه صنعتی قم در قالب کار تیمی پژوهش محور اجرا شد که در 
آن طرح تیم های دانشجویی به واحدهای صنعتی استان مراجعه کرده و با آسیب شناسی 
مشکلات صنعت، راهکارهای مناسبی را برای برطرف شدن موانع تولید در قم ارائه می 
دهند. وی با اشاره به سایر فعالیت های دانشگاه صنعتی قم در مسیر توسعه کارآفرینی و 
تحقق اقتصاد دانش بنیان، افزود: همچنین مرکز نوآوری این دانشگاه به عنوان یک حامی 
قابل اعتماد از طرح های علمی و اختراعات دانشجویی حمایت مادی و معنوی می کند 
تا این ایده ها بتوانند به محصول تبدیل و در بازارهای مالی ارائه شود. وی ادامه داد: این 
دانشگاه با قرار گرفتن درمرز استان های صنعتی و راهبردی کشور همچون تهران، مرکزی 

و اصفهان می تواند در روند رشد، پیشرفت و توسعه صنعتی ایران بسیار تاثیرگذار باشد.

مدیرکل تامین اجتماعی استان قم خبر داد

احداث شعبه تامین اجتماعی در منطقه 
پردیسان قم

مدیرکل تامین اجتماعی استان قم گفت: در صورت تامین زمین مورد نیاز ، سازمان 
تامین اجتماعی آمادگی دارد در پردیسان، شعبه تامین اجتماعی دایر کند.

تامین  سازمان  آمادگی  اعلام  با  پردیسان  جمعه  امام  دیدار  در  دادخواه  اصغر  علی 
اجتماعی برای ایجاد شعبه در منطقه پردیسان در صورت تامین زمین مورد نیاز اظهار کرد: 

هم اکنون یک شعبه اقماری در پردیسان مشغول ارائه خدمات است.
وی بیان کرد: با توجه به پیش بینی سکونت حدود 3۰۰ هزار نفر در این منطقه، شعبه 

مستقل تامین اجتماعی می تواند خدمات رسانی بهتری به مردم منطقه داشته باشد.
امام جمعه پردیسان قم نیز در این دیدار با اشاره به آخرین وضعیت مسجد جامع و 
مصلای امیرالمومنین)ع( این شهرک گفت: این مصلی برای تکمیل و تجهیز در کنار کمک 

های مردمی به مساعدت مدیران دستگاه های اجرایی نیاز دارد.

سرپرست شرکت شهرك های صنعتی استان قم تاکید کرد 

ضرورت شناساندن بیشترظرفیت ها و 
زیرساخت های شهرك صنعتی ثامن 

سرپرست شرکت شهرك های صنعتی قم از برگزاری هفتمین همایش صنعت چوب 
استان در شهرك صنعتی ثامن الائمه)ع( برای نخستین بار خبر داد.

جواد علیمددی در دیدار با اعضاء اتحادیه درودگران قم و عامل توسعه خوشه این صنعت 
در استان طی سخنانی اظهارداشت: تمام تلاش و برنامه های حمایتی این شرکت از 
صنایع کوچك ومتوسط درودگری استان با هدف ارتقاء سطح تولیدات و حرکت به سوی 

توسعه بازارهای داخلی و بین المللی انجام می شود.
وی با تقدیر از هماهنگی فعالان صنعت درودگری در انجام فعالیت های گروهی و توجه 
به منافع جمع تصریح کرد: طی سالهای اخیر اقدامات و برنامه های زیرساختی خوبی در 
بخش سخت افزاری و نرم افزاری شرکت شهرك های صنعتی قم برای حمایت از صنعت 
درودگری استان انجام گرفته و با پشتیبانی و حمایت فعالان این صنعت نیز دستاوردهای 

خوبی در سطح بازارهای خارجی بدست آمد.
علیمددی با تاکید براینکه حضورپررنگ وحمایت اتحادیه و بزرگان این صنعت از اقدامات 
زیرساختی، سبب دلگرمی و مشارکت حداکثری فعالان صنعت چوب خواهد شد اضافه 
کرد: با رویکرد مناسب و شایسته فعالان صنعت درودگری، امسال شاهد برگزاری هفتمین 
همایش صنعت چوب استان در شهرك صنعتی ثامن الائمه)ع( آنهم برای نخستین بار 
خواهیم بود. وی بیان و رسیدگی به مشکلات و نیازهای تولیدکنندگان صنعت چوب، 
شناساندن بیش از پیش ظرفیت ها و زیرساخت های شهرك صنعتی ثامن و بیان خدمات 
دولت را از مهمترین اهداف برگزاری این همایش در شهرك صنعتی برشمرد و یادآور شد: 
استقرار فعالان درودگری و صنعت چوب استان در این شهرك صنعتی ضمن آثار مثبت 
اجتماعی و محیط زیستی برای شهر و حومه، سبب برخورداری سرمایه گذاران از حمایت 

های نرم افزاری، تسهیلات مالی و مشاوره ای برای بهبود فضای کسب و کار خواهد شد.
سرپرست شرکت شهرك های صنعتی قم در ادامه گفت: هفتمین همایش صنعت چوب 
استان،  روز سه شنبه 25 دی ساعت ۹ صبح با حضور مقامات، مدیران و فعالان صنعت 
درودگری استان در شهرك صنعتی ثامن الائمه)ع( واقع در کیلومتر 3 جاده قم گرمسار 
برگزار و در کنار برنامه ها و اهداف همایش از پیشکسوتان این صنعت در استان نیز تجلیل 

بعمل خواهد آمد.

مدیرعامل شرکت گاز استان اصفهان  خبرداد

افزایش مصرف گاز درصنایع استان  اصفهان
مدیرعامل شرکت گاز استان اصفهان با اشاره به میزان مصرف گاز خانگی، عمومی و 
صنعتی درسطح استان گفت: حجم گاز مصرفی طی سه  ماه پاییز امسال  بیش از ۴میلیارد 

و 853میلیون متر مکعب بوده است.
سید مصطفی علوی، میزان گاز مصرفی در سه ماهه پاییز سال گذشته را بیش از ۴میلیارد 
و 8۰3میلیون متر مکعب عنوان کرد و گفت: این افزایش یک درصدی در مصرف گاز در 
مدت مشابه امسال با توجه به برودت هوا و حمایت از صنایع در جهت تولیدات داخلی 
می باشد. وی، با بیان اینکه حجم گاز مصرفی در بخش صنعت در پاییز سال گذشته بالغ 
بر۴میلیارد و ۱۰۷ میلیون و 6۱۱هزار متر مکعب بوده تصریح کرد: در پاییز امسال مصرف 
گاز در بخش صنعت به میزان ۴میلیارد و 26۰ میلیون و 2۹۰ هزار متر مکعب رسیده است.
مهندس علوی، گفت: این شرکت علاوه بر توسعه چرخه تولید در راستای مسئولیت های 
اجتماعی خود در جهت کاهش آلاینده های محیط زیست اهتمام  ویژه ای برگازرسانی به 
واحدهای صنعتی استان ورزیده به گونه ی که در حال حاضر بیش از 6 هزار و 8۰۰ واحد 

صنعتی را از این نعمت خدادادی بهره مند ساخته است.
مدیرعامل شرکت گاز استان اصفهان، میزان مصرف گاز در بخش خانگی را، در پاییز 
امسال 52۴ میلیون و 2۷۱هزارمتر مکعب برشمرد و افزود: این میزان در مدت مشابه سال 

گذشته6۱6میلیون و۷۱۹ متر مکعب بوده است.
و  گذشته ۷۹میلیون  سال  پاییز  در  را  عمومی  بخش  در  گاز  همچنین،مصرف  وی، 
38۰هزار متر مکعب برشمرد و افزود: این میزان در پاییز امسال به 6۹میلیون و 3۱۹هزار 
متر مکعب کاهش یافته است.  وی در ادامه گفت: به علت مصرف بالای گاز و ضرورت 
توجه بیشتر به نکات ایمنی و همچنین پاسخگویی به نیاز مشترکین محترم گاز، این 
شرکت با تلفن امداد ۱۹۴ بصورت 2۴ ساعته آماده ارائه خدمات می باشد،مرکز پیام این 
شرکت با توسعه ساختمان و امکانات تلفنی ، زیر ساخت لازم را برای پاسخگویی مناسب و 
کنترل و امداد حوادث فراهم کرده است. گفتنی است، این شرکت در حال حاضر سالانه 
حدود2۱میلیارد متر مکعب گاز طبیعی توزیع می کند و که بعد از استان تهران رتبه دوم 

کشوری را به خود اختصاص داده است.  

بخشدار بخش مرکزی قم :

کنگره شهید فهمیده و 3۰۰ شهید بخش مرکزی 
قم برگزار می شود 

بخشدار بخش مرکزی قم با اشاره به برگزاری دومین کنگره بزرگداشت شهید فهمیده 
و 3۰۰ شهید بخش مرکزی قم گفت: این کنگره 3۰ دی ماه سال جاری در شهر قنوات 

برگزار می شود. 
دادن  جلوه  غیرواقعی  مورد  در  دشمن  داشت:  اظهار  حسینی  حاج  داود  سید   

اسطوره هایی همچون شهید فهمیده در فضای مجازی برنامه ریزی کرده است.
حاج حسینی با اشاره به برگزاری دومین کنگره بزرگداشت شهید فهمیده و 3۰۰ شهید 
بخش مرکزی قم بیان کرد: این کنگره 3۰ دی ماه سال جاری در شهرقنوات برگزار می شود 

و سومین مرحله آن در شهر قمرود ادامه پیدا خواهد کرد.
وی بیان کرد: زادگاه شهید فهمیده روستای سراجه قم است و پدر این شهید بزرگوار حاج 
تقی فهمیده هنوز به این روستا رفت و آمد می کند اما مردم به اشتباه شهر کرج را زادگاه این 

شهید بزرگوار می دانند.
بخشدار بخش مرکزی قم از برگزاری دومین مرحله از سلسله کنگره هایی با عنوان شهید 
فهمیده و 3۰۰ شهید بخش مرکزی قم خبر داد و خاطرنشان کرد: نخستین دوره از این 
کنگره در روستای سراجه که زادگاه این شهید بزرگوار است با حضور 3 هزار نفر که بیشتر 

آنان جوانان بودند برگزار شد.
 

توسط شرکت توزیع نیروی برق استان قم :

اولین دوره آموزشی مدیریت انرژی جامع در 
استان قم برگزار شد

مدیر دفتر مدیریت مصرف شرکت توزیع نیروی برق استان قم اظهار داشت:اولین دوره 
آموزشی مدیریت انرژی جامع توسط شرکت توزیع نیروی برق استان قم برگزار شد.

مهندس داودسلیمانیان اظهار داشت:شرکت تویع نیروی برق استان قم با همکاری مرکز 
ملی آموزش مدیریت انرژی، نسبت به برگزاری دوره آموزشی با عنوان مدیریت انرژی جامع 

اقدام کرد.
وی با بیان این مطلب که در این دوره آموزشی بیش از 3۰ نفر از مدیران انرژی دستگاه 
های اداری و واحد های صنعتی استان حضور داشتند،اظهار داشت: این دوره به مدت 
۴8 ساعت و در طی 6 روز برگزار شد. مدیر دفتر مدیریت مصرف شرکت توزیع نیروی 
برق استان قم هدف از برگزاری این دوره آموزشی را افزایش و ارتقاء سطح علمی مدیران 
و مسئولین انرژی واحدهای صنعتی و دستگاه های اداری استان در زمینه صرفه جویی 
انرژی و افزایش بهره وری عنوان کرد.  سلیمانیان آشنایی با تجهیزات الکتریکی و مکانیکی 
،چگونگی اجرای ممیزی انرژی و راهکارهای کاهش تلفات انرژی در ساختمان های اداری 
و واحد های صنعتی را ازجمله محتوای دروس این دوره آموزشی برشمرد. وی در ادامه به 
نحوه انتخاب فراگیران این دوره آموزشی اشاره و تصریح کرد:فراگیران این دوره آموزشی از 
بین ادارات و صنایعی که بیشترین همکاری و مشارکت را در مدیریت پیک بار تابستان سال 

جاری با شرکت توزیع نیروی برق استان قم داشته اند، انتخاب شده اند.
وی افزود:این دوره آموزشی شامل دو بخش تئوری و کارگاهی بود که بخش تئوری آن 

در سالن آموزش شرکت توزیع برق استان قم  و بخش کارگاهی آن در شهر تبریز اجرا شد.

همزمان با میلاد با سعادت عقیله بنی هاشم حضرت زینب )س( :

جشن تکلیف فرزندان کارکنان صنعت آب و 
برق استان قم برگزار شد 

همزمان با میلاد با سعادت عقیله بنی هاشم حضرت زینب )س( و در آستانه جشن چهل 
سالگی انقلاب اسلامی،مراسم جشن تکلیف بیش از ۱۰۰ نفر از فرزندان کارکنان صنعت 

آب و برق استان قم در تالار آبفای قم برگزار شد.
سهیل کیانی پور "دبیر امور فرهنگی شرکت توزیع نیروی برق استان قم" گفت: به 
مناسبت به سن تکلیف رسیدن بیش از ۱۰۰نفر از فرزندان کارکنان صنعت آب و برق استان 

مراسم جشنی با حضور نو مکلفان و خانواده های ایشان در تالار آبفای قم برگزار شد.
وی به حضور خامه یار دبیر ستاد اقامه نماز استان و مدیران عامل صنعت آب و برق استان 
قم در این مراسم اشاره و خاطرنشان کرد:در راستای سیاست های وزارت نیرو مبنی بر 
انسجام بخشی صنعت آب و برق در استان ها ،خوشبختانه با همدلی و همراهی در 
مجموعه آب و برق قم شاهد کاهش هزینه ها در برگزاری بسیاری از مراسمات مشترک 

هستیم .
کیانی پور در ادامه از حضور و استقبال خوب خانواده های نومکلفان صنعت آب و برق 

استان در این مراسم خبر داد.
وی افزود:این مراسم با اجرای برنامه های متنوع مذهبی و فرهنگی با حضور گروه هنری 
عمو روحانی ،اجرای سرود و پخش کلیپ ادامه یافت و در ادامه از تمامی فرزندان نومکلف 

صنعت آب و برق استان قم با اهدای بسته های فرهنگی تجلیل به عمل آمد.

گزارشی  از قتل های خانوادگی 

پشیمانی پس از عزیزکشی 
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اعتبار و استقلال اروپا در برابر یکجانبه گرایی آمریکا

ایجاد سازوکارمالی فرصتی 
برای استقلال مالی و سیاسی اروپا 

با نزدیک شدن به راهکار عملیاتی پیشنهاد ایجاد کانال ویژه ارتباط مالی که اتحادیه 
اروپا پس از خروج آمریکا از برجام به کشورمان ارائه داد، به نظر می رسد برخی کشورهای 
شمال اروپا تلاش دارند با اتهامات واهی به ایران و بازی در زمین رژیم صهیونیستی و 
آمریکا اجرای آن را دچار مشکل کنند.پس از خروج آمریکا از برجام کشورهای بزرگ 
اروپایی ازجمله فرانسه و آلمان و حتی انگلستان چنین باور داشتند که باید درباره 
سرنوشت خود و شرکت های اروپایی بدون توجه به فشارهای آمریکا برای همیشه 
تصمیم خود را بگیرند و اجازه ندهند تا منافعشان قربانی یک جانبه گرایی آمریکا شود .در 
روزهای گذشته وزارت خارجه دانمارک در بیانیه ای اعلام کرد که اتحادیه اروپا تصمیم 
گرفته  است که یکی از معاونت های وزارت اطلاعات ایران را به دلیل اقداماتش در خاک 
اروپا در فهرست 'گروه های تروریستی' این اتحادیه قرار دهد.هرچند دانمارک حدود دو 
ماه پیش ایران را به برنامه ریزی برای قتل یکی از مخالفان جمهوری اسلامی در خاک 
خود متهم کرده بود.هم  زمان هلند هم ایران را به دست داشتن در قتل دو نفر از مخالفان 
جمهوری اسلامی در خاک هلند متهم کرد.محمد جواد ظریف، وزیر خارجه کشورمان ، 
در واکنش به ادعاهای برخی کشورهای اروپایی در حساب توییتر خود نوشت: 'اروپایی ها 
از جمله دانمارک، هلند و فرانسه، به سازمان مجاهدین خلق - که 12000 ایرانی را کشته 
و شریک جرم صدام در جنایت هایش علیه کردهای عراق بوده - پناه داده اند؛ همین طور 
به تروریست های دیگری که از اروپا، قتل ایرانیان بی گناه را ترتیب داده اند. متهم کردن 
ایران، مسئولیت پناه دادن به تروریست ها را از سر اروپایی ها باز نمی کند'.این اتهامات از 
سوی دانمارک در حالی مطرح می شود که پیشتر تهران را متهم کرده بود که ایران قصد 
داشت یکی از مخالفانش را در خاک دانمارک به قتل برساند و سرویس اطلاعاتی این 
کشور فرد مذکور را رهبر خودخوانده گروهک تروریستی و جدایی طلب جنبش مبارزه 
عربی برای آزادی اهواز در دانمارک معرفی کرد.همچنین مهرماه سال جاری نیز فرانسه با 
طرح ادعای دو شهروند ایرانی در ارتباط با حمله به گردهم آیی مجاهدین خلق در پاریس 
دارایی های آنها را مسدود کرد.البته محمد جواد ظریف، وزیر امور خارجه کشورمان در 
گفتگوی تلفنی با وزیر خارجه دانمارک با رد این ادعا های واهی، به تلاش آشکار رژیم 
صهیونیستی برای تخریب روابط ایران و کشور های اروپایی و از بین بردن ابتکارات اروپا 
برای حفظ برجام اشاره و آمادگی کشورمان را برای همکاری با مقامات امنیتی دانمارک به 
منظور روشن سازی ابعاد مختلف این دسیسه و کشف حقیقت اعلام کرد.ظریف در عین 
حال مسئولیت دولت دانمارک را برای تعقیب و دستگیری عوامل گروهک تروریستی که 
به دخالت در حمله تروریستی اهواز اعتراف کرده و مسئولیت آن را پذیرفته اند، یادآور 
شد و اقدام دولت دانمارک را برای حمایت از این افراد به رغم اذعان صریح به مسئولیت 
عملیات تروریستی اخیر در اهواز، غیرقابل قبول دانست.از سوی دیگر حجت الاسلام و 
المسلمین سیدمحمود علوی، وزیر اطلاعات نیز موضوع دانمارک را توطئه صهیونیستی 
برای اثر گذاشتن بر روابط ایران با اتحادیه اروپا دانست.با نگاهی به روند اتهامات اخیر 
کشورهای شمال اروپا علیه جمهوری اسلامی ایران می توان دریافت که پشت پرده این 
ادعاهای واهی و طراحی ها رژیم صهیونیستی، هم پیمانش آمریکا قراردارند چرا که شبکه 
تلویزیون اسراییلی آی24 به نقل از منابع امنیتی در موساد، مدعی شده بود که سازمان 
اطلاعات اسراییل چنین ادعایی را به نیروهای اطلاعاتی کشور دانمارک اطلاع داده بودند .

برنامه ریزی در جهت اتهام زنی ها به جمهوری اسلامی ایران تا جایی است که شبکه 
فاکس نیوز روز جمعه به نقل از مایک پمپئو وزیر خارجه آمریکا گزارش داد، واشنگتن ماه 
آینده میلادی )فوریه( نشستی با شرکت سران کشورها درباره ایران برگزار خواهد کرد.

پمپئو با اعلام اینکه این نشست 13 و 14 فوریه )24 و 25 بهمن( در لهستان برگزار می 
شود، گفته است که ما ده ها کشور را از سراسر دنیا گرد هم می آوریم. این کشورها بر 
ثبات در خاورمیانه و صلح و آزادی و امنیت در این منطقه تمرکز خواهند کرد و یکی از 
عناصر مهم آن، این است که اطمینان حاصل کنیم که ایران نفوذ بی ثبات کننده ای 
ندارد. پمپئو اظهار کرد که کشورهایی از آسیا، آفریقا، نیمکره غربی، اروپا و خاورمیانه در 
این نشست حضور خواهند یافت. پمپئو ادعا کرد: ترامپ کوری عامدانه ما در قبال ایران 

را متوقف کرد و از توافق هسته ای شکست خورده با وعده های کذب آن خارج شد. 
البته مسئولان ارشد کشور و بخصوص وزیر امور خارجه کشورمان در برابر چنین 
ادعاهایی به موقع ودر اسرع وقت واکنش نشان داده اند واین بار نیز محمد جواد ظریف 
در واکنش به طرح آمریکا برای برگزاری اجلاسی علیه ایران در ورشو پایتخت لهستان، 

در صفحه توئیتر خود نوشت: این لکه ننگ از دامان دولت لهستان پاک شدنی نیست.
وی ادامه داد: در شرایطی که ایران جان لهستانی ها را در جنگ جهانی دوم نجات داد، 

این کشور هم اکنون میزبانی سیرک مذبوحانه ضد ایرانی را بر عهده گرفته است.
وزیر امور خارجه کشورمان تصریح کرد: به میزبان و شرکت کنندگان در این کنفرانس 
ضدایرانی یادآوری می کنم؛ آن هایی که در نمایش قبلی آمریکا علیه ایران شرکت کردند، 

یا الان مرده اند، یا روسیاه و منزوی اند. ایران اما قوی تر از همیشه است.
براساس اسناد وشواهد جمهوری اسلامی ایران از ابتدای پیروی انقلاب همواره قربانی 
تروریست بوده و حملات تروریستی در شهر اهواز و حملات تروریستی سال گذشته 

داعش در مجلس و حرم مطهر امام خمینی )ره( گواه دیگری بر این ادعاست .
بنابراین به نظر می رسد امروز اتحادیه اروپا در برابر آزمون بزرگی قرار دارند و باید به دور 
از همه حاشیه ها یکبار برای همیشه تصمیم خود را در برابر یکجانبه گرایی آمریکایی که 

امروز ترامپ آن را دنبال می کند، نقش خود را به درستی ایفاء کنند .
تا قبل از خروج آمریکا از برجام، اروپایی ها چه به صورت منفرد و چه در قالب اتحادیه 
واحد به صراحت و قاطعیت از توافق برجام حمایت کردند تا به محافل داخلی در آمریکا 
این پیام را انتقال دهند که در صورت لغو توافق با ایران، در کنار آمریکا نخواهند بود که این 

موضوع نشان از اختلافی اساسی میان اروپا و آمریکا دارد.
امروز اعتماد و اعتبار اتحادیه اروپا در برابر دیدگان جامعه بین المللی قرار دارد و باید 
بتوانند ضمن اجرای تعهدات خود در پیشنهادی که از ابتدا برای حفظ برجام ارائه داده 
اند از سوی دیگر بر ضرورت استقلال راهبردی از آمریکا اتکای بیشتر به خود را به نمایش 
بگذارند .اگرچه فدریکا موگرینی، مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا بارها بر حفظ 
برجام تاکید کرده است ، اخیرا در مصاحبه ای که امروز جمعه در تارنمای اندیشکده 
»شورای روابط خارجی اروپا« منتشر شد، گفته که بروکسل با سایر اعضای جامعه جهانی 
برای حفظ برجام همکاری کرده و اجازه نخواهد داد »نزدیکترین دوست و متحدمان در 

مورد تجارت مشروع ما با یک کشور دیگر تصمیم گیری کند«.
وی در مصاحبه خود آورده است که » ما به عنوان یک اتحادیه 28 عضوی با بقیه 
اعضای جامعه جهانی برای حفظ توافق هسته ای برجام کار می کنیم؛ توافقی که تاکنون 
به طور کامل اجرا شده و آژانس بین المللی انرژی اتمی در 13 گزارش پیاپی آن را تایید 
کرده است. ما این کار را به خاطر امنیت جمعی خود انجام می دهیم: ما نمی خواهیم ایران 

به سلاح هسته ای دست یابد. برجام دقیقا همین هدف را محقق می کند. 
مسئول سیاست خارجی اروپا تاکید کرد: ما اروپایی ها نمی توانیم به یک قدرت 
خارجی - حتی نزدیکترین دوست و متحد خود - اجازه دهیم که در مورد تجارت مشروع 
ما با یک کشور دیگر تصمیم گیری کند. این یکی از عناصر پایه ای حاکمیت است و 
طبیعی است که نه تنها در اروپا بلکه در سایر بخش های دنیا نیز در مورد آن تامل شود. 
اگر چه از آغاز تحریم های اولیه وثانویه آمریکا علیه ایران زمان زیادی گذشته و وعده 
های اتحادیه اروپا در خصوص عملیاتی شده سازو کار ویژه مالی هنوز به نتیجه نرسیده 
است ولی تحرکات اخیر برخی کشورهای اروپایی نشان می دهد که دشمنان برجام برنامه 
دارند تا با طرح ادعاهای واهی تلاش های چند ماه اخیر اتحادیه اروپا در برابر زیاده خواهی 
آمریکا را تحت الشعاع قرار دهند .جامعه جهانی و اتحادیه اروپا به یاد دارند که با پیشنهاد 
 )WAVE( رییس جمهوری اسلامی ایران، قطعنامه جهان علیه خشونت و افراط گرایی
به تصویب مجمع عمومی سازمان ملل متحد رسید و در صحنه نظامی نیز تجربه مثبتی 
از همکاری بین ایران و سه کشور سوریه، روسیه و عراق در مبارزه با جریان ترور و افراط 
وجود دارد.از آنجائیکه اتحادیه اروپا تلاش دارد تا با اجرای برجام وعمل به تعهداتش ضمن 
حفظ استقلال خود در برابر یکجانبه گرایی آمریکا ایستادگی کند، طرح ادعاها واتهامات 
واهی تروریستی علیه جمهوری اسلامی ایران نشانگر تحت تاثیر قرار دادن این عزم راسخ 
کشورهای اروپایی است .بنابراین ایجاد سازوکارمالی، به عنوان یک فرصت برای استقلال 
مالی و سیاسی اروپا و احیای اعتبار آن باید مورد توجه کشورهای اروپایی قرار گیرد ولازم 
است با نشان دادن حسن نیت خود از تعلل بیشتر در اجرای آن بکاهند و از طریق حفظ 

برجام و تامین خواسته های ایران آثار تحقیر اروپائیها را از بین ببرد.

نکتـه

مرتضی حاجی گفت: تا جایی که من از مجموعه اصلاح طلبان 
براورد کردم طیف غالب به معنی اکثریت قوی، نه اکثریت ضعیف، 
بر این باورند که باید دولت را تا روز آخر حمایت کرد و هر کاری 
از ما ساخته است برای کمک به دولت باید انجام دهیم و بنابراین 
عبور از آقای روحانی در این شرایط به هیچ وجه به مصلحت کشور 
دانسته نمی شود.مرتضی حاجی که در سوابق خود استانداری 
مازندران در اوایل انقلاب، معاونت در وزارت ارشاد، وزیر تعاون، 
وزیر آموزش و پرورش را دارد در گفت وگویی تلویزیونی به حضور 
جهانگیری در انتخابات، جابجایی وزیر بهداشت، تغییر و تحول در 
بانک مرکزی و ... پرداخت.مشروح این گفت وگو بدین شرح است:
* اوضاع کشور را چطور می بینید؟ شما رئیس ستاد 

انتخاباتی آقای روحانی در سال 96 در تهران بودید؟
در شهر تهران بله.

* از انتخاب ایشان راضی هستید؟
زمانی که آدم تصمیم می گیرد با شرایطی که در طول زمان 
بعد از آن اتفاق می افتد گاهی اوضاع تغییر می کند و آن زمان هم 
بین کاندیداهایی که مطرح بودند باید یک کسی برای حمایت و 
فعالیت انتخاب می شد. تشخیص این بود که جناب آقای روحانی 
نسبت به دیگر کاندیداها شرایط مناسب تری دارند و برای کشور 

مفیدتر هستند. با آن تشخیص راضی هستیم.
* آن زمان هم که آقای جهانگیری آمدند در سال 96 
با طراحی قبلی آمدند؟ با عنوان نامزد پوششی آمدند. به 
عنوان نامزد صرف اصلاح طلبان دیده نمی شدند. درست 

است؟
بنا نبود آقای جهانگیری به عنوان کاندیدای اصلی فعالیت 
داشته باشند مگر در طول فعالیت های انتخاباتی دلیل بهتری پیدا 

می شد برای این که ایشان مورد حمایت قرار بگیرد.
میدان  وسط  در  که  کسی  عنوان  به  شما  یعنی   *
انتخابات حضور داشتید از پشت صحنه تصمیم گیری خبر 

نداشتید؟
پشت صحنه تصمیم گیری وقتی ایشان با آقای روحانی 
می نشینند به جمع بندی و تفاهم می رسند، آنجا امثال بنده 
حضور نداریم و خود آنها با هم به توافقاتی رسیدند. این جنبه را 

من عرض می کنم.
* حضور ایشان را در بحث تبلیغات انتخاباتی موثر 

دیدید؟
هم جنبه های مثبت داشت و هم جنبه های منفی داشت؛ ولی 

در مجموع مثبت بود.
* فضای انتخابات 96 را آقای حاجی چطور دیدند؟ 
انتخاباتی  فضای  بودن  اخلاقی  شاخصه  آن  با  چقدر 

می خواند؟
به نظر من خوب بود. در واقع در حوزه ای که من مسئولیت 
داشتم تلاشم بر این بود ضوابط و قوانین انتخاباتی و تبلیغات را 
کامل رعایت کنیم. ممکن است در یک جاهایی دور از دسترس 
اتفاقات کوچکی رخ داده باشد، اما در مجموع فضای انتخاباتی در 

کل کشور خوب بود. در حوزه تهران هم به نظر می رسید...
* مناظره ها را چطور دیدید؟

مناظره ها گاهی از آنچه که ما خودمان را باید مقید بدانیم و به 
آن توجه کنیم و آن را رعایت کنیم، خارج می شد. پای کسانی که 
ربطی به قضایا نداشتند در مناظره ها به میدان کشیدند که البته 
در انتخابات قبلی هم موارد اینچنینی پیش آمد. آن را بهانه ای قرار 
دادند تا رقیب انتخاباتی را لطمه بزنند و به نظر من اخلاقی نیست.
* گفتید به نظر من آقای روحانی وعده ها و قول های 
داشت  توجه  باید  اما  نکرده  فراموش  مردم  به  را  خود 
مقدورات  این  دارد.  محدودیت هایی  اجرایی  مقدورات 
اجرایی را آقای روحانی از ابتدا نمی دید؟ یا هر کاندیدای 

دیگر با همه مقدورات اجرایی وعده و وعید می دهند.
بله، انتظار این است کاندیدایی که می آید و وعده به مردم 
می دهد قبلًا محاسبه کرده باشد که چه مقدار از این وعده ها 
را می تواند محقق کند. گاهی متاسفانه در فضای تبلیغاتی و 
سالن های سخنرانی جو به گونه ای ایجاد می شود که سخنران یک 
صحبت هایی که خیلی مطالعه همه جانبه نکرده را مطرح می کند 
ولی بعداً که وارد اجرا می شود با موانعی برخورد می خورد یعنی 
همه پیچ و خم های اجرایی را ندیده است یا موانع تراشی هایی که 
ممکن بود اتفاق بیفتد را پیش بینی نکرده است.به نظرم می رسد 
در همه انتخابات ها چنین شرایطی وجود دارد یعنی این طور 
نیست که رئیس جمهور خود را مدیر مطلق اجرایی کشور بداند. 
من از این منظر فکر می کنم شاید اگر انتخابات را حزبی کنیم و 
احزاب در فرصت های پیش روی خود برنامه هایی را تنظیم کنند 
و رئیس جمهوری که معرفی می کنند یا کاندیدایی که معرفی 
می کنند بر مبنای آن برنامه مطالعه شده چند ساله بیاید مطالب را 
مطرح کند زوایای پیچیده و تاریکی که اجرای برنامه ها را مشکل 
می کند به دلیل فرصتی که وجود داشته خوب مطالعه شده است 
و این شانس تحقق وعده ها را به مراتب افزایش می دهد تا این که 
یک فردی بیاید و بعد از این که انتخاب شود هم بگوید من به 
هیچ حزبی وابسته نیستم و فقط خودم هستم و یک نفر اگر تیمی 
هم دور خود بچیند چقدر امکان مطالعه و بررسی همه جانبه همه 

مسائل را دارد و چقدر فرصت برای این کار دارد؟
* این نکته مهم است که مردم رشد اقتصادی را در 
وضع زندگی، خرید روزانه و اداره خانواده خود احساس 

کنند که این احساس وجود ندارد.
درست است

* علت چیست؟
آمار و ارقامی که داده می شود، در دوره اول دولت آقای روحانی 
رشد اقتصادی وجود داشت و مثبت بود و تا حدودی از منفی 6 

و خرده ای به مثبت ...
* با آرامشی هم حرکت می کرد.

بله. به جلو می رفت و به تدریج مردم این را می دیدند یعنی با 
آن وعده تدبیر و امید احساس می کردند آن تدبیرها تاثیرگذار بوده 
و فضای کار و تلاش و فعالیت اقتصادی مثبت است و روبه جلو 
است. در این دوره که شاید منشا اصلی آن را اتفاقات جدید 

تحریم ها بعضی بدانند که بی ربط هم نیست.
به  چقدر  می کنید؟  فکری  چه  شما  چطور؟  شما   *

تحریم ها مربوط است؟
من فکر می کنم حدود 35-30 درصد مربوط به تحریم ها 

است.
* بیشتر مدیریتی است.

و بیشتر این مدیریتی است و مشکل مدیریتی هم عدم انسجام 
تصمیم گیری است و این نکته ای که من ...

* عدم انسجام در کجا؟
در کل کشور، بین قوا، یعنی انسجامی که رهبری هم تدبیر 

کردند که سران سه قوا بنشینند و به تصمیم واحد برسند و 
ایشان هم از آن تصمیم حمایت می کند، فکر می کنم ایشان 
هم با این تدبیر خواستند این نکته را حل کنند که پراکندگی 
اثرگذاری خنثی کننده هم دارد و  تصمیم گیری ها که گاهی 
گاهی در تقابل قرار می گیرد این را به این ترتیب خنثی کنند.

من فکر می کنم بخش بیشتری مربوط به این عدم انسجام در 
این تصمیم گیری بود که با این تدبیر امیدواریم شرایط بهتر شود.

* یک زمانی اشاره کردید ترمیم باید در دولت صورت 
بگیرد. البته این ترمیم تا حدودی صورت گرفت ولی الان 
در صحبت های شما خواندم که اشاره کردید آقای سیف 
باید زودتر عوض می شد و دیر بود. یکی هم این که آن 
زمان گفتید رئیس سازمان برنامه و بودجه علی القاعده 
الان  کند.  تغییر  باید  که  است  گزینه هایی  اولین  جزو 
می بینیم رئیس سازمان برنامه و بودجه مانده و دو معاون 
آن یکی وزیر اقتصاد شده و یکی هم دارد وزیر بهداشت 

می شود. فکر می کنید این در جهت هماهنگی است؟
بالاخره تشخیص رئیس جمهور است و ایشان باید پاسخگوی 
امور اجرایی کشور باشد و طبیعتاً تیمی که باید با آن تیم کار 
کند خودش باید انتخاب کند. بقیه نظر می دهند نظر مشورتی 
است و یا نظر شخصی است. بله من درباره بانک مرکزی معتقد 
بودم باید زودتر این تغییر اتفاق می افتاد و فکر می کنم الان هم 
احساس می شود که این تغییر اگر زودتر اتفاق می افتاد شاید آثار 

بهتری داشت.
* الان خدا را شکر می کنند آقای همتی به پکن نرفت.

درباره سازمان مدیریت می شنیدیم وزرای مختلف از این 
سازمان گله مند هستند. حالا این که عمق گله مندی آنها به چه 
دلیل و به منظور است اطلاع ندارم ولی این که خیلی از اعضای 
دولت نسبت به این سازمان گله مند باشند و آن سازمان را مدیر 
حوزه اقتصادی کشور بدانند آثار خوبی ندارد و به این دلیل فکر 
می کردم ریاست سازمان برنامه و بودجه جزو کاندیداهای تغییر 

باید باشد.
* صحبت هایی با آقای طیب نیا شد ظاهرا.

من هم شنیدم اما این که واقعا تا کجا این صحبت ها پیش 
رفت را خبر ندارم. به هر حال آقای رئیس جمهور بین کاندیداهای 

که قابل تقدیر هستند دکتر نوبخت را پسندید.
* هدف این است که این هماهنگی به سرانجام برسد و 

این انسجام شکل گیرد.
اخیراً وزیر بهداشت و درمان به دلیل همین گله مندی کنار 
رفت. صحبت هایی که آقای نوبخت کردند ثابت کرد مشکل بین 

سازمان و وزارت خانه است.
* آن تغییرات به رغم این که یکسری منتقد هستند 
که دو معاون آقای نوبخت دو وزیر بشوند، ولی می گویند 
اگر برای این هزینه شده باشد که هدف هماهنگی به نقطه 

مطلوب برسد باز هم خوب است.
قطعاً خوب است به شرطی که آن هدف ها محقق شود. گاهی 
نگاه می کنیم سه دستگاه با هم هماهنگ می شوند اما نمی دانیم 
در زمینه بهداشت و درمان دولت تعهداتی را پذیرفت و وعده هایی 
به مردم داد و مردم دلخوش بودند از این که خدمات درمانی را 
به نحو بهتری می توانند دریافت کنند. اگر این انسجام آن وعده را 
هم محقق کند خیلی عالی است ولی اگر انسجام باشد ولی هدف 

فراموش شود آن زمان مشکل می شود.
* گفتید درگیر شعارهای احساسی شدن مشکلاتی را 
ایجاد می کند. آن رویه ها و شعارهای احساسی که بحث 
عبور از خاتمی را به دنبال داشت منجر شد که ما از عبور 
از خاتمی به احمدی نژاد برسیم. یک هشداری هم دادید 
که توجه داشته باشیم از عبور از روحانی دوباره به این 

گرفتار نشویم.
بله. گاهی سطح توقعات به قدری بالا می رود که نگاه نمی کنیم 
اتوبان  او جاده  برای  آیا  رئیس جمهوری که الان کار می کند 
چهاربانده ساخته شده و این به سرعت باید حرکت کند و نمی کند 
یا در یک جاده پردست انداز و سنگلاخ دارد حرکت می کند. اگر 
کند حرکت می کند علت این است که در جاده پردست انداز است 
یا این که ناتوان از حرکت کردن است و جلوی او اتوبان باز است؟ 
چنین اتوبانی را جلوی پای دولت و رئیس جمهور نمی بینیم و 
دولت در یک مسیر خیلی باز حرکت نمی کند. دست انداز در 

مسیر دارد.
* این دست اندازها ناشی از چیست؟

دست اندازها متفاوت است و قدری رقابت های سیاسی است و 
قدری اتفاقات بین المللی است که خیلی دست ما است و خیلی ها 
هم دست ما نیست و یک مقداری هم برای توقعاتی است که 
بالا می رود.  خواسته هایی مطرح می شود و رئیس جمهور نمی تواند 
اجابت کند و این عامل روانی بازدارنده و آزاردهنده است؛ لذا من 
فکر می کنم ما توقعات و انتظارات را در حد امکانات قابل تامین، 
محدود کنیم و اجازه بدهیم کار ، سیاست گام به گام را یک 
زمانی نقل می کردند که برای انقلاب مناسب نیست ولی الان در 
شرایطی حرکت می کنیم که فکر می کنم قدم به قدم اگر پیوسته 
حرکت کنیم ولو با قدم های کوتاه تر ثمربخش تر است تا بخواهیم 
به سرعت زیاد حرکت کنیم ولی ندانیم و نتوانیم این حرکت را 

ادامه دهیم.
* آنهایی که الان می گویند سرعت کم است روی بحث 
که  و حل مشکلات کشور می گویند  مشکلات کشور 

سرعت کم است یا یکسری اصلاحاتی را در ساختار کشور 
متوقع بودند که با آمدن آقای روحانی محقق شود و نشد؟

درواقع محور همه این توقعات آن چیزی است که آقای 
روحانی اعلام کرده است. هم اصلاحاتی که ایشان مدنظر داشتند 
مطرح کردند و هم اقدامات اجرایی و معیشتی که باید در حوزه 
اقتصادی حل می شد. اینها با هم دیده می شود. اگر اتفاق جدیدی 
افتاده است باید مردم روشن شوند که بدانند خلف وعده نشده اما 
به قولی فورس ماژور اتفاق افتاده که نمی تواند آن وعده را محقق 
کنند. لذا من فکر می کنم به این نکته ما نیاز داریم که آقای 

رئیس جمهور با مردم شفاف سخن بگوید.
* یعنی همین که فرمودید تعامل با نخبگان جامعه به 
خصوص نخبگان اصلاح طلب باید گسترده تر شود و این 

ارتباط از راه دور نباشد.
بله. حرف ها را بیان کند. نه فقط نخبگان بلکه مردمی که رای 
دادند. مردم رای دادند و می خواهند بدانند چرا آن رایی که دادند 
نتیجه ای که انتظار داشتند منتهی نشد و آن را باید چه کسی 

توضیح دهد؟ باید کسی که مردم به او رای دادند توضیح دهد.
* آقای روحانی معتقد است محقق نشده است؟ این 
مهم است. با توجه به این که یکسری ارتباطات دارید این 
کد را دارید که آقای روحانی اعتقاد به این دارد که محقق 

نشده است؟
یک جاهایی را بله، یک جاهایی را ایشان تلاش کرده، نه این 
که تلاش نکرده باشد، ولی نتیجه ای که مورد انتظار خودش هم 

بوده حاصل نشده است.
* واقعاً یکسری می خواهند از آقای روحانی عبور کنند؟ 
چون بین خود طیف اصلاح طلب بیشتر شنیده می شود 
که دو طرز تفکر وجود دارد که یکی این است که باید حتما 
با آقای روحانی ادامه مسیر بدهیم و دیگر تفکر همانند 
آقای حجاریان و چند نفر دیگر این است که نمی شود 
ادامه داد و باید خود را جدا کنیم. انتخابات مجلس در سال 
98 در پیش است و همچنین انتخابات بعدی است و باید 

حساب خود را جدا کنیم.
تا جایی که من از مجموعه اصلاح طلبان براورد کردم طیف 
غالب به معنی اکثریت قوی، نه اکثریت ضعیف، بر این باورند 
که باید دولت را تا روز آخر حمایت کرد و هر کاری از ما ساخته 
است برای کمک به دولت باید انجام دهیم و بنابراین عبور از آقای 
روحانی در این شرایط به هیچ وجه به مصلحت کشور دانسته 

نمی شود.
* مهم ترین جایگاه اصلاح طلبان جایگاه  در بین باورهای 
امانتداری،  و  درستکاری  به  مردم  یعنی  است.  مردم 
تشخیص درست، قدرت برنامه ریزی و توان اجرائی کردن 
برنامه ها باور داشته باشند. فکر می کنید مردم الان این 

باور را دارند؟
تا حدی دارند.

* شما نگاه کنید انتخابات مجلس قبلی حداقل لیست 
30 نفره اصلاح طلبان در تهران با این که آدم های افراد 
شناخته شده نبودند و برخی از لیست های دیگر آمدند 
ولی بردند. یا شواری شهر هم همین طور بود ولی آن 
عملکردی که باید برون داد را شاهد باشیم نمی بینییم. 

قبول دارید؟
باید به این نکته هم توجه کنید که آیا اصلاح طلبان )جسارت 
به نمایندگان عزیز که انتخاب شدند نباشد(، مناسب ترین ها را 
برای حمایت شدن و ورود به مجلس را انتخاب کردند یا در 
که  احراز صلاحیت هایی  محدودیت های  که  محدودیت هایی 
شورای نگهبان معمولاً سخت صلاحیت ها را احراز می کند یعنی 
افرادی را که سابقه انقلابی پیش از انقلاب دارند و ده ها سال 
سابقه مدیریت اجرائی در کشور دارند را می آیند کاندید می شوند 
اما صلاحیتشان احراز نمی شود.به هر حال تشخیص این چنین 
است. اصلاح طلبان در واقع مناسب ترین هایشان را نمی توانستند 
عرضه کنند به دلیل همین نظارت های استصوابی شورای نگهبان 

و احراز صلاحیت ها است.
* این نقطه ضعف برای اصلاح طلبان نیست که گفته 
شود یک عده محدود دارید در حالی که دامنه بزرگی 

دارید.
عده محدود نیست.

* در تهران برای لیست شورای شهر از خودتان می 
خواندم که 400 نفر را نامزد داشتید و از 400 به 100 نفر 
رسیدید و از 100 نفر به 21. یعنی یک سرند خیلی خوبی 
نظارت  بگوئیم  تائید هم شدند.  که  آدم هایی  داشتید. 
استصوابی در مجلس است ولی در شورای شهر چطور 
شد؟ یک سال و اندی از شورای شهر می گذرد و سه 

شهردار به خود دیده است.
سه شهردار به خود دیده باید ضعف شورا دید یا اینکه... آقای 
نجفی بیماری سراغ ایشان آمد و ناچار شد کار را کنار بگذارد. آقای 
افشانی قانون بازنشستگی آمد و آن قانون باعث شد کنار بروند و 
شاید باید بگوئیم شورا پیش بینی می کرد آقای نجفی ممکن است 

بیمار شود یا ...
هم  الویری  آقای  از  و  است  سوال  خیلی ها  برای   *
پرسیدم. خیلی ها گفته اند آقای محسن هاشمی حاضر بود 
و شهردار خوبی است و کسی بود که تخصص شهری هم 

دارد و از شورا بیرون می آمد و شهردار می شد و شهردار 
بدی هم نمی شد.

بله. اعضای شورا با هم عهدی بستند که شورا را دستکم نگیرند 
و اگر کار و فعالیت اجرائی به آنها پیشنهاد شد حالا در دولت یا 
شهرداری، شورا را برای رفتن به آن پست ترک نکنند. این عهدی 
است که کردند و سر این عهد ایستاده اند و این جای تبریک دارد. 
شاید مناسب بود اگر قبل از این تصمیم گیری ها درباره شهرداری 
تصمیم می گرفتند و کاندیدایی مشخص می کردند و آن زمان، 

چنین قراری با هم نمی گذاشتند.
* البته آقای الویری می گفت آقای محسن هاشمی امضا 

نکرده است.
عیب ندارد، ولی یک جمع هستند و باید مقید باشند.

* این درست است و ایشان می گفت خطر دیگری هم 
وجود دارد که برای انتخابات مجلس در سال 98 یکسری 
بخواهند بیرون بروند و این احتمال دارد اتفاق بیفتد. اگر 

اینطور شود خیلی بد است.
بله. به نظرم شورا باید ثابت کند در عهدی که می بندد پایدار 
است و جایگاه شورا را جایگاه دست دوم نبیند. به نظرم خطا 

است اگر ...
* البته امیدواریم ان شاالله موفق باشند و فرصت یک 
سال و خرده ای از دست رفته را آقای حناچی بتوانند 

جبران کنند و واقعا در این چند مدت خوب فعال بودند.
خوب شروع کردند.

بله. فعال ظاهر شدند. ان شاالله بتواند این مسیر را پیش ببرند.
* شما دیگر در موسسه همشهری حضور ندارید؟

نخیر. من به دلیل مشکلاتی که در همشهری بود از آخر دوره 
آقای دکتر نجفی و در دوره سرپرستی آقای حسینی مکارم و در 
دوره آقای افشانی هم کتبی و هم شفاهی بارها گفتم اداره اینجا از 

من برنمی آید. باید کسی دیگر را انتخاب کنند.
* مشکلات چه بود؟ مشکلات مالی؟

بله، مشکلات مطبوعات الان مشکلات بسیار خطیر و خیلی 
سنگین است و عمده هم به مسائل مالی بازمی گردد. آنقدر 
دست دست کردند و به اندازه ای معطل شد که به این قانون 
بازنشستگی خورد و زمانی که این قانون تعیین کرده بود، از 
مجموعه خارج شدم و البته هنوز هم کسی آنجا تعیین نشده 
و هنوز چک های آنجا را من باید امضا کنم. امضاهای مجاز است 
و کسی معرفی نشده و طبیعتاً اگر امضا نکنیم کار آنجا متوقف 

می شود، کاغذ نمی توانند بخرند، فیلم و زینک نمی توانند بخرند.
* یک شایعه هایی که ایجاد شد آن زمانی که شما 

مسئولیت گرفتید که پسر خود را بردید.
شایعه نبود.

* درست بود؟
بله. پسر من به عنوان مسئول دفتر آنجا بود و همان زمان هم 
گفتم با خودم آمده و با خودم هم می رود، چون نمی خواهم فضای 
آنجا را شرح دهم که چرا، ولی ضرورت ایجاب کرد این اتفاق رخ 

دهد، طبق همان عمل شد و با من آمد و با من هم رفت.
* الان آنجا نیستند؟

نخیر. قبل از من بیرون آمد.
* به آن صحبتی برگردیم که شما گفته بودید عبور از 
خاتمی ما را به احمدی نژاد رساند. چطور این اتفاق افتاد؟ 
چه تفکری باعث شد عبور از رئیس جمهور آن زمان شکل 

بگیرد؟
خاتمی  آقای  را  جلسه ای  باشید،  داشته  خاطر  به  اگر 
می خواست در دانشگاه تهران شرکت کند، بارندگی شد و قدری 
رفت وآمد سخت شد و ایشان کمی دیر رسید. آنجا در صحبتش 
اشاره ای به این قصه آب گرفتگی شهر کرد که آقای احمدی نژاد 
پرخاشگرانه پاسخ داد. با مخالفت جدی صحبت آقای خاتمی و 
کنایه ای به آقای خاتمی که به جای اینکه خانه شما فلان جا باشد 
اگر بهمان جا بود در ترافیک گیر نمی کردید، در واقع خودش را 
مطرح کرد. متاسفانه برخی از شخصیت هایی که به دلیل ماهیت 
کارشان باید محبوبیت بیشتری در مردم داشته باشند، محبوبیت 
آنها کم می شد و تخریبی که از شخصیت آیت الله هاشمی در آن 
دوره انتخابات شده بود به عنوان چهره دانشگاهی ایشان )احمدی 

نژاد( بالا آمد.
* چند درصد رای آوری به نوع تبلیغاتی برمی گردد که 
آن کاندیدا داشت و چند درصد به اشتباهات خود رقبای 

ایشان به ویژه اصلاح طلبان بازمی گشت؟
من فکر می کنم 70-60 درصد اشتباهات رقبا بود که در 
صحنه ماندند و رای خودشان را تضعیف کردند و 40-30 درصد 

هم نوع تبلیغات بود.
* به لحاظ عملکردی چطور؟ عملکرد دولت آخر منتهی 
به آن انتخابات، فکر می کنید قابل نقد هست که یک 

جاهایی باید اصلاح می شد که این اتفاق رخ ندهد؟
قطعاً هر عملکردی جای نقد دارد و اینطور نیست که نمره آن 
کاملًا 20 باشد و هیچ ضعفی نداشته باشد. اما همین حالا هم در 
مردم پرس وجو کنید از دولت آقای خاتمی مردم به شدت راضی 
هستند. فکر می کردیم که مثلا دوره آقای روحانی بتواند مکمل و 
مقوم آن دستاوردها باشد، در دوره دوم این اتفاق تا حالا نیفتاده و 

امیدواریم در فرصت باقی مانده بعدی کمک کند.
* قبول دارید برخی تندروی های همفکران شما هم 

ضربه زد؟
مثال بزنید.

* مثل مجلس ششم.
آره.

* من به یاد دارم از معدود وزرایی بودید که شما در بین 
مجلسی ها نرفتید.

بله. نرفتم.
* برخی از دوستان شما آمدند.

به نظر من آن کار مفیدی نبود و آسیب زد.
* خود آقای خاتمی هم ظاهرا در آن جلسه دولت به این 

حرکت نقد کردند. درست است؟
ایشان هم به این قضیه انتقاد داشت.

* فکر می کردید بعد از 20 سال )از دوم خرداد 76( 
آقای خاتمی و ناطق در یکسری مواضع شان نزدیک به 

هم شوند؟
آن زمان هم خیلی دور از هم نبودند. آقای ناطق شخصیت 
متعادلی دارد. ایشان وزیر کشور بود و من استاندار ایشان بودم و 
شناخت داشتم و ارادت هم داشتم و هنوز هم دارم و در آینده هم 
ان شاالله همینطور ادامه خواهد داشت. ولی آن زمان خیلی از هم 

دور نبودند ولی الان خیلی به هم نزدیک تر شدند.

مرتضی حاجی:

عبور از روحانی به مصلحت کشور نیست

معـاون وزیـر خارجـه پیشـین آمریـکا در امـور امنیـت بیـن المللی، سـخنان ضد 
ایرانی»مایـک پمپئـو« وزیـر خارجه آمریـکا در قاهـره را تکرار حرف های پیشـین وی 
دانسـت و گفـت: برگـزاری گردهمایـی در لهسـتان هرگونه توافـق احتمالی با ایـران را 
دشـوارتر مـی کند.»فرانـک ویزنـر« افزود: من سـخنرانی وزیر خارجه آمریکا را شـنیدم 
و بایـد بگویـم نکته جدید و موضـوع تازه ای در سـخنان وی ندیدم. ویزنر ادامـه داد: او و 
همین طور ترامپ چندین بار در گذشـته رسـما اعلام کردند که ایالات متحده، فشـار 
بـه ایـران را بـرای مقابله با فعالیت های منطقـه ای آن، افزایش خواهـد داد. وزیر خارجه 
آمریـکا همیـن پیام را در قاهـره مطرح کرد. همان صحبتی که قبـلا در 'بنیاد هریتیج' 
مطـرح کـرده بـود. وی با اشـاره به اینکه اکنون هم بحث برگـزاری یک گردهمایی بین 
المللی در لهسـتان را مطرح کرده اسـت، اضافه کرد: راهبرد همانی اسـت که قبلا بوده، 
تنها شـاهد مانوری تاکتیکی برای افزایش فشـار علیه ایران هستیم.عضو تیم آمریکا در 
مذاکرات هسـته ای در پاسـخ به این سـوال که آیا گردهمایی لهسـتان برای سـرپوش 

گذاشـتن بـر شکسـت طـرح ناتوی عربی آمریکا نیسـت، اظهـار کرد: مـا بـا دو روند در 
اینجـا روبرو هسـتیم. در سـطح منطقـه ای، از سـال 1950 تاکنون، منطقـه خاورمیانه 
شـاهد شـکل گیری های ائتلاف های نظامـی و غیرنظامی متعددی میـان دولت های 
منطقـه و بیـرون از منطقـه بوده اسـت. ویزنر تصریـح کرد: هیچ یـک از آنها واقعـا دوام 
نیاورده اند. مسـایل مختلفی همچون تضاد منافع، دامنگیر آنها شـده اسـت که نمونه 
آن دعوای قطر و عربسـتان و در نتیجه بحران در شـورای همکاری خلیج فارس اسـت. 
وی خاطرنشـان کـرد: بحران جاری در شـورای همکاری، طـرح ناتوی عربی را به چالش 
کشـیده اسـت. من زمینه ای برای ظهور یک ائتلاف نظامی جدی )علیه تهران( در این 
مرحلـه نمی بینم. همانطـور که گفتم، تاریخ منطقه و همین طور واقعیت های منطقه 
ای نشـان مـی دهـد که تحقق این موضوع دشـوار اسـت.این دیپلمات پیشـین آمریکا 
افزود: برقراری گردهمایی در لهستان، در راستای ادامه راهبرد سیاسی علیه ایران است. 
ایـن موضـوع تنهـا امکان هرگونه توافق را با ایران بر سـر مسـایل منطقه، دشـوارتر می 

کند.ویزنر در پاسـخ به این سـوال که چرا آمریکا گردهمایی ادعایی را در لهسـتان و نه 
در سـایر کشـورهای مطرح اروپایی برگزار می کند، گفت: دولت ترامپ مدتهاست که با 
بریتانیا، فرانسـه و آلمان و همین طور دیگر امضا کنندگان برجام مسـاله دارد. مشکلات 
مـا هنـوز ادامـه دارد و من فکر نمی کنم که آنها چنـدان علاقه ای به این گردهمایی که 
پمپئو گفته اسـت داشـته باشـند.وی درباره مواضع متناقض ترامپ در خروج نیروهای 
آمریکایی از سـوریه هم اظهار کرد: متاسـفانه این سـردرگمی حل نشـده اسـت. اعلام 

خـروج از سـوریه دارای تناقـض هایی اسـت امـا به نظرم چند نکته را بایـد اینجا دید.
معـاون بیـن الملل وزیر خارجه پیشـین آمریکا تصریح کرد : نخسـت اینکه، ترامپ 
تصمیم قاطع برای خارج کردن نیروهای ما از شـمال سـوریه گرفته اسـت، منطقه ای 
کـه پـر از رقابـت های پرتنش اسـت امـا این به معنـای خروج کامل از منطقه نیسـت. 
ویزنـر افـزود: مـا به جنگ علیـه داعش ادامـه می دهیم هرچند بـدون وجود سـربازان 
آمریکایـی، دسـتیابی به اهداف دیگر همچون مقابله با حضـور ایران دشـوار خواهد بود. 

بـه نظـرم تهـران بایـد این پیـام را به خوبـی و با جدیت درک کند. کاملا روشـن اسـت 
کـه ایـن جنبه از حضور آمریکا )در سـوریه( در حال تغییر اسـت. وی ادامه داد: اما نکته 
دوم، در عیـن حـال ایـن هـم مهـم اسـت که بدانیـم کـه ماموریت اصلی تعریف شـده 
برای گسـیل نیروهای آمریکایی به شـمال سـوریه هنوز به نتیجه نرسـیده است؛ یعنی 
شکسـت داعش. داعش هنوز یک تهدید برای منطقه و جهان اسـت.معاون وزیر خارجه 
پیشـین آمریکا تصریح کرد: سـومین موضوع، راه حل سیاسـی داخلی و نزدیک کردن 
کردها و دیگر مردم در مناطق شـمال سـوریه به دولت آن کشـور اسـت. ترکیه و ایران 
نقـش مهمـی در ایـن روند خواهند داشـت.ویزنر در پاسـخ بـه اینکه آیا خـارج کردن 2 
هزار سـرباز آمریکایی از سـوریه را زمینه حل یکی از نقاط تنش زا میان آمریکا با ایران 
مـی بینـد، گفـت: من خیلـی مطمئن نیسـتم. به نظـر می رسـد که سیاسـت دولت 
ترامـپ ادامـه فشـار برای خـارج کردن ایران از سـوریه باشـد. من هیـچ وقت نفهمیدم 
کـه چگونـه 2 هزار سـرباز آمریکایی مـی تواند وضـع را درباره حضور ایـران عوض کند. 

معاون بین الملل وزیر خارجه پیشین آمریکا :

گردهمایی در لهستان هرگونه توافق با ایران را دشوارتر می کند
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هر كس يك شبانه روز 
از بيمارى پرستارى كند، خداوند او را با 

ابراهيم خليل محشور مى كند 
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رئیس هیات امنای صنف آهن فروشان 
شهرک صنوف قم گفت: عدم تامین برق از 
سوی شرکت توزیع برق استان مهمترین 
مشکل و مانع  انتقال آهن فروشان از سطح 

شهر قم به شهرک صنوف می باشد.
مصطفی چالوک در یک نشست خبری 
در محل شهرک صنوف قم برگزار شد  بابیان 
اینکه صنف آهن فروشان از صنوف پیشگام 
در انتقال به شهرک صنوف بوده انداظهار 
داشت:: موضوع انتقال صنوف مزاحم شهری 
به سال72 برمی گردد که در نهایت در سال 
87  محل فعلی  برای انتقال صنوف مورد 
تایید نهایی دستگاه ها و نهادهای  مسئول 
قرار گرفت.وی افزود: از سال 90 با مصوبه 

شورای اسلامی  شهر قم مراحل واگذاری زمین به صنف آهن فروشان در دستور کار 
قرار گرفت و مقرر شد مدیر شهرک به صورت مستقل از شهرداری اقدام به آماده سازی 
شهرک نماید. وی ادامه داد: با همفکری  هیات امنای صنف آهن فروشان نقشه ها را 
تغییر و خیابانها  به 24 متری افزایش پیدا کردتیپ های جدید واحدها  هم به تصویب 
رسید . چالوک  افزود: بر اساس نظر کارشناس رسمی دادگستری قیمت هر متر زمین در 
شهرک 50 هزار تومان و 50 هزار تومان. به ازای هر مترزیرسازی آن در نظر گرفته شد. 
وی ادامه داد: مجدد متقاضیان برای خرید 113 قطعه اقدام و قرعه کشی اعطای واحدها 
با حضور شهردار وقت انجام شد. رئیس هیات امنای صنف آهن فروشان شهرک صنوف 
قم بیان کرد: شهرداری بعدا تعداد قطعه  زمین های شهرک را به 370 قطعه افزایش داد 
و مقرر شد این واحدهای اضافی به صنوف .مرتبط با  آهن فروشان در غالب مشارکت و 
سرمایه گذاری واگذار شود. وی خاطر نشان کرد: طبق قرارداد واگذاری با مصوبه شورای 
شهر مقرر شد که زیرساخت های مورد نیاز  داخل شهرک  با صنف  و اتصال به شبکه 
های شهری توسط شهرداری انجام شود.وی ادامه داد: برای ایجاد زیرساخت های مورد 
نیاز داخل  شهرک از هر متقاضی انتقال به ازای هر متر 25 هزار تومان اخذ نمودیم.وی 
افزود: برای اخذ انشعاب برق به ا داره برق مراجعه نمودیم که اداره برق اعطای انشعاب را 
منوط به ساخت  سازه های واحد ها نمود ولی با وجود ساخت  سازه باز هم اداره برق تا 

پایان سال 94 به تعهد خود عمل نکرد . 
وی اضافه کرد: در آخر شرکت توزیع برق استان قم اعلام کرد که با توجه به مشکلاتی 
که کشور با آن مواجه است امکان اعطای برق به این شهرک میسر نیست.وی تصریح کرد: 

طبق توافق شهرداری و اداره برق قرار بر این 
بود که شبکه برق توسط صنف و خطو  
پست برق توسط شهرداری احداث شود. 
وی افزود: طراحی و اجرا شبکه برق داخل 
شهرک توسط شرکت برق و پیمانکاران 

مورد تایید آنها  انجام شد.
چالوک تصریح کرد : زیرساخت های  
مورد نیاز  برای انتقال آب ، گاز و مخابرات  
نیاز با هماهنگی با خود  این شرکت ها و  

پیمانکاران مورد تایید آنها انجام شد.
با  فروشان  آهن  صنف  مشکل   *
اختصاص 4 مگابایت برق برطرف می شود

وی با بیان اینکه اداره برق تاکنون 50 
کنتور برق به این صنف واگذار کرده است 
، گفت: برای اینکه اعضای صنف دچار ضرر و زیان نشوند همه واحدهای آهن فروشی 
باید یکجا منتقل شود و انتقال بخشی از صنف امکان پذیر نیست  چرا که عرضه و تقاضا  
دچار مشکل می شود و برق مورد نیاز 370 واحد باید همزمان تامین شود.وی ادامه داد: 
با اختصاص 4 مگابایت برق مشکل برق 370 واحد صنف آهن فروشی رفع می شود  و 

واحدهای آهن فروشی از سطح شهر به شهرک منتقل خواهند شد.
وی خاطر نشان کرد: هزینه احداث خط و پست برق برای شهرک صنوف 30 میلیارد 

تومان پیش بینی شده است و شهرداری تاکنون از قبول آمن خودداری کرده است.
چالوک بیان داشت: سال 96 و 97 شهرداری اقدام به آسفالت خیابانهای شهرک 
صنوف و قطعه آهن فروشان نموده است که این صنف بابت این کار 600 میلیون تومان  
به شهرداری پرداخت نموده است.رئیس هیات امنای صنف آهن فروشان شهرک صنوف 
در بخش دیگری از سخنان خود گفت: تاکنون 35 میلیارد تومان در شهرک صنوف قم 
هزینه شده است که تمامی آن توسط اعضای صنف تامین شده است.وی افزود: یکی 
دیگر از مشکلات ما در شهرک صنوف ، مشکل صدور پایان کارو عدم برای اخذ سند 
مالکیت است این درحالی است که نقشه واحدها مصوب شهرداری بوده است و اگر 
واحد تخلف کرده است باید بر اساس ماده 100 با آن برخورد شود.وی در پایان گفت: 
از شهردار محترم و اعضای محترم شورای شهر قم  تقاضا دارم کما فی السابق حمایت 
و کمک های خود را از این صنف مضایقه نکنند تا انتقال کامل واحدهای آهن فروشی 
ازسطح شهرما را یاری دهند و مساعدت لازم را جهت صدور پایان کار جهت دریافت 

سند مالکیت  انجام دهند.

رئیس هیات امنای صنف آهن فروشان شهرک صنوف قم مطرح کرد 

عدم تامین برق مهمترین مشکل انتقال صنف آهن فروشان به شهرک صنوف 

و  مصرف  مدیریت  دفتر  مدیرکل 
آب بدون درآمد شرکت مهندسی آب 
و فاضلاب کشور  بر ضرورت استفاده از 
تجهیزات و شیرآلات کاهنده مصرف با 

کیفیت داخلی تاکید کرد.
به گزارش روابط عمومی شرکت آب و 
فاضلاب استان قم، مهندس علی سیدزاده 
در بازدید از شرکت بلندای صنعت )تولید 
کننده شیرآلات و محصولات کاهنده 
مصرف آب(، با بیان اینکه تجهیزات و 
در  می تواند  مصرف  کاهنده  شیرآلات 
کاهش مصرف آب نقش بسزایی ایفا کند، 
استفاده از تولیدات داخلی در این زمینه 
را حمایت از تولید ملی و اشتغال زایی 
کرد:  تاکید  حال  عین  در  دانست.وی 
استانداردهای  باید  داخلی  شرکت های 
محصولاتشان را به تولیدات کشورهای 
توسعه یافته برسانند تا مردم با اطمینان 

کامل از این محصولات استفاده کنند.
و  مصرف  مدیریت  دفتر  مدیرکل 
آب بدون درآمد شرکت مهندسی آب 
و فاضلاب کشور با تاکید بر لزوم اصلاح 

و ارتقا محصولات بر اساس نیاز مشتری 
اگر این مراحل طی شود  گفت: قطعاً 
داخل، رشد  تولید  از  کنار حمایت  در 
محصولات  کیفیت  در  چشمگیری 
خواهیم داشت.وی با اشاره به محدودیت 
منابع آبی در کشور و لزوم مدیریت مصرف 
اظهار داشت: استفاده از تجهیزات کاهنده 
مصرف نیاز آتی صنعت آب و فاضلاب 
کشور به ویژه در شهرهایی است که با 

مشکل کم آبی مواجه هستند.

صنعت  بلندای  شرکت  مدیرعامل 
از  گزارشی  ارائه  به  بازدید  این  در  نیز 
تولیدات این شرکت پرداخت و با اشاره به 
ظرفیت بالای شرکت بلندا در تولید انواع 
محصولات کاهنده مصرف گفت: هدف ما 
ارائه محصولاتی باکیفیت تر از محصولات 
خارجی است که در این زمینه نیز با 

اجرای ایده های نو موفق بوده ایم.
وی با بیان اینکه ما در این شرکت 
نداریم،  محدودیت محصول و طراحی 

اظهار داشت: این شرکت با بومی سازی 
توسط  شیرآلات  ساخت  فناوری 
متنوع ترین  دانشگاهی،  متخصصان 
شیرآلات الکترونیکی و محصولات کاهنده 
مصرف آب را در سبد محصولات تولیدی 

خود قرار داده است.
حسن مویدی خسروشاهی همچنین 
با  شرکت  این  همکاری  به  اشاره  با 
شرکت های آب و فاضلاب سراسر کشور 
خاطرنشان کرد: محصولات این شرکت 
هم اکنون در حرمین مطهر رضوی، علوی، 
امامین عسکریین، حضرت معصومه و شاه 

عبدالعظیم و... نصب شده است.
یادآور می شود در ادامه مدیرکل دفتر 
مدیریت مصرف و آب بدون درآمد شرکت 
مهندسی آب و فاضلاب کشور  به همراه 
مدیران دفاتر آب بدون درآمد استان های 
قم، یزد، گیلان، مرکزی، گلستان و یاسوج 
تولیدکننده  بلندای صنعت  از شرکت 
شیرآلات و محصولات کاهنده مصرف 
آب بازدید کردند و از نزدیک با بخش های 

مختلف این شرکت آشنا شدند.

مدیرکل دفتر مدیریت مصرف آبفای کشور تاکید کرد؛

ضرورت استفاده از تجهیزات کاهنده مصرف باکیفیت داخلی

نیم نگاه

نامحـرمانه

خبـــر

مستند فائزه هاشمی توقیف شد 
کارگردان مستند »مثل یک زن« با اعلام توقف نمایش این اثر در سینماهای هنر و تجربه گفت: 
»در حکم توقیف نمایش این اثر آمده است که تا اطلاع ثانوی به دلیل مفتوح بودن پرونده قضائی فائزه 
هاشمی هرگونه اکران این اثر ممنوع است. «مژگان ایلانلو، کارگردان فیلم »مثل یک زن« که پرتره ای 
درباره زندگی فائزه هاشمی است و از 15 دی اکران آن در سینماهای هنروتجربه آغاز شده بود، با 
تایید این خبر که هرگونه اکران و نمایش این اثر در سینماها توقیف شده است، بیان کرد: »امروز 
آقای حسین پارسایی از طرف وزارت ارشاد به من نامه ای را نشان دادند که بر اساس آن متاسفانه 
هرگونه اکران این اثر توقیف شده است. این در حالی است که اکران شهرستان ها از چند روز پیش 
توقیف شده بود و از امروز صبح هم اکران های تهران توقیف شده است.«او ادامه داد: »حتی پروانه تک 
نمایش هایی که برای این مستند وجود داشت را هم از ما گرفتند و هرگونه اکران و نمایشی را توقیف 
کردند. ما تا کنون تنها دو اکران داشتیم که خوشبختانه با استقبال خوبی هم مواجه شد. یکی از 
نمایش ها در خانه هنرمندان و دیگری در سینما فرهنگ بود که هر دو سالن  هم پر از جمعیت بودند 

و حتی بلیت به تعدادی از مراجعه کنندگان نرسید.«

خلع لباس دائمی روحانی مشهور 
حجت الاسلام سید حسن آقامیری، از خطبای مشهور که فعالیت زیادی نیز در فضای مجازی 
دارد، به گفته خودش به دو سال حبس تعلیقی و خلع لباس دائم محکوم شده است. آقا میری در 
کانال تلگرام اش نوشت: -خلع لباس-بعد از ده پانزده سال بردن و آوردن و بازداشت کردن و ریختن 
تو محل کار و انفرادی و...با شکایت دادستان ویژه تهران و به حکم قاضی شعبه دوم کیفری در دادگاه 
ویژه به ریاست دادستان کل کشور آقای منتظری بالاخره آقایون حکمشون رو صادر کردند. دو سال 
زندان که البته لطف کردند 5 سال تعلیقش کردند و خلع لباس دائم«شنیده می شود دلیل این حکم، 
سخنرانی ها و مصاحبه اش با روزنامه همشهری است. بسیاری از مخالفان وی با برگزاری سخنرانی ها 
و گذاشتن کامنت در فضای مجازی به نوع رفتار و گفتار وی معترض شده بودند.رویکرد متفاوت 
آقامیری در سخنرانی هایش طرفداران زیادی داشته، به گونه ای که صفحه اینستاگرامش بیش از یک 
میلیون دنبال کننده دارد.گفتنی است وی در ایام محرم در گفت و گو با ایرناپلاس عدم تغییر جامعه، 

قبل و بعد از ماه محرم را مورد نقد و بررسی قرار داده بود.

مجری »ورزش و مردم« انتخاب شد 
 برنامه »ورزش و مردم« از این هفته با اجرا و تهیه کنندگی پیمان یوسفی روی آنتن می رود.پیمان 
یوسفی مجری و تهیه کننده برنامه های تلویزیونی، در گفتگو با باشگاه خبرنگاران جوان، در خصوص 
پخش برنامه »ورزش و مردم« گفت: از این هفته برنامه »ورزش و مردم« روزهای جمعه از ساعت 12 
تا 14 روی آنتن شبکه یک می رود.وی ادامه داد: اجرا و تهیه کنندگی این برنامه بر عهده خودم است. 
تلاش مدیران این بود که نام این برنامه حفظ شود؛ چرا که برنامه »ورزش و مردم« قدمت 40 ساله 
دارد.یوسفی عنوان کرد: اجرای این برنامه مسئولیت بزرگی به گردن من است. امیدوارم بتوانم در این 
کار موفق باشم. یاد و خاطره مرحوم بهرام شفیع همواره در این برنامه زنده خواهد بود.گفتنی است 
بعد از درگذشت بهرام شفیع مجری برنامه »ورزش و مردم«، نام امیراقبال شفیع )فرزند مرحوم بهرام 

شفیع(، پیمان یوسفی و حتی جواد خیابانی به عنوان مجری جدید ذکر شده بود. 
 

فصل ششم »پایتخت« ساخته خواهد شد؟ 
سیروس مقدم از بی توجهی و کم لطفی مدیران صداوسیما به سریال »پایتخت« گلایه کرد.

به گزارش » خبرآنلاین، بزرگداشت سیروس مقدم کارگردان مجموعه پنج گانه »پایتخت« یکی 
از بخش های مراسم اختتامیه نهمین جشنواره مردمی فیلم عمار بود که پنجشنبه 20 دی برگزار 
شد.مقدم در این مراسم، با بیان اینکه »پایتخت« متعلق به مردم است، از مدیران صداوسیما گلایه 
کرد و گفت: »»پایتخت« متعلق به مردم است. نه متعلق به سیروس مقدم و محسن تنابنده است 
و نه متعلق به مدیران فرهنگی تلویزیون و هیچ ارگان دیگری. این سریال متعلق به مردم است و تا 
زمانی که آن ها بخواهند ادامه پیدا می کند. مقدم در پایان سخنانش از آمادگی تیم »پایتخت« خبر 
داد و بیان کرد: با وجود این شرایط، حرفی که می زنم به نمایندگی از تک تک این عوامل است؛ اگر 
صدای اعتراض شما از نبودن پایتخت به گوش مسئولان برسد شاید از خواب غفلت بیدار شوند و 

جدی تر به این مجموعه بپردازند. تیم پایتخت آمادگی ادامه این راه را دارد.

خاوری در کانادا به قتل رسیده است؟! 
صبح روز گذشته در شبکه های اجتماعی مبنی بر قتل محمودرضا خاوری متهم اختلاس سه 
هزار میلیارد تومانی در حوالی منزل شخصی اش در کانادا دست به دست می شود.به گزارش باشگاه 
خبرنگاران جوان، صبح روز گذشته در برخی شبکه های اجتماعی خبری مبنی بر قتل محمودرضا 
خاوری متهم اختلاس سه هزار میلیارد تومانی در کانادا دست به دست می شود، اما هنوز هیچ منبع 
رسمی این خبر را تایید نکرده است.بر اساس این شایعات، محمودرضا خاوری متولد 1331 شامگاه 
روز دوشنبه  توسط افراد ناشناس در کانادا به قتل رسیده و پلیس این کشور جسد وی را حوالی منزل 

شخصی اش در سان کرست از منطقه بردیل پت شناسایی کرده است.
 

به عراق گل بزنیم یا نزنیم؟
انتقاد مسعود ده نمکی از گلباران شدن یمن توسط تیم ملی ایران، این گمانه را به ذهن آدم متبادر 
می کند که ظاهرا آقای ده نمکی نمی تواند فوتبال را فارغ از ملاحظات سیاسی اش ببیند.با منطق 
مسعود ده نمکی و حسین شریعتمداری ، معلوم نیست مقابل عراق چطور باید بازی کنیم. چون عراق 
در یک دهه اخیر رابطه خوبی با ایران داشته و در مجموع کشوری همسو با سیاست های ایران در 
خاورمیانه بوده است. آیا حق داریم مقابل عراق تمام قد حمله کنیم و از همه فرصت های مان برای 

گلزنی استفاده کنیم؟ 

همزمان با میلاد حضرت زینب کبری)س(

همایش بزرگداشت روز پرستار در قم برگزار شد
همزمان با سالروز میلاد حضرت زینب کبری)س(، همایش بزرگداشت روز پرستار به همت نظام 

پرستاری قم در تالار شهرداری برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، این همایش با حضور دکتر احمد امیرآبادی 
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی، دکتر ایرانی خواه رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم، 
مهندس هاشمی معاون سیاسی امنیتی استانداری قم، دکتر دالوند رئیس کل سازمان نظام پرستاری 

کشور، عبدالله جلالی رئیس شورای اسلامی شهر قم، اعضای شورای شهر قم برگزار شد.
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی دراین مراسم با اشاره به بودجه سال آینده کشور و 
مشکلات پرستاری گفت: به طور حتم در این بودجه باید این موضوع را پیگیری نماییم و امیدواریم 

که بتوانیم وضعیت معیشت پرستاران ساماندهی کنیم. 
احمد امیرآبادی فراهانی افزود: کار پرستاری کار سختی است و در کنار بیماری که همیشه در 
درد و رنج است، پرستاران با صبر، حوصله و همتی که دارند، تلاش می کنند و با مهربانی در راستای 

خدمات رسانی به مردم گام بر می دارند.
عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: پرستاری یک شغل نیست، بلکه یک 

حرفه ای است که پرستاران در راستای کمک به همنوع فعالیت می کنند.
معاون سیاسی امنیتی و اجتماعی استانداری قم نیز در این آیین گفت: پرستاران در غم بیماران 
غمگین و در نجات جان آنها تلاش می کنند و ایام تعطیل و غیرتعطیل کار آنها تعطیلی ندارد و در 

همه ایام سال در کنار مردم هستند. 
سید محمدرضا هاشمی تصریح کرد: متاسفانه گاهی جایگاه پرستاران و همچنین حق و حقوق 
آنها متزلزل می شود که باید در این راستا تلاش کرد و اجازه نداد تا مشکلاتی برای آنها به وجود آید.

همچنین رئیس کل نظام پرستاری کشور در این آیین گفت: اگر کشور قرار است به سمت 
سلامتی پیش برود، باید به عرصه های پیش ارتقاء سلامت، پیشگری، آموزش مردم، تزریق سواد 
سلامت، تشکیل گروه های مدنی و غیره در جامعه روی آوریم تا بتوانیم سبک زندگی مردم را تغییر 

دهیم و حجم حضور مردم در مراکز درمانی را کم کنیم.
اصغر دالوندی با اشاره به زحمات پرستاران گفت: پزشکان در کنار پرستاران زحمت می کشند 
و باید به وضعیت معیشتی پرستاران نیز توجه شود تا پرستار مجبور نباشد به صورت سه شیفت 

کار کند.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم نیز گفت: باید در راستای اصلاح بودجه و حق جامعه پرستاری 
فراتر از تحقق تعرفه گذاری رفتار شود و ما همواره به دنبال حفظ جایگاه پرستاران هستیم و یک صدا 

در راستای رفع مشکلات می کوشیم.
 ابوالفضل ایرانی خواه افزود: به طور حتم اگر همت و اقدام پر برکت پرستاران نباشد، اقدام های 
پزشکان هم به سرانجام نمی رسد و تیم پزشک و پرستار در کنار هم می توانند موضوع ها را به 
نتیجه برساند.در پایان این آیین که توسط نظام پرستاری قم برگزار شد، از پرستاران نمونه استان با 

اهدا لوح و هدایایی تجلیل شد.

جانشین فرماندهی انتظامی استان قم  خبرداد

انهدام باند قاچاق احشام درقم 
جانشین فرماندهی انتظامی استان قم از انهدام باند قاچاق احشام و دستگیری 3 نفر از اعضای 

این باند در قم خبر داد. 
 سرهنگ صیاد درویشی اظهارداشت: در پی دریافت گزارشی مبنی بر قاچاق احشام از روستایی 
در قم به سمت به مرز شرقی و کشورهای همسایه، موضوع در دستور کار مأموران انتظامی استان 

قرار گرفت.
جانشین فرماندهی انتظامی استان بیان داشت: در ادامه مأموران با بررسی های صورت گرفته 
ضمن تایید صحت موضوع، بلافاصله با هماهنگی مقام قضائی وارد عمل شدند و 3 نفر را در این 

رابطه دستگیر کردند.
سرهنگ درویشی با بیان این که دو نفر از افراد دستگیر شده اهل یکی از استان های مرزی و 
نفر سوم اهل یکی از روستاهای قم بوده و نقش واسطه گری داشته است، تصریح کرد: متهمان قصد 
داشتند 10 راس احشام از نوع گاو ماده مولد را به مرز شرقی و کشور همسایه منتقل کنند که با 

هوشیاری پلیس ناکام ماندند.
جانشین فرماندهی انتظامی استان قم ارزش احشام قاچاق کشف شده را برابر نظر کارشناسان 
بیش از 1.5 میلیارد ریال عنوان کرد و گفت: نهایتاً متهمان به انضمام پرونده متشکله برای انجام 

مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.
سرهنگ درویشی قاچاق را یکی از موانع تحقق اقتصاد مقاومتی دانست و اظهار داشت: اقتصاد 
مقاومتی رونق بخشی به تولید داخل و رفع دغدغه های اقتصادی و معیشتی مردم است که نیروی 

انتظامی با مبارزه بی امان با هرگونه قاچاق، تلاش وافری برای تثبیت شعار اقتصاد مقاومتی دارد.

اینم شیرین کاری جدید یاران قالیباف!کاریکاتور

انتقاد شهردار تهران از عدم 
واگذاری 200 واحد مسکونی و 
خودروی سازمانی از سوی مدیران 
اسبق شهرداری

عليرضا پاكدل

عضو شورای سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم :

قم در معرض 105 هزار هکتار 
کانون گرد و غبار قرار دارد

عضو شورای سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: شهر قم 
به نوعی در محلی واقع شده که بیش از 105 هزار هکتار کانون گرد و غبار 

در جهات مختلف شهر وجود دارد.
سیدمحمدتقی سجادی با بیان اینکه شهر قم به نوعی در محلی واقع 
شده که بیش از 105 هزار هکتار کانون گرد و غبار در جهات مختلف شهر 
وجود دارد، اظهار کرد: عمده بادهای غالب در نیمه دوم سال غربی شرقی 
است و تاثیرات این کانون ها در شهر محسوس است.وی با بیان اینکه 
تاثیرات کانون های تولید گرد و غبار راهی ندارد تا توسعه عرصه های سبز 
صورت گیرد، گفت:  وقتی صحبت از 105 هزار هکتار کانون تولید گرد و 
غبار می شود اینجاست که باید بخشی با اجرای برنامه های کنترل فضای 
سبز کنترل شود که این کار امکان پذیر است.مدیرکل منابع طبیعی و 
آبخیزداری استان قم تصریح کرد: اگر شرایطی داشته باشیم که در بخشی از 
این عرصه های بیابانی یک یا دو نوبت پخش سیلاب داشته باشیم می توانیم 
به مرحله ای برسیم که بدون ورود ما به عرصه خود طبیعت احیای عرصه 
سبز و بازیابی پوشش داشته باشد.وی گفت: با استفاده از منابع صندوق 
توسعه ملی بزرگترین پخش سیلاب کشور در مساحتی بالغ بر 35 هزار 
هکتار در شمال شرق قم از دبی سیلابی رودخانه شور برای توسعه پوشش 
سبز در کانون تولید گرد و غبار در دشت مسیله قم در حال برنامه ریزی 
است که اگر این اتفاق بیفتد در عرصه ای بالغ بر 30 هزار هکتار ایجاد فضای 
سبز جنگلی صورت خواهد گرفت و کانون های تولید گرد و غبار به حداقل 

خواهد رسید.
 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم  خبرداد

احداث 21 بوستان جدید
 از ابتدای سال جاری تاکنون

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم از احداث 21 
بوستان جدید از ابتدای سال جاری تاکنون خبر داد.

  پیام جوادیان با اشاره به پروژه توسعه بوستان های شهری قم اظهار کرد: 
تا پایان آذرماه در مناطق مختلف شهر پروژه هایی به بهره برداری رسیده 
است و در برخی مناطق نیز تا پایان سال بوستان ها تکمیل شده و در 
اختیار مردم قرار می گیرد.وی با بیان اینکه متاسفانه طی 9 ماهه ابتدای سال 
جاری در منطقه هفت و پنج بوستان جدیدی احداث نشده است، تصریح 
کرد: مجموعا از ابتدای سال 21 بوستان شهری در مناطق مختلف شهر قم 
احداث شده و در اختیار مردم قرار گرفته است.مدیرعامل سازمان پارک ها و 
فضای سبز شهرداری قم اذعان کرد: مساحت بوستان های احداث شده در 
167 هزار و 953 مترمربع بوده است و شهرداری برای این بوستان ها 251 
میلیارد و 700 میلیون ریال هزینه کرده است.وی افزود: البته بخشی از این 
هزینه ها حدود 15 درصد از محل بودجه استانی تامین شده است.جوادیان 
خاطرنشان کرد: در حال حاضر برای احداث هر متر مربع پارک شهری 
بدون تملکات حدود 215 هزار تومان هزینه نیاز است و برای احداث هر 

هکتار پارک جنگلی 45 تا 50 میلیون تومان اعتبار نیاز است.

شهردار منطقه سه قم خبر داد:

بهسازی بوستان امام حسن)ع( 
با اعتبار 6 میلیارد ریال

شهردار منطقه سه قم از بهسازی بوستان امام حسن)ع( با اعتبار 6 
میلیارد ریال خبر داد.

سیدشمس الدین نعمتی با اشاره به طرح های منطقه سه در راستای 
بهسازی بوستان ها و توسعه ظرفیت های فضای سبز اظهار کرد: طی 
سال های اخیر با کار ویژه شهرداری پروژه های متعددی در راستای توسعه 
فضای سبز و احداث بوستان های جدید در مناطق آغاز شده است.وی با 
بیان اینکه یکی از پروژه های بزرگ فضای سبز در منطقه سه در سال های 
اخیر توسعه و تبدیل بوستان فدک بوده است، گفت: با صرف اعتبار خوبی 
که اختصاص داده شد توانستیم بوستان فدک را به یک کمپینگ با ظرفیت 
مطلوب در شهر تبدیل کنیم.شهردار منطقه سه قم با بیان اینکه بهسازی 
بوستان ها از دیگر پروژه های در حال پیگیری است، افزود: در این راستا 
بهسازی بوستان امام حسن)ع( به مساحت 6 هزار مترمربع در دستور کار 
منطقه قرار گرفت و عملیات اجرایی انجام شد.وی با بیان اینکه در قالب 
این پروژه جدول سنگی و موزاییک فرش این بوستان اصلاح و بهسازی 
شد، تصریح کرد: شهرداری منطقه سه برای بوستان امام حسن)ع( که 
در شهرک امام حسن)ع( جنب درمانگاه واقع شده حدود 6 میلیارد ریال 

هزینه کرده است.

مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم  خبرداد

آغاز طرح فضاسازی و ساماندهی
 بیت امام خمینی)ره(

مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم گفت: بخشی از بیت 
امام)ره( در اختیار سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قرار گرفته و قرار 
است فضاسازی در این بخش ایجاد شده و اطلاعات محتوایی در خصوص 
امام راحل)ره( به مخاطبان ارائه شود.ابوالقاسم مقیمی با اشاره به آغاز طرح 
فضاسازی بیت امام خمینی)ره( اظهار کرد: مقدمات این کار شروع شده و 
بحث های محتوایی در حال پیگیری است و تا پایان سال حرکت خوب 
فرهنگی در بیت خواهیم داشت.وی با اشاره به جزئیات این طرح، لزوم ایجاد 
فضایی مطلوب برای معرفی امام راحل)ره( و آرمان های انقلاب اسلامی 
اظهار کرد: در حال حاضر زمانی که کسی وارد بیت امام می شود اگر کسی 
حضور نداشته باشد اطلاعاتی در اختیار مخاطبان قرار نمی گیرد و ما با 
اجرای این طرح به دنبال استفاده حداکثری از ظرفیت گردشگری معنوی 
بیت امام راحل)ره( هستیم.مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری 
قم با اشاره به اقبال بسیاری از گردشگران و زائرین برای بازدید از بیت امام 
خمینی)ره( و آشنایی با جزئیات زندگی ایشان تصریح کرد: بخشی از بیت 
در اختیار سازمان قرار گرفته و قرار است این فضاسازی در این بخش ایجاد 
شده و اطلاعات محتوایی در خصوص امام راحل)ره( به مخاطبان ارائه شود.

مدیرعامل سازمان بهسازی، نوسازی 
و زیباسازی اطراف حرم مطهر خبرداد

انجام 3 مرحله آمارگیری 
برای مطالعات طرح میدان مطهری

مدیرعامل سازمان بهسازی، نوسازی و زیباسازی اطراف حرم مطهر 
حضرت معصومه)س( از انجام 3 مرحله آمارگیری برای مطالعات طرح 

میدان مطهری خبر داد.
علیرضا خاکی با اشاره به آخرین وضعیت تعیین تکلیف طرح بهسازی 
میدان مطهری اظهار کرد: با توجه میدان مطهری به عنوان یکی از مهمترین 
میدان های شهری قم و محور اتصال شمال رودخانه به حرم مطهر مطرح 
بوده و در کنار آن ظرفیت های سیاسی، حمل و نقلی و... به حساسیت های 
آن می افزاید.وی با بیان اینکه طرح بهسازی میدان مطهری در حال تدوین 
است گفت: مشاور گرفته شده تا تمام ظرفیت های میدان را با هم دیده 
و آرام سازی را برای سطح میدان انجام داده و ساماندهی حمل و نقلی و 
حرکتی و... را نیز مورد توجه قرار دهد.مدیرعامل سازمان بهسازی، نوسازی 
و زیباسازی اطراف حرم مطهر حضرت معصومه)س( گفت: طرح میدان 
مطهری شاید یکی از سنگین ترین پروژه های مطالعاتی شهرداری باشد 
چراکه از نظر شهری،  ترافیکی و عمرانی در آن پیچیدگی های فراوانی 
وجود دارد.وی با بیان اینکه فاز شناخت مشکلات، مسائل و ظرفیت های 
میدان مطهری تا پایان سال تمام می شود افزود: طی این مرحله سه نوبت 
آمارگیری ترافیکی، رفتاری و... صورت گرفته است.خاکی ابراز امیدواری کرد 
تا پایان سال آینده جمع بندی با حوزه های مختلف عمرانی،  شهرسازی،  
ترافیکی و... در خصوص میدان مطهری صورت گیرد و گفت: سرمایه 
گذارهایی هم مراجعه کرده و آماده همکاری هستند و هرچه زودتر مطالعات 

به نتیجه برسد می توانیم سریع تر ساماندهی پروژه ها را داشته باشیم.

اخبــار

استاندار قم با اشاره به ضرورت ارتقاء 
خطوط حمل و نقل ریلی اظهار داشت: 
تهران-قم-  السیر  سریع  قطار  پروژه 
اصفهان از اولویت های اصلی توسعه ای 

استان است. 
بهرام سرمست روز شنبه در جلسه 
بررسی وضعیت قطار سریع السیر تهران- 
قم- اصفهان، با اشاره به اجرای این خط 
ریلی به عنوان یکی از طرح های مهم 
ملی، افزود: این قطار به دلیل موقعیت 
بهبود  در  توجهی  قابل  نقش  راهبردی 
رونق  و  نقل  و  حمل  های  زیرساخت 

گردشگری در قم دارد.
اولویت  را  زیارتی  گردشگری  وی 
گفت:  و  دانست  قم  اقتصادی  توسعه 
زیرساخت های استان باید متناسب به 
جایگاه و موقعیتش ارتقا یابد که احداث 
این قطار سریع السیر نقش مهمی در 

ارتقای این زیرساخت ها دارد.
مدیران  کرد:  خاطرنشان  سرمست، 
استانی باید نگاه عملیاتی به طرح های 
عمرانی داشته باشند و اجرایی شدن این 
طرح ها در زمان تعیین شده را با جدیت 

پیگیری کنند.
استاندار قم همچنین افزایش ظرفیت 
قطارهای مسافربری از قم را مورد تاکید 

قرار داد وگفت: در راستای ترغیب مردم 
به استفاده از حمل و نقل ریلی نیازمند 

فرهنگ سازی در این زمینه هستیم.
طرح احداث قطار پرسرعت تهران - 
قم - اصفهان یکی از استثنایی ترین طرح 
های راه در استان قم است، که در زمان 
40 دقیقه مسافران را از قم به ایستگاه راه 

آهن مرکزی تهران منتقل می کند.
این طرح از مصوبه های سفر کاروان 
دولت یازدهم به قم است که با سرمایه 
گذاری 5.2 میلیارد یورو اعتبار ارزی برای 
کل مسیر در حال احداث می باشد؛ طرح 
فوق سال گذشته با اهتمام وزارت راه و 

شهرسازی و اداره کل راه آهن قم آغاز شد.
مسیر قم به اصفهان حدود 60 درصد 
پیشرفت فیزیکی دارد و مسیر قم به تهران 

در مرحله تجهیز کارگاه است.
* توسعه گردشگری سلامت در 

استان قم ضروری است
شنبه  روز  قم  استاندار  همچنین 
پزشکی  علوم  دانشگاه  رئیس  دیدار  در 
ضمن  دانشگاه،  این  معاونان  برخی  و 
تبریک میلاد حضرت زینب )س( و روز 
پرستار، با اشاره به موقعیت قم به لحاظ 
زائرپذیری و واقع شدن در مرکز کشور، بر 
ضرورت تلاش دستگاه های دولتی برای 

توسعه ی گردشگری سلامت در استان 
اینکه  بیان  با  تاکید کرد. سرمست  قم 
چشم انداز استان به لحاظ برنامه ریزی 
در امر سلامت باید مشخص باشد افزود: 
لحاظ  به  گردشگری سلامت  توسعه ی 
موقعیت استان قم در بحث زائرپذیری 
ارزآوری  راستای  ای در  ویژه  اهمیت  از 

برخوردار است.
تصادفات  آمار  یادآوری  با  وی 
بیان  استان،  این  مواصلاتی  محورهای 
داشت:  این مسئله به حجم ماموریت های 
مسئولان درمانی قم افزوده است که باید 
با برجسته سازی خدمات قابل ارائه به 
هموطنان، زمینه ی جذب اعتبارات ملی 
برای ارتقای امدادرسانی به حادثه دیدگان 

در محورهای مواصلاتی قم فراهم شود.
امکانات  ی  عادلانه  توزیع  سرمست 
رفاهی را از دیگر برنامه های دولت تدبیر و 
امید عنوان و تصریح کرد: افراد کم بضاعت 
باید از امکانات پزشکی در مناطق محروم 

بهره مند شوند.
هزار   2 از  بیش  تحصیل  به  وی 
دانشجوی رشته های پزشکی در قم نیز 
اشاره و خاطرنشان کرد: جذب دانشجویان 
در رشته های تخصصی باید با جدیت 

دنبال شود.

استاندار قم :

قطار سریع السیر تهران-قم- اصفهان اولویت اصلی توسعه استان است 


